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به خودتان رحم کنید!
کوتاه و مختصر با مجریان امور 
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یک هفته و بیشتر، رسانه پرُ شده است از 
اخبار و تحلیل و افشاگری ها پیرامون فساد 
چای )دبش( و هر روز و هر ســاعت نیز 
بر حجم آن افزوده می شــود؛ موضوعی 
که اگرچه مهم است اما از این جا به بعد، 
این موضوع و این پرونــده در حوزه ی 
مسئولیت های قوه ی قضائیه است که ایمان 
و اعتقاد داریم به آن رسیدگی خواهد شد و 
ان شاءالله بدون افتادن در کانال اطاله، همه ی 
ابعاد آن نیز روشــن و آشکار می شود اما 
آنچه ما را نگران کرده، فراموشی موضوعی 
مهم تر از فســاد چای )دبش( یعنی چای 
سنواتی تاریخ گذشته است که قدمتی سه 
دهه ای دارد با ابعاد بنظر گسترده تر از فساد 
در واردات چــای، چه به لحاظ عددی و 
چه از منظر حقوقی و چه از زاویه تأثیرات 
اقتصادی، سیاسی و نیز می تواند احتمالا به 

سلامت آحاد مردم مربوط شود.
از آن جایــی که آفتاب یزد طی ماه های 
گذشــته، بارها در این زمینه نوشــته و 
موضوع چای سنواتی تاریخ گذشته را در 
دستور کار خود باقی نگاه خواهد داشت 
تا بالاخره مســئولان مجبور و مجاب به 
پاسخگویی شوند هرچند عده ای دوست 

دارند ما آن را فراموش کنیم.
سوالات، ابهامات و نکات بسیار مهمی 
در این فقره وجود دارد که حتی به گمان 
می تواند بخش هایی از ابهامات پرونده ی 
اخیر )فساد چای دبش( را نیز روشن کند.
- این که اساســاً چرا باید دســترنج 
کشــاورزان زحمتکش ایرانی تبدیل به 
کالایی شود که نه تنها کاربرد انسانی که 
کاربرد حیوانی و حتی صنعتی نیز ندارد؟

- این که پشــت این پرونده ی قطور و 
تقریباً تاریخی شده افرادی تلاش می کنند 
چای تولیــد داخل به مرحله ی توزیع و 
فروش نرسد، در انبارها آن قدر باقی بماند 

تا غیر قابل استفاده شود؟
- ایــن که چرا همین چای در زمانی که 
قابل استفاده اســت می خواهند وانمود 
کنند مشتری چندانی ندارد اما با سنواتی 
و تاریخ گذشته شدن چگونه است که به 
یکباره خریداران برای این کالای غیرقابل 

مصرف پیدا می شوند.
- این که کدام دســتگاه نظارت می کند 
تا این چای سنواتی تاریخ گذشته راهی 
بازارهــای داخلی آن هم بــه نام چای 

وارداتی نشود؟
- بعد صــادرات برخــی از چای های 
سنواتی حتی برای مصارف صنعتی )مثلًا 
صنعت رنگسازی( هم تأیید نشده، چه 
 رخ می دهد و به چه سرنوشــتی دچار 

خواهد شد؟
- این که نقــش بانک ملی در این میانه 
چیست که بسیاری از چای سنواتی تاریخ 
گذشته در انبارهای بانک ملی وجود دارد 
و مزایده های آن توسط بانک ملی انجام 

می شود؟
- این که بالاخره سازمان و نهاد مسئول 
کیست؟ ســازمان چای کشور، وزارت 
جهادکشــاورزی، وزارت بهداشــت، 
وزارت صمت، وزارت اقتصاد و دارایی و 
حتی دستگاه های نظارتی چرا تا این لحظه 
نسبت به گزارش های پی در پی آفتاب یزد 
سکوت اختیار کرده اند و واکنشی نشان 
نمی دهند؟ و حتی به درخواست معاون 

اول رئیس جمهور هم پاسخ نمی دهند.
- و در نهایت این که، بالاخره قفل زبان ها 
کی و چگونه و مشــروط به چه اتفاقی 

بازخواهد شد؟
کوتاه و مختصرتریــن عرض بنده این 
اســت؛ از نظر آفتاب یزد، اگرچه فساد 
چای )دبش( بســیار مهم اســت اما آن 
موضوع دیگر یک پرونده ی قضائی است 
و پرداختن به آن در رســانه ها و محافل 
سیاسی بیشــتر از آن که گره گشا باشد 
ابهام زا است. بیاییم ضمن پیگیری روند 
بررسی و محاکمه ی همه ی آنانی که در 

این موضوع دخالت داشته اند ... 

فساد چای )دبش( مهم است 
چای سنواتی تاریخ گذشته مهم تر!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

از حقوق ۵۰ میلیونی 
تا مخالفت با افزایش حقوق کارگران
براساس نرخ تورم!
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به نظر بنده آن دسته از کسانیکه برای »فرزندآوری 
به هر قیمت« نسخه می پیچند طعم داشتن فرزند 
را یا نچشــیده اند و یا اگر چشــیده اند آن را به 
درستی درک نکرده اند.این گزاره مرتبط با سوالی 
است که در یکی از مسابقه های تلویزیونی منتشر 

شده که به واقع حیرت آور است.
به آن کسانی که نمی دانند باید گفت،  ماجرا  از 
این قرار است که در یکی از مسابقات تلویزیونی 
از شرکت کننده پرسیدند بین نداشتن فرزند و 
داشتن فرزند معلول کدام را انتخاب می کنید؟

شــاید عده ای ایــن موضوع را مــی گذارند به 
حســاب یک اتفاق یا اشتباه ســهوی  از سوی 
برنامه نویســان تلویزیون.ولی اگر نیک بنگریم 
و کمی تا قســمتی به سیســتم صدا وســیما 
آگاه باشــیم متوجه خواهیم شــد که پشت هر 
فعل و انفعالی در تلویزیــون تفکری خوابیده و 
 بی اراده  و خواســت آن تفکر کسی قدم از قدم 

بر نمی دارد.
بنابرایــن آن فردی که چنین ســوالی را طرح 
کرده احتمالا قصد داشــته متوجه شود بازتاب 
چنین ســوالی در جامعه چگونه اســت.در واقع 
اینکه می بینید در شــبکه های مجازی و ایضا 
رســانه های رســمی به این موضــوع پرداخته 
می شــود و ســپس نقد مطرح مــی گردد به 
 نوعــی گرفتــن نبــض جامعــه در موضوعات 

حساس است.
به خاطــر داشــته باشــیم اخیرا و براســاس 
تصمیماتــی کــه اتخاذ شــده محدودیت های 
جدی در حــوزه غربالگری جنین صورت گرفته 
تا کمک شــود بــه ایده »داشــتن فرزند به هر 
قیمــت.« فلذا اینکه ســوالی در یک مســابقه 
 تلویزیونــی اینگونه طرح می شــود بی حکمت 

نمی تواند باشد.
مــا نیز با طــرح افزایش جمعیــت موافق بوده 
و کمــک بــه آن خواهیم کرد ولــی ای کاش 
می شــد طرفداران چنین سیاست و رویکردی 
گذرشــان به مراکزی که کودکان مشــکل دار 
نگهــداری می شــوند بیفتد. شــاید نظرشــان 
 تغییــر کرد!ســازمان بهزیســتی در این زمینه 

مسئولیت دارد.

طرح این سوال 
بی حکمت نیست

سید علیرضا کریمی
سردبیر

یادداشت-1

گزارشی درباره بازتاب اظهارات وزیر رفاه

آفتاب یزد در گفتگو با »اسماعیل حسین زهی« 
نماینده خاش در مجلس بررسی می کند

چرا صدای »حقآبه هیرمند« 
از مجلس به گوش نمی رسد؟

صدور کیفرخواست
متهمان پرونده قتل

داریوش مهرجویی و همسرش 
در کمتر از دو ماه

گوترش 
دست بردار نیست
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نماینده مردم خلخال:

نماینده مردم کوهدشت:

اختلاس 

در واردات چای 

خیانت به کشور است

ماهیت کودک کش 

رژیم صهیونیستی 

کاملًا آشکار شده است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

یکی از خبرهایی که چندی اســت در فضای 
کشــور منتشر شده اســت، طراحی و ساخت 
استادیوم فوتبال در تهران به دست چینی هاست. 
گویا وزارت ورزش و جوانان در سکوت خبری با 
شرکت چینی IPPR نیز به جمع بندی رسیده 
و در جنوب تهران یک زمین وسیع نیز پیشنهاد 

شده است.
ورای ایراداتی که به زمین پیشــنهادی اعم از 
آلودگی هوا، وجود گسل، و حتی دسترسی های 
موجود شــده است، آنچه ذهن من را به عنوان 
یک معمار به خود مشغول داشته پیمانکار چینی 
اســت. وزارت ورزش و جوانــان با توجه به چه 
شناختی از ظرفیت های معماری داخلی )اعم از 
طراحی و ساخت ابنیه بزرگ و خاص( این پروژه 

را برون سپاری کرده است؟
آیا این پروژه به عنوان یک مسابقه آزاد داخلی 
و یا بین المللی مطرح شد که ببینیم معماران 

داخلی می توانند و یا خیر؟
مگر تــا به حال، طراحی تمــام این پروژه های 
بزرگ و پیچیده اعم از پل طبیعت و استادیوم 
امــام رضا )ع( تا میدان آزادی و آرامگاه خیام را 

جز معماران داخلی طراحی کرده اند؟
وزارت ورزش و جوانان آیا خبر برگزیده شــدن 
آثار معماری معاصر داخلی در جشــنواره ها و 

مسابقات آزاد بین المللی را رصد میکند؟
دولت آقای ابراهیم رئیســی آیا میداند ساخت 
استادیوم بزرگ پایتخت )طراحی و ساخت( یک 

فرصت برای آنهایی است که... 

خودکفایی 
با استادیوم چینی!

صادق رشیدی فرد
مهندس معمار

یادداشت-4
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درحالی که دبیرکل سازمان ملل متحد در یک 
اقدام قانونی خواســتار اعمال ماده ۹۹منشــور 
سازمان ملل متحد شــد و به فوریت خواستار 
تشکیل جلســه شورای امنیت ســازمان ملل 
متحد برای تصویب آتش بس فوری در فلسطین 
اشــغالی شــده ولیکن برخلاف همــه اصول 
دیپلماتیک وبرخلاف ادعاهای سردمداران آمریکا 
در حمایت دروغین از مظلومین و ستمدیدگان با 
وتوی آتش بس پیشنهادی دبیرکل سازمان ملل 
متحد بار دیگر سیاست دوگانه و خوی ددمنشی 
و کودک کشــی رژیم غاصب صهیونیســتی را 
به کرســی نشــاند و با این اقــدام ضد حقوق 
بشری متاسفانه کماکان شــاهد تجاوز آشکار 
به غیرنظامیان و بی گناهان هســتیم و دولت 
آمریکا برخلاف همه موازین قانونی و حقوقی و 
بین المللی و دیپلماتیک حمایت تمام و کمال 
خویش را از اسرائیل و اقدامات جنایت کارانه اش 
هویدا ســاخت و قدرت نامشــروع خویش در 
حمایت از این همه قتل و کشتار و تخریب برملا 
کرد و حیثیت بین المللی و اعتبار جهانی خویش 
را بیش از پیش به فنا داد. ایالات متحده آمریکا 
اصلی ترین حامی و پشتیبان رژیم صهیونیستی 
بوده و اگرحمایت های مختلف مالی و پشتیبانی 
و لجستیکی و تسلیحاتی و سیاسی و دیپلماتیک 
آمریکا نبود قطعا اسرائیل جرات نداشت اینگونه 
گستاخانه وشنیعانه به قتل و کشتار و تخریب 
و بمباران مناطق مسکونی و نسل کشی آشکار و 

سیاست سرزمین سوخته روی آورد.

وتوی قطعنامه آتش بس، 
اقدامی ضد حقوق بشری

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-2

پیرامــون جنگ غــزه و حملات وحشــیانه 
صهیونیســت ها به مردم غزه از جهات مختلف 

می توان گفت و نوشت.
غزه امروز صحنه ای ســت زنده از نقش آفرینی 
انســان ها برای اینکه بفهماند بشــریت اگر از 
پوشانیدن بدن با برگ درختان و پوست حیوانات 
به کت و شلوار و کراوات رسیده باشد و رستوران ها 
و طعامات لذیــذ را جایگزین خام خواری کرده 
باشد و به جای درآوردن شکلک و اصوات عجیب 
از فصاحت و بلاغت در کلام برای برقراری ارتباط 
بهره جسته باشد و پز رسیدن به هوش مصنوعی 
و رهبری سایبری دنیا و رفتن به کرات و سیارات 
و کهکشان ها را داشته باشد اما همچنان بر خوی 
توحش و تفکر انسان های نخستین قدم بر میدارد 
و برای رسیدن به آمال و دست یافتن به بهره ی 

بیشتر، سفاکانه جنایت می کند.
غــزه نشــان داد تمــدن بشــریت، مجامع و 
کنوانســیون های  المللی،  بین  ســازمان های 
گوناگون اعم از کنوانسیون حقوق زنان و کودکان 
»یونیسف« حقوق بشر و قوانین بین الملل، دیوان 
کیفری بین المللی، حقوق مصونیت مکان های 
فرهنگی و تاریخی و بهداشتی همچون مساجد 
و کلیساها و بیمارستان ها، قانون منع بکارگیری 
ســلاح های ممنوعه در مخاصمات بین المللی، 
قوانین بشردوستانه در حمایت از غیرنظامیان و 
اســرا در جنگ ها و قوانین صلیب سرخ جهانی 
ده ها عنوان دهن پر کن دیگر نه تنها برای دفاع 

از حقوق مظلومان عالم نیست بلکه... 

باید 
قوی شویم
دکتر مرتضی مومیوند 

فعال اجتماعی

یادداشت-3
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به نظر می رسد در انتخابات آتی ریاست جمهوری شاهد یک ائتلاف از 
سوی دیپلمات ها باشیم؛ از آنجا که فضای فعلی شباهت بسیاری به فضای 

 بین سال های 90 الی 92 دارد شکل گیری چنین ائتلافی یا نزدیک به آن 
 بعید به نظر نمی رسد. حسن روحانی، محمد جواد ظریف، 

 علی لاریجانی، عباس عراقچی، تخت روانچی و علی اکبر صالحی 
از جمله چهره هایی هستند که در مورد آنان می توان گمانه زنی هایی کرد

ائتلاف دیپلمات ها؛ 
شاید وقتی دیگر

صفحه 7

< در موضوع »حقآبه ایران از رود هیرمند« اهمال وزارتین خارجه و نیرو 
غیر قابل کتمان است

< از حقآبه مهم تر، مدیریت منابع آبی است، عدم سدسازی است!
صفحه 4

آفتاب یزد در گفت و گو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، 
اعلام کاندیداتوری ولادیمیر پوتین برای انتخابات ریاست جمهوری روسیه را 

بررسی می کند

 ـرؤیای روسیه اوکراین؛ کابوس آمریکا 
دلیلی ندارد پوتین مجدداً انتخاب نشود!

آفتاب یزد: در خبرها آمده بود؛ »رضا نصری« از 
یک هراس گفته است، »هراس رژیم صهیونیستی 
از ابتکار بعدی گوترش در حمایت از فلسطین« و 
حالا به نقل از »گوترش« می خوانیم: »از فراخوانم 

برای آتش بس در غزه دست نمی کشم« 
دبیرکل سازمان ملل در نشست »انجمن دوحه« 
تاکید کرد هرگز از فراخــوان خود برای برقراری 
آتش بس انسان دوســتانه در غزه دست نخواهد 
کشــید. به گزارش ایســنا، »آنتونیــو گوترش« 
دبیرکل سازمان ملل متحد در نشست دوحه گفت 
به تلاش های خود برای برقراری آتش بس در غزه 

ادامه خواهد داد. 
گوترش اواخر هفته گذشته با استناد به ماده ۹۹ 
منشور سازمان ملل، از شورای امنیت خواست تا 
در مورد جنگ غزه اقداماتی انجام دهد. این اقدام 
کم ســابقه در حالی صورت می گیرد که شورای 
امنیت هنوز قطعنامه ای مبنی بر آتش بس میان 
رژیم صهیونیســتی و مقاومت فلسطین تصویب 
نکرده است. ماده ۹۹ منشور سازمان ملل متحد 
به دبیرکل این اختیار را می دهد که »نظر شورای 
امنیــت را به هر موضوعی که به عقیده او ممکن 
است حفظ صلح و امنیت بین المللی را تهدید کند، 

جلب کند«. 
پس از این درخواست، شــورای امنیت تشکیل 
جلســه داد اما در میانه موافقت ۱۳ کشور و رای 
ممتنع انگلیس، وتوی امریکا باعث شد پیش نویس 
قطعنامه آتش بس بشردوستانه در غزه رأی نیاورد. 
گوترش در سخنرانی خود در نشست دوحه اظهار 
کرد: اقتدار و اعتبار شورای امنیت به دلیل ناتوانی 

در اجرای قطعنامه آتش بس غزه ضعیف شد. 
گوترش با اشاره به اینکه احتمال فروپاشی ساختار 
انسانی در نوار غزه وجود دارد، تاکید کرد: هرگز از 
فراخوانم برای برقراری آتش بس انسان دوستانه در 
غزه دســت نخواهم کشید. دبیرکل سازمان ملل 
در ادامه نیز از کشور قطر بابت میانجیگری هایش 
برای برقراری آتش بس انســان دوستانه در غزه، 
آزادی گروگان ها و نیز افزایش کمک ها تشکر کرد. 
»محمد بن عبدالرحمن آل ثانی« نخســت وزیر و 
وزیر خارجه قطر نیز در این نشســت اظهار کرد: 
مایه تاسف اســت بهانه هایی که برای هدف قرار 
دادن غیرنظامیان مطرح می شوند، از نظر برخی 
پذیرفته هستند. آل ثانی گفت: محکومیت کشتار 
و محاصره غیرنظامیان موضعیگیری ثابتی است 

که از آن عدول نمی کنیم. 
نخســت وزیر قطــر در ادامه تاکید کــرد: باید با 
بازنگری ساختار بین المللی و انسانی خود شروع 
کنیم به شــکلی که زور و تبعیض هیچ امتیازی 
نداشته باشــد. این مقام قطری افزود: بحران غزه 
ابعاد شکاف میان شــرق و غرب و استانداردهای 

دوگانه را نشان داد. 

او در ادامه گفت: ما باید به مشــکلات موجود در 
ســاختار جهانی که اجازه می دهد این درگیری 
ادامه یابــد، اذعان کنیم. آل ثانی همچنین گفت: 
اســرا با مذاکــرات و نه بــا عملیات های نظامی 

»اسرائیل« آزاد شدند. 
همچنین ایمن الصفدی، وزیــر خارجه اردن در 
همایش دوحه اظهار کرد: سیاســت »اسرائیل« 
بر اســتمرار اخراج ساکنان از نوار غزه اصرار دارد. 
الصفدی گفت: اسرائیل جهان را به چالش کشیده 
و در حــال نقــض قوانین بین المللــی و ارتکاب 
جنایات جنگی است و جهان در برابر این اقدامات 
ناتوان مانده اســت. وزیر خارجه اردن افزود: آنچه 
در غزه در حال وقوع است، نمی تواند ادامه یابد و 

خطر کل منطقه را تهدید می کند. 
محمد آشتیه، نخست وزیر تشکیلات خودگردان 
فلســطین نیز در این همایش اظهار کرد: میزان 
قتل و کشتار در غزه بی ســابقه است و ساکنان 
آن در معرض گرســنگی قرار دارند. نخست وزیر 
تشــکیلات خودگردان فلسطین روز یکشنبه در 
حاشیه شرکت در نشست دوحه گفت که آمریکا 
نیز باید مسئولیت حملات اسرائیل به غزه و تلفات 

فلسطینی ها را بپذیرد. 
آشتیه تاکید کرد: باید تحریم هایی علیه اسرائیل 
اعمال شــود، نمی توان اجازه داد که اسرائیل به 
نقض قوانین بین المللی ادامه دهد. نخســت وزیر 
تشکیلات خودگردان فلسطین در ادامه نیز گفت: 
درگیری دو طرف فلسطینی و اسرائیلی به راه حلی 

سیاسی و نه نظامی نیاز دارد. 
»تمیم بن حمد آل ثانی« امیر قطر بیست ویکمین 
انجمــن دوحه را با حضور گوتــرش و تعدادی از 
ســران کشورها و روســای نهادهای منطقه ای و 
بین المللی با شعار »با هم به سوی ایجاد فردایی 
درخشان« در میان شرایط و چالش های پرشتاب 

بین المللی و منطقه ای افتتاح کرد. 
قرار اســت در این نشســت به مسائل مربوط به 
امنیت و صلح جهانی از جمله تحولات منطقه و 
به شکل خاص اراضی فلسطین اشغالی و حملات، 
ویرانی و کشتار جمعی که از هفتم اکتبر در نوار 

غزه انجام می شود، پرداخته شود. 

تحقــق احتمالی پیش بینی »رضا نصری«، کارشــناس ارشــد 
مســائل بین الملل درباره ی هراس رژیم صهیونیســتی از 

ابتکار بعدی گوترش در حمایت از فلسطین
و اما پیش بینی رضا نصری چه بود؟! رضا نصری 
با اشــاره به اقدام دبیر کل ســازمان ملل متحد 
در اســتفاده از اختیارات خــود تحت ماده ۹۹ 
منشــور ملل متحد جهت درخواست از شورای 
امنیت برای توقف حملات رژیم اسرائیل در غزه 

گفته بود... 

گوترش دست بردار نیست
تحقق احتمالی پیش بینی »رضا نصری«، کارشناس ارشد مسائل بین الملل 

درباره ی هراس رژیم صهیونیستی از ابتکار بعدی گوترش در حمایت از فلسطین

تحقق احتمالی پیش بینی »رضا نصری«، 
کارشناس ارشد مسائل بین الملل 
درباره ی هراس رژیم صهیونیستی 

از ابتکار بعدی گوترش 
در حمایت از فلسطین
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?در سفر به شهرستان گرگان و بیشتر روستاها 
متوجه شدم موتورسیکلت های بدون پلاک یا 
مخدوش به راحتی رفت و آمد می کنند در حالی 
که روزهای گذشته ماموران یکی از کلانتری ها 
موتورس��یکلت یکی از دوستانم در تهران کمی 
گوش��ه پلاک اش به علت تصادف خم شده بود 
اما مخدوش نبود و به راحتی قابل مشاهده بود 
با این که چهره اش موجه و تمامی مدارک اش 
به همراه داشت،  موتورسیکلت اش را به کلانتری 
 بردند و برای ترخیص به دلیل قطع سیس��تم 
یک روز به طور کلی از کارش باز ماند. این گونه 
س��خت گیری ها برای موتورسیکلت هایی که 
پلاک شان مخدوش و غیرقابل رویت می باشد، 
از اهمیت بالایی برخوردار اس��ت، اما رانندگانی 
که قانون مدار هستند، موجب اتلاف وقت آنان 
می شود. پیشنهاد می شود ماموران را به خوبی 
توجیه کنند از برخی سخت گیری  ها پرهیز و با 
راکبان قانون گریز شدیدتر برخورد کنند. علی از 

تهران
?اینجانب به علت اختلافاتی که با ش��رکایم 
داشتم، از من شکایت و انگ دزدی به من زدند 
و برای چند روز به زندان افتادم. وقتی در زندان 
بودم یکی از شرکا از سادگی همسرم سوءاستفاده 
کرد و به او گفت مبایعه نامه ای بنویسیم و خانه 
ای که به نام خانم��م بود، از طریق مبایعه نامه 
خریداری اما هیچ پولی بین آنان رد و بدل نشد. 
حالا که به دلیل بی گناهی از زندان آزاد ش��دم 
و از آن ها اعاده حیثیت و ش��کایت کردم، یکی 
از شرکا به شورای حل اختلاف مراجعه و حکم 
تخلیه خانه ما را گرفته است. در حالی که پرونده 
ای بابت این موضوع در دادگاه است اما رسیدگی 
به آن ماه آینده اس��ت و مهلت تخلیه خانه یک 
هفته است، برای احقاق حق چه کار کنیم؟ ب، 

الف از تهران
آفت�اب ی�زد: توصی�ه می ش�ود قب�ل از 
هرگونه معامله ای با یک مشاور و یا وکیل 
دادگس�تری مش�اوره نمایید در خصوص 
پرونده شما قضاوتی نمی توان داشت بهتر 
است مدارک خود را نزد یک وکیل ببرید و 
از وی مشاوره بگیرید امکان دارد هر اقدامی 
از سوی شما به ضررتان تمام شود و گاهی 

قابل اعاده نیز نباشد. 
1120- سخنگوی جبهه پایداری در سخنانی 
عجیب گفته ب��الای هفتاد درصد مس��ئولان 
کشور الان اصلاح طلب هستند. خانه لاریجانی 
از خانه محصولی گرانتر اس��ت. این حرفها چه 
معنی می دهد؟ حتی 2 مس��ئول اصلاح طلب 
ه��م نداریم؟ ضمن اینکه آق��ای لاریجانی جزو 

اصولگرایان معتدل هستند نه اصلاح طلب. 
1101- آقای فانی خطاب به دولت قبل می گوید 
در دولت روحانی هیچ مدیری به حج مش��رف 
نشد! آیا این حرف هم یک نوع بهانه جویی برای 

انتقاد از دولت قبل است؟ 
1011- ظاهرا لایحه حجاب و عفاف پس از رفع 
ابهامات از سوی مجلس به شورای نگهبان ارسال 
ش��ده. باید دید آیا تمام ابهامات رفع شده؟ این 

طرح به تائید نهایی شورای نگهبان می رسد؟
1220- مردم اگر مالیات می دهند اگر ش��اهد 
افزایش میزان مالیات ها هس��تند باید ش��اهد 

تاثیرات مثبت خدمات به جامعه هم باشند! 
1445- وضعیت تورم به حدی بغرنج است که 
افزایش 20 درصدی حقوق هیچ فایده ای برای 
حقوق بگیران ندارد. این افزایش ها نصف هزینه 

تورم هم نیست. 
1621- از زم��ان ح��ذف ارز ترجیحی فش��ار 
اقتصادی چند برابری بر مردم آمده. سیاست های 
کنترل تورم هم اصلا کارآمد نبوده و مردم درگیر 

تورم سنگینی هستند. 
1921- گمان نمی رود سازمان برنامه و بودجه 
اگر قصد حذف یارانه برخی افراد را داشته باشد 
بخواهد آن مبالغ را به حساب افراد کم برخوردارتر 
بگذارد. حذف یارانه برخی افراد فقط جنبه کاهش 

هزینه برای دولت است. 
 0941- حتی به بهانه انتخابات آینده هم فعالیت 
و کاری از برخی مس��ئولان برای کسب رضایت 
مردم دیده نمی شود. طرح و برنامه ها هم گاهی 
طبق سلیقه عده ای خاص اجرا می شود. توجهی 

به مردم نمی شود. 
1951- تکلیف مردم در استان های جنوبی که 
باید در صف های طولانی برای گاز مایع و کپسول 
بایستند چه می شود؟ آن هم با قیمت های چند 

برابری! چقدر باید به مردم اجحاف شود؟ 
2125- این موض��وع ویدئویی جنجالی درباره 
اوقاف با عنوان باجناق ها چیست؟ آیا ممکن است 

طبق برخی ادعاها این ویدئو ساختگی باشد؟ 
1907- وقتی مردم می بینند بعضی شرکت ها 
پول های کلان و ارز می گیرند که واردات کنند 
اما ارزها را در بازار آزاد می فروشند بیشتر نگران 

فسادهای گسترش یافته می شوند. 
1921- چ��را آنقدر برخی رس��انه ها از ش��وک 
اقتص��ادی در س��ال 1403 به خاط��ر افزایش 
مالیات ها خب��ر می دهند؟ مگر بیش از این هم 
می شود به جامعه فشار آورد یا شوک وارد کرد؟ 

1725- درس��ت که برخی اف��راد مانع حضور 
اصلاح طلب��ان در قدرت می ش��وند ام��ا هرگاه 
اصلاح طلبان هم روی کار آمدند آنقدر مانع تراشی 
سر راه آنها شد که عملا از کار افتادند و موفقیتی 

کسب نکردند. 
1805- برخ��ی معتقدند لایحه حجاب خلاف 
قانون است باید کل آن رد می شد. قابلیت اجرایی 

ندارد! 
1645- روزنامه کیهان در نوش��ته ای خطاب به 
افراد بدحجاب عنوان کرده بی حجاب! دلم برایت 
می سوزد که ابزار ش��ده ای! آیا اینگونه حرف ها 
بیش��تر باعث ب��روز اخت��لاف و ناراحتی مردم 

نمی شود؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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آفتاب یزد: س��خنرانی آقای رئیس��ی در البرز و این جمله که:»در برخورد با فس��اد 
ب��ه هیچ کس و در هیچ س��طحی رحم نخواهم کرد« تبدیل ش��د به بغُض و اش��ک. 
دلم می خواس��ت ش��ماره  تماس تلفن همراه آقای رئیس جمهور را داشتم، فی الحال 
گوش��ی را بر می داشتم و بعدِ س��لام و احوال پرسی، فقط به همین یک جمله بسنده 
می کردم:»آقای رئیس جمهور؛ نه به مفس��دان، نه به مردم و نه به هیچ کس؛ فقط به 

خودتان رحم کنید« و گوشی را حتی بدون خداحافظی قطع می کردم!

<کاشتولیتآستانقدسرارهانمیکردید
نه قصدی برای ممیزی دوران ریاس��ت جمهوری آقای رئیس��ی دارم و نه تأکیدی بر 
کن��کاش در دورانی ک��ه رئیس عدلیه بوده اند که این ها را تاری��خ، به صورتی دقیق و 
عمیق بررس��ی خواهد کرد و انجام خواهد داد فقط چون ماه ها اس��ت این حرف ها در 
دلم جا مانده اس��ت این جا می نویس��م که صرفاً به ی��ادگار بماند. یک ماه قبل وقتی 
از »مروی«، تولیت آس��تان قدس سؤال ش��د:» علت عدم حضور در انتخابات مجلس 
خبرگان چه بود؟« پاس��خ در خور تأملی داد که هم به دل نشس��ت و هم آرزومند آن 
ش��دیم، ای کاش آقای رئیس��ی تولیت آس��تان قدس را نه به قصد عدلیه و نه به قصد 

پاستور ترک نمی کرد.
 از این جا به بعد را »خبرآنلاین« می نویس��د:» حجت الاس��لام احمد مروی دوش��نبه 
22 آبان ماه در جلس��ه خارج فقه خود که در حرم مطهر رضوی برگزار ش��د، در پاسخ 
به عدم حضور خود در انتخابات خبرگان رهبری، ضمن سپاسگزاری از لطف و دعوت 
علما و ش��خصیت های برجس��ته گفت: با توجه به حضور علمای شایسته و تمرکز بر 
خدمتگ��زاری زائران حضرت رضا)ع(، به تکلیف ش��رعی برای حضور در این انتخابات 
نرس��یدم. وی با اش��اره به دعوت های متعدد برای حضور در مجلس خبرگان رهبری، 
گفت: اگر در مقوله  ای به تکلیف و وظیفه شرعی برسم از انجام آن ابایی نخواهم داشت؛ 
اما در خصوص حضور در مجلس خبرگان، احس��اس تکلیف شرعی نکردم و الحمدلله 
شخصیت های شایسته ای حضور دارند. مروی گفت: اگر بدون احساس تکلیف شرعی 

در این انتخابات شرکت می کردم، از حضرت رضا)ع( خجالت می کشیدم و ناسپاسی به 
درگاه حضرت بود، چراکه معتقدم توفیق نوکری دستگاه قدس رضوی بالاترین افتخار 
است و رهبری معظم انقلاب با آن مقام و شأن والا می فرمایند: »بهترین حکمی که در 
زندگی ام گرفته ام، حکم خادمی حضرت رضا)ع( است.«؛ این آستان مقدس جایگاهی 
اس��ت که بزرگان و مراجع تقلید آرزوی خادم��ی آن را دارند.« در همین چند جمله، 
نکات مهمی وجود دارد: به تکلیف ش��رعی برای حضور در این انتخابات نرسیدم/ اگر 
بدون احس��اس تکلیف شرعی در این انتخابات ش��رکت می کردم، از حضرت رضا)ع( 
خجالت می کش��یدم/ توفیق نوکری دس��تگاه قدس رضوی بالاترین افتخار است. این 
روزها که چندین و چند مس��ئله درهم پیچیده، دوباره این آرزو در ذهنم زنده ش��د 
که ای کاش آقای رئیسی تولیت آستان قدس را رها نمی کردند بدین مفهوم نیست که 
زحمات و نیت ش��خص آقای رئیس��ی را نادیده بگیریم ولی وجود مدیران ضعیف هم 

وی را اذیت می کند و بسیاری از مردم را اذیت می کند. 

<آقایقالیبافوجدانتانراحتاست؟
پ��ای عملکرد که به میان می آید، مس��ئولان ذره ای و کمت��ر از ذره ای حاضر به قبول 

کاستی ها نیس��تند، لغزش ها را نمی بینند، کم کاری ها را به شمار نمی آورند، بهترین 
نمره ها را به خودشان می دهند اما به آقای قالیباف می گوییم؛ تازگی ها وقت کرده اید 
روزه��ای رفت��ه ی مجلس را ورق بزنید؟ چالش ها و حاش��یه ها یادتان مانده اس��ت؟ 
مصوبات را چطور؟ به گوش تان رس��یده که این و آن نماینده تازه یادش��ان افتاده که 
اصلًا نمی دانند چرا به مصوبه موسوم به افزایش سن بازنشستگان رأی مثبت داده اند؟ 
خبر دارید هنوز برخی نمایندگان در حال تأیید موضوع »شاس��ی بلندها« هس��تند؟ 
اصلا از مردم پرسیده اید، نگاه و نظرشان به مجلس چیست و چگونه است؟ سرجمع 

ماجرا این که؛ آقای قالیباف، وجدان تان راحت است؟

<شانزدهمآذرماهودانشجو!
رسم شده، شانزدهم آذرماه، رؤسای سه قوه راهی دانشگاه ها می شوند تا پای درد دل 
نخبگان و در عین حال جوانان این سرزمین بنشینند اما به عینه می بینیم در همین 
تریبون ها هم گاهی توجهی به دغدغه های قش��ر جوان و تحصیلکرده یافت نمی شود.

یکی از خوبی ها و موفقیت های مجلس می گوید، آن دیگری از آسیب شناسی دستگاه 
مربوطه و دیگری که س��فت و محکم مدعی اس��ت: »در برخورد با فساد به هیچ کس 
و در هیچ س��طحی رحم نخواهم کرد« و در این میانه مردمی را می بینم )و دانشجویانی را( 
ک��ه بهُت زده و انگش��ت به دهان، ه��اج و واج می نگرند که اگر ق��رار بود رحم نکنید 
 ک��ه اساس��اً جرمی واقع نمی ش��د آن هم در این ابعاد و به ای��ن بزرگی، پس لابد این

 رحم نکردن ها چاره ی کار نیست!

<چهخوبگفتنعمتاحمدی:»عدلیهاگربلغزد،دیوارمملکتمیغلتد!«
ب��ا آقای اژه ای حرف چندانی نداریم جز این که سپاس��مندی خ��ود را بابت تلاش ها 
اب��راز داری��م و بگوییم همه ی آن چ��ه باید بدانید را مرحوم نعم��ت احمدی در یک 
جمل��ه خلاصه ک��رد: »عدلیه اگر بلغزد، دی��وار مملکت می غلت��د!« و چون می دانیم 
باهوش و با درایت هس��تید لابد عمق این جمله و ابعاد وس��یع آن را به خوبی درک 
 می کنی��د و از س��ابقه مدیریتی و قضائی ش��ما ملت خبر دارد و امی��دوار به مبارزه با 

مفسدین هستند. 

<بهخودتانرحمکنید!
خواستیم درد دلی کرده باشیم آن قدر می توانستید بهتر عمل کنید که مردم شرمنده 
نباشند از داشتن برخی مدیران آن قدر مسئولیت ناشناسانه برخورد کرده اید که مردم 
بیش��تر از آن که دل ش��ان به حال خودشان و زندگی و آینده شان بسوزد، دل شان به 
حال شما می س��وزد، آن قدر سوءمدیریت ها در زیرمجموعه های اداری و اجرایی زیاد 
شده که مردم از عاقبت نا به خیری برخی مدیران بیم زده اند.خواستیم به همین اندازه 
یادآور ش��ویم؛ لازم نیست ش��دت عمل به خرج بدهید برای رحم نکردن به مفسدان، 
فکری و رحمی به مدیران زیرمجموعه ها داش��ته باش��ید زیاده عرضی نیست، عزت و 

دولت مستدام و برقرار!

کوتاه و مختصر با مجریان امور 

به خودتان رحم کنید!
ما را به سخت جانی خود این گمان نبود �� شب های هجر را گذراندیم و زنده ایم

مفقودی
برگ سبز و برگ کمپانی سواری هاچ بک ام. وی. ام تیپ X22 PRO CVT مدل 1400 رنگ نوک 
مدادی به شماره پلاک 785 ه 86 – ایران 40 به شماره موتور MVME3T10AHN002566 و 
شماره شاسی NATFBABU5M1002375 به نام کبری ترکاشوند مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است.

مفقودی
 س�ند کمپانی پژو 405 مدل 13۹4رنگ خاکس�تری متالیک به شماره انتظامی38 ایران 448 
د 35 به ش�ماره موت�ور124K0717021و ش�ماره شاس�یNAAM01CE4FK5088۹5 بنام 
 پارمیس نظری حس�ین آبادی به ش�ماره ملی4۹0223784۹مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

مفقودی
شناسنامه مالکیت کامیون جرثقیلدار ماک مدل 1۹75رنگ قرمز روغنی به شماره انتظامی21 
ایران 514 ع 15 به شماره موتور006473و شماره شاسی05۹333بنام قاسم گنجی تهوجی به 

شماره ملی 0450161366 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

<چ��راآم��وزشوپ��رورشرایدی��وانعدال��تاداریبرایش��رکتدرآزمون
فرهنگی��انرااج��رانمیکن��د؟

یک عضو کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس شورای اسلامی گفت: با وجودی که دولت 
فعلی تعداد سهمیه دانشگاه فرهنگیان را اضافه کرده، دیوان عدالت اداری رایی داده که 
تعیین شرط سنی توس��ط آموزش و پرورش برای شرکت در این آزمون خلاف است و 
لغو کرده حالا وزارت آموزش و پرورش این رای را اعمال نکرد که باعث نارضایتی تعداد 
زیادی از جوانان ش��ده اس��ت. حسینعلی حاجی دلیگانی در اخطاری با استناد به اصول 
71، 76، 161 و 162 قانون اساس��ی گفت: دیوان عدالت اداری رایی صادر کرده درباره 
افرادی که می خواهند در آزمون سراس��ری برای دانش��گاه فرهنگیان شرکت  کنند. وی 
توضح داد: دولت قبل از سال 91 تا 92 محدودیتی اعمال کرد که به موجب آن سالیانه 
بیش��تر از 3500 نفر نمی توانس��تند در آزمون ورودی دانشگاه فرهنگیان شرکت کنند 
که نتیجه آن وضعیت کنونی در آموزش و پرورش اس��ت اکنون که دولت فعلی تعداد 
سهمیه این دانشگاه را اضافه کرده، دیوان عدالت اداری رایی داده که تعیین شرط سنی 
توسط آموزش و پرورش برای شرکت در این آزمون خلاف است و لغو کرده حالا وزارت 
آموزش و پرورش این رای را اعمال نکرد که باعث نارضایتی تعداد زیادی از جوانان شده 
است. حاجی دلیگانی اضافه کرد: چرا در هر کاری که قرار است برای جوانان انجام شود، 
شک و شبهه انجام می شود که نمونه آن بحث تعیین معدل در آزمون سراسری است؛ 
تکلی��ف این جوانانی که بین رای دیوان و نظ��ر وزارت آموزش و پرورش مراعا مانده اند، 

چیست؟/ایسنا

<نبایدبارآلودگیهوایکشوررابامازوتسوزیبردوشاصفهانانداخت
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هر چند مسئولان می گویند 
مازوت س��وزی نداریم اما انتظار می رود با سردتر شدن هوا بار آلودگی هوای کشور را با الزام 
صنایع به مازت سوزی بر دوش اصفهان نیندازیم. محمدتقی نقدعلی در تذکری شفاهی بیان 
کرد: قوه قضائیه و دولت باید به مسئله رانت و فساد چای دبش ورود کرده و برخورد جدی با 
همه عوامل داشته باشند. هرچند این موضوع از گذشته آغاز شده اما حاکمیت موظف است 
برخورد بازدارنده داشته باشد. برخوردی که به چشم مردم بیاید. نقدعلی در ادامه اظهار کرد: 
نیروهای شرکتی از ما سوال می کنند چطور برای تبدیل وضعیت ما به اصل 75 قانون استناد 
کرده و می گویند منابع وجود ندارد اما در چنین رانتی از نظر کیفیت تخصیص، میزان برآورد 
نیاز و حتی نوع چای وارداتی انواع و اقسام تخلف با رقم بالا صورت گرفته است؟ تنها پاسخی 
که مردم از ما می پذیرند برخورد جدی است. نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: امروز واردات خودرو با توجیه نبود ارز با کندی بسیار پیش می رود اما 
در عین حال یک شرکت چنین دریافتی را به خود اختصاص می دهد. ما برای دو قرص نان 
سامانه راه اندازی کردیم؛ باید چنین سامانه ای را برای کالاهای دیگر مانند چای نیز تشکیل 
داد. وی در ادامه تاکید کرد: حال اصفهان خوب نیست. صنایع راه نفس کشیدن را بر مردم 
بسته اند. هرچند مسئولان می گویند مازوت سوزی نداریم اما تأکید می کنم با سردتر شدن 
هوا بار آلودگی هوای کشور را به دوش اصفهان نیندازیم و الزام به مازوت سوزی نکنیم؛ چرا 

که مردم به شدت با سختی مواجه شده و نفس کشیدن برای آنها سخت شده است. /ایسنا

<اختلاسدروارداتچایخیانتبهکشوراست
 نماینده مردم خلخال و کوثر در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: لازم است که نقش 
گمرک و سایر دستگاه ها در پرونده اختلاس چای کاملا مشخص شود. سید غنی نظری 
در تذکری شفاهی بیان کرد: اختلاسی که در حوزه چای اتفاق افتاده و اسامی مختلفی 
هم برای آن می گذارند تا تحت پوش��ش قرار بگیرد به هیچ عنوان قابل قبول نبوده و از 
رئیس جمهور انتظار می رود که گشت ارشاد مدیران را فعال کرده و با جدیت با متخلفان 
برخورد کند. وی در ادامه اظهار کرد: این مبلغ سنگین در حالی مورد اختلاس قرار گرفته 
که ما در شهرس��تان ها برای پروژه های عمرانی بارها و بارها نزد سازمان مدیریت رفتیم 
و این مجموعه می گوید هزار میلیارد تومان برای تهاتر نفت ندارد حال از بانک مرکزی 

می پرسم چگونه پول مرتبط با اختلاس چای را پرداخت کردید؟  نماینده مردم خلخال 
و کوثر در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اختلاس چای خیانت به کشور بوده و با 
آبروی نظام بازی کرد و باید مورد برخورد قرار گیرد. نقش گمرک و سایر دستگاه ها در 
این خصوص باید کاملا مشخص شود. ما اجازه نمی دهیم پول بیت المال به این راحتی  از 
حلقوم این افراد پایین برود. از وزارت جهاد، اقتصاد و دستگاه های نظارتی درخواست دارم 

به این موضوع ورود کرده و به مجلس نیز گزارش بررسی را ارائه کنند. /ایسنا

<ماهیتکودککشرژیمصهیونیستیکاملًاآشکارشدهاست
یکی از نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی با تاکید بر اینکه امروز ماهیت این رژیم که 
بر کودک کش��ی استوار اس��ت، کاملاً آشکار شده است، گفت: امروز آنچه ایران اسلامی 
بارها می گفت »چنین رژیمی ذاتاً خطر را در درون خود دارد«، مکش��وف ش��ده است. 
محمدرضا مبلغی نماینده مردم کوهدشت و رومشکان با اشاره به در پیش بودن انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت: مقام معظم رهبری در ارتباط با انتخابات 
چش��م اندازی قوی و در حد تبدیل ش��دن به سرفصل و نقطه عطف برای کشور تعریف 
کرده اند و چهار اصل سلامت، رقابت، مشارکت و امنیت را ذکر کرده اند؛ این چهار مورد 
رابطه ای تکمیل کننده با هم دارند و چنانچه قرار اس��ت امنیت باشد، سلامت انتخابات 
در آن نقش دارد و اگر بنا اس��ت که هر دو باش��ند، مشارکت را می طلبند و اگر این سه 
بخواهند ش��کل بگیرند، رقابت را استدعا دارند؛ بنابراین چهار اصل در رابطه با یکدیگر 
هستند و به چهار ضلع نیاز است.مبلغی اضافه کرد: کشور باید با همه وجود خود اعم از 
دولت، مجلس، قوه قضائیه و همه نیروها با برداشتن گام های بلند در تحقق این اضلاع 
چهارگانه بکوشند و این نیت بسیار با ارزش رهبری را در منصه ظهور و عمل قرار دهند؛ 
در اینجا وظایف وزارت کش��ور بس��یار اهمیت دارد، به ویژه در جاهایی که شائبه هایی 
وجود دارد، اهتمام و توجه ویژه داشته باشد. وی همچنین در بخش هایی از نطق میان 
دستور خود تاکید کرد: طرح متناسب سازی مربوط به حقوق بازنشستگان باید اجرا شود 
که عدالت این مسئله را اقتضا می کند. نماینده مردم کوهدشت در مجلس همچنین با 
درخواس��ت از وزیر جهاد کش��اورزی در خصوص تامین برق کشاورزی، پرداخت وجوه 
محصول دانه های روغنی به آنان و تقس��یم عادلانه کود میان کشاورزان حوزه انتخابیه 
خود، فقرو فلاکت دو همچنین فشار بر منابع طبیعی، تخریب این منابع و ناهنجاری های 
اخلاقی را از جمله مشکلات استان لرستان عنوان کرد و گفت: در درجه اول دولت باید 
تا حد زیادی در جهت اشتغال زایی و رفع محرومیت ها اقدام نماید و در ثانی قوه قضائیه 
باید بخش��ی از یک تلاش بوده باشد؛ احکام قضائی در رابطه با جرایم و از جمله جرائم 
مربوط به مواد مخدر باید متناسب با وضعیت جامعه هدف و محرومیت های مناطق باشد 
که در نهایت فقر زندگی می کنند؛ اگر راهبرد و سیاست نظام و دولت در قبال استان در 
چارچوبی هماهنگ شکل بگیرد، طبیعی است که قوه قضائیه نیز باید در این چارچوب 
به س��مت واقعیت های استان حرکت کند و فعال تر حضور یابد و احکامی متناسب تر را 
ارائه کند. مبلغی با تاکید بر اینکه گاهی در شرایط فلاکت، احکام سخت قضائی جوابگو 
نیس��ت، گفت: در احکام دینی این مس��ئله را داریم که اگر شخصی در شرایط قحطی 
دزدی کرد، دس��ت او قطع نمی ش��ود؛ در اینجا باید یک باز تعریفی را نسبت به استان 
لرستان از حیث قضائی، فرهنگی و اقتصادی انجام دهیم. باید با نظمی هماهنگ و هم آوا 
در چارچوب نگاه دلسوزانه رهبری معظم انقلاب بتوانیم لرستان را به استانی ولایتمدار، 

وفادار و در خط مقدم حمایت از نظام، مورد توجه قرار دهیم./ایسنا

<برایمقابلهبافسادحراستهاکارخودرابهخوبیانجامدهند
نماینده میانه در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: اگر مجموعه حراس��ت ها کار خود را 
 ب��ه خوبی انجام داده و نظارت لازم را انجام دهند، فس��اد و اختلاس  ش��کل نمی گیرد. 
سید مرتضی حسینی در تذکری شفاهی با اشاره به فساد یکی از شرکت های وارد کننده 
چای اظهار کرد: بحث فس��اد اخیر که درخصوص یک��ی از واردکنندگان چای رخ داده 
اس��ت، فضای ذهنی جامعه و مردم ما را درگیر کرده اس��ت و م��ا می خواهیم از دولت 

سوال کنیم با توجه به این حجم فساد چه نظارتی صورت می گیرد؟ این نماینده مجلس 
اظهار کرد: مردم در صف دریافت وام هستند، مرتب برای آنها اشکال تراشی کرده و آنها 
را معطل می کنیم یا وام فرزندآوری و وام کالاهای اساسی را به سختی دریافت می کنند 
اما این جور اختلاس ها مرتب اتفاق افتاده و می گویند که فساد در مجموعه های اداری 
نیس��ت. حس��ینی تاکید کرد: بحث دیگر ما مجموعه حراست ها اس��ت؛ اگر در ریاست 
جمهوری مجموعه حراس��ت ها کار خود را به خوبی انج��ام داده و نظارت لازم را انجام 
دهند، اینجور فساد و اختلاس ها شکل نمی گیرد. بنده در مجموعه فولاد میانه نزدیک به 
سه ماه پیش موردی را به رئیس اداره اطلاعات میانه مطرح کردم و به حراست وزارت راه 
تذکر دادم تا جلوی فساد گرفته شود؛ بنابراین اگر می خواهیم با فساد مقابله کنیم باید 

مجموعه حراست کار خود را به خوبی انجام دهند./ایسنا

<قوهقضائیههیچملاحظهایدرموضوعآلودگیهوانداشتهباشد
 رئیس کمیس��یون اصل نود مجلس با بیان اینکه کمیس��یون اصل نود آماده همکاری 
با قوه قضائیه برای مقابله با فس��اد اس��ت گفت: قوه قضائیه هیچ ملاحظه ای در موضوع 
آلودگی هوا نداشته باشد. نصر الله پژمان فر در نظق میان دستور خود گفت: باید میزان 
تحقق اهداف در نظر گرفته شده برای هر حوزه، مبنای عمل مجلس باشد. اگر مالیاتی 
از مردم گرفته می شود مردم نتیجه آن را در دریافت خدمات با کیفیت مشاهده کنند. 
نقش مجلس پاسخگو کردن دستگاه های مختلف در این حوزه است.رئیس کمیسیون 
اصل نود مجلس ش��ورای اسلامی همچنین درباره معضل آلودگی هوا گفت: بیش از 8 
سال از تصویب قانون نحوه جلوگیری آلودگی هوا می گذرد. کمیسیون اصل نود از وزارت 
خانه های نیرو و کشاورزی و کشور و سازمان برنامه بودجه خواستار ارائه گزارش شده اما 
این کار را انجام ندادند. کمیسیون اصل نود طی گزارش خود پیشنهادات اجرایی را در 
23 بند با مشخص کردن دستگاه های ارائه کرده و آنها را به انجام وظایف خود فراخوانده 
است.پژمان فر با بیان اینکه کمیسیون اصل نود آماده همکاری با قوه قضائیه برای مقابله 
با فساد اس��ت گفت: قوه قضائیه هیچ ملاحظه ای در موضوع آلودگی هوا نداشته باشد؛ 

آلودگی در مشهد و شهرهای دیگر بیداد می کند. /ایسنا

<برایجهشبایدسراغفرصتهایباریسکبرویم
 رئیس مجلس گفت: یکی از دلایل مشکلات فرهنگی ما این است که اقدامات سلبی بر 
اقدامات ایجابی کشور غلبه پیدا کرده است. محمدباقر قالیباف اظهار داشت: اگر کسی 
خسته شده است، به آن ها می گوییم به پشت سر نگاه کنید که چه مشکلاتی را پشت 
سر گذاشته ایم و چه پیش��رفت هایی داشتیم. اما وقتی کسی غرّه شود، به او می گوییم 
به مس��یر آینده نگاه کند که چه چالش هایی پیشِ رو داریم که باید حلشان کنیم. این 
دو موازنه است که همواره ما را در مسیری درست و محکم نگه می دارد که نه خسته و 
نه غرّه شویم.رئیس مجلس با بیان اینکه یکی از دلایل مشکلات فرهنگی ما این است 
که اقدامات سلبی بر اقدامات ایجابی کشور غلبه پیدا کرده است، ادامه داد: مقام معظم 
رهبری در حوزۀ سیاست فرهنگی بحثی دربارۀ موازنۀ فرهنگی دارند. هم باید فرصت ها 
را بشناسیم و هم تهدیدها را مهار کنیم. اگر به مسیری که از ابتدای پیروزی انقلاب طی 
کرده ایم بنگریم، می بینیم که به توازن و تعادل در حوزۀ فرهنگ توجه نکرده ایم. قالیباف 
افزود: گام به گام که از انقلاب فاصله گرفتیم، جنبۀ اقدامات سلبی بر اقدامات ایجابی در 
حوزۀ فرهنگ غلبه کرد. این یکی از دلایل مهم مش��کلات امروز ما است.قالیباف ادامه 
داد: در دورۀ مس��ئولیتم در ناجا، زمان دولت آقای خاتمی، چند بند تعریف کردیم که 
گفتیم حل می کنیم. به من گفتند همه را بگذار کنار، فقط یک بند را حل کنید. گفتند 
برو فرهنگ بستن کمربند را حل کن و بعد دربارۀ بقیۀ بندها صحبت کنیم؛ شش ماه 
هم فرصت دارید. من گفتم این موضوع را هفتادروزه حل می کنم و نشان می دهم بالای 
75درصد مردم کمربند خواهند بست. فقط خواهشم این است که مصاحبه ای دربارۀ این 
موضوع نکنید. 45 روز بعد نامه نوشتم که آماده ام برای ارائۀ گزارش و ارزیابی وضعیت 
بس��تن کمربند در جامعه. همۀ ش��ما دیدید که مردم کمربند بستند و این فرهنگ جا 
افتاد.قالیباف گفت: استراتژی یعنی اقدام. استراتژی چیزی نیست که بنویسیم و بگذاریم 
روی طاقچه. اس��تراتژی باید ب��ه ما تاکتیک یا تکنیک بدهد. بای��د روش و ابزار بدهد. 
 اس��تراتژی باید به ما هدف بدهد، روش بدهد و ابزار بدهد. وگرنه در میدان کاری پیش

 نمی رود./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

براب�ر آراء ص�ادره هیئت موض�وع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبت�ی اراضی و 
س�اختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان تفت تصرفات 
مالکانه  و بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضیان و املاک 
مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
داشته باشند، می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یکماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند.
املاکواقعدربخش۱۲یزد-دهبالاوتوابع

3فرعی 1784 - اصلی - محمد حس�ین احمد نیا نس�بت به شش�دانگ خانه 
نیمه ساز بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 435 متر مربع برابر رای 
شماره 14026032100600215۹ مورخه 1402/08/20 واقع در روستای ده بالا تفت 

خریداری عادی مع الواسطه از مهربانو هرمزان مالک رسمی.
 2346 - اصلی - س�ید ناصر حس�ینی پور هدشی نسبت به ششدانگ زمین 
مزروعی بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 670 متر مربع برابر رای 
شماره 14026032100600216۹ مورخه 1402/08/21 واقع در روستای ده بالا تفت 

 خریداری عادی مع الواس�طه از صدیقه حاجی صادق�ی نژاد فرزند اکبر و علی
 احمد زاده مالکین رسمی.

3۹14-اصلی - محبوبه ش�یخ علیشاهی نس�بت به ششدانگ خانه نیمه ساز 
بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 22۹/34 متر مربع برابر رای شماره 
140260321006002121 مورخ�ه 16 /08/ 1402 واق�ع در روس�تای ده ب�الا تفت 
خریداری عادی مع الواسطه از علی اکبر شیخ علیشاهی فرزند علی مالک رسمی.
 3۹48 -اصلی - طاهره صبرآمیز نسبت به ششدانگ خانه بطور مفروز قسمتی از 
پلاک برابر به مساحت 222/47 متر مربع برابر رای شماره 140260321006002120 
مورخه 1402/08/16 واقع در روستای ده بالا تفت خریداری عادی مع الواسطه از 

غلامحسین شیخ علیشاهی فرزند حسین مالک رسمی.
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: یکشنبه 05 /0۹/ 1402
تاریخ انتشار نوبت دوم: دوشنبه 20 /0۹/ 1402

م.الف 3۹4 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

علیاصغرکریمی
رئیسواحدثبتیحوزهثبتملکتفت
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: یک اســتاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با 
اشــاره به اعلام نامزدی رســمی »ولادیمیر پوتین« برای ریاســت جمهوری روسیه اظهار داشت: در 
صورتی که »ترامپ« در آمریکا پیروز انتخابات ریاســت جمهوری 2024 شود برای پوتین یک اتفاق 
بسیار خوشآیند است اما اگر بایدن در کاخ سفید باقی بماند قطعاً پوتین دوران پرچالشی را در پیش 

رو خواهد داشت.
علی بیگدلی می افزاید: اتحادیه ی اروپا در معنای خاص و اروپا در معنای 
عام به گواه تاریخ همیشه از روسیه بیم داشته است و این بیم و هراس با 

باقی ماندن پوتین در کرملین بیشتر نیز خواهد شد.
این کارشــناس مســائل بین الملل خاطرنشان می کند: شــاید خیلی از 
تحلیلگران روســیه را در رنج و فقر تصور کنند یــا این که بر این عقیده 
باشــند پوتین دوران موفقی را رقم نزده است اما نباید از یاد برد که اولا؛ً 
خوشــایند و بدآیند ما از روســیه و پوتین نباید در تحلیل ها رد و نشانی 
داشــته باشد، ثانیاً روس ها همیشه در رنج بوده اند و شاید بتوان گفت رنج 
کشیدن روس ها یک عقبه ی پرُ و پیمان تاریخی دارد اما از یاد نبرید که 
قدرت روســیه مبتنی بر نظامی گری و مردم روسیه نیز به دلیل علاقه ای 
که امپراطوری روســیه در اذهان خود دارند همواره برای رؤســایی که از منظر نظامی این کشــور را 
در مرتبه هــای بالای جهانی نگاه دارند احترام قائل بوده اند و نکته ی مهم تر این که؛ هرچند خیلی ها 
معتقدند پوتین کاریکاتور گونه روســیه را در چشم جهانیان خوب و موفق نشان داده که نظر چندان 
نادرســتی نیز نیست اما کافی اســت به محبوبیت رو به افزایش پوتین دقت کنیم که این یعنی مردم 

روسیه از عملکرد پوتین راضی هستند حتی اگر زندگی رنج آلوده ای داشته باشند!

<پوتین: تلاش غرب برای نابودی روسیه محکوم به شکست است
 رئیس جمهور روســیه گفت، غرب در تلاش اســت تا روســیه را »در هم بشــکند« اما هرگز موفق 
نخواهد شــد. به گزارش ایســنا، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روســیه طی رویــداد »قهرمانان 
فدراســیون روســیه« در کرملین اظهار کرد: ما در وهله اول در موقعیت دونباس دخالت نکردیم. فکر 
می کردیم اوضاع تا حدی آرام خواهد گرفت. اما خیر؛ ســپس مجبور شدیم به مردم کمک کنیم و به 

توافق های مینسک رسیدیم.
طبق گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، این رویداد که سنت و آیینی دیرینه و قدیمی در روسیه محسوب 
می شــود، در تاریخ ۹ دســامبر )۱۸ آذر( در کاخ کرملین برگزار و قسمتی از سخنرانی رئیس جمهور 
این کشور توسط »پاول زاروبیان« خبرنگار سرشناس روسی در پیام رسان تلگرام منتشر شد. ولادیمیر 
پوتین در ادامه سخنانش با اشاره به توافق های مینسک افزود: ما همچنان آماده اجرای آن ها هستیم. 
ما برای آن زحمت کشــیدیم. اما صدراعظم سابق آلمان و رئیس جمهور سابق فرانسه علنا گفتند که 
»ما فکر نمی کنیم که آن  توافق ها را اجرا کنیم. ما آن ها را صرفا برای آماده ســازی اوکراین نســبت به 

اقدامات نظامی امضا می کنیم.«
وی تاکید کرد: این همان تلاشــی اســت که روسیه را تضعیف کنند و این کشور را در هم بکوبند؛ اما 

آن ها هرگز موفق نخواهند شد و تلاش غرب برای نابودی روسیه محکوم به شکست است.
»آنگلا مرکل« صدراعظم سابق آلمان و »فرانسوا اولاند« رئیس جمهوری پیشین فرانسه در اوایل سال 
میلادی جاری اعتراف کردند که معاهده مینســک 2 تنها یــک »نمایش« بود که به اوکراین فرصت 
تقویت قوای نظامی اش را داد. رئیس جمهور روســیه گفت که صنعت دفاعی کشــورش در حال رشد 

است، در حالی که اوکراین در حال اتمام منابعی است که برای آینده هر کشوری حیاتی هستند.
پوتین گفت: آنها در حال تمام کردن منابع هســتند، آنها هیچ پایگاهی برای خودشــان ندارند. وقتی 
 نه پایگاهی از خودشــان وجود دارد، نه ایدئولوژی خودشان، نه صنعت خودشان، نه پولی از خودشان، 
نه چیزی از خودشان، پس هیچ آینده ای وجود ندارد. در حالیکه ما همه آنها را داریم. او افزود: اگرچه 

روسیه در حال تقویت صنعت دفاعی خود است، اما هنوز جا برای پیشرفت وجود دارد.

<روسیه و پوتین غرب را »آچمز« کردند!
علی بیگدلی در ادامه و با اشاره به ناکام گذاشتن تمام تلاش غرب برای نابودی روسیه و منزوی کردن 
پوتین از ســوی کرملین گفت: فراموش نکنید روس ها در دیپلماســی بسیار زیرک و رازآلود و مرموز 
هســتند که ممکن است برخی این مشی را بپسندند و برخی نه اما باید توجه داشت روسیه با همین 
مرموز بودن و زیرکی توانست عملًا تمام تلاش غرب برای انزوا و حتی نابودی روسیه را ناکام گذارد.

بیگدلی افزود: با نگاهی به جنگ اوکراین، رخدادهای غرب آســیا و دیپلماسی فعال و موفقیت آمیزی 
که پوتین در رابطه با اعراب به کار بســته تأیید خواهیم کــرد که غربی ها عملًا هیچ کاری که بتواند 

پایه های قدرت او را تضعیف کند انجام ندادند یا به تعبیری دقیق تر؛ نتوانستند انجام بدهند.
وی ادامه می دهد: سفر چند ساعته ی پوتین به دو کشور امارات و عربستان را باید سفری بسیار مهم 
در عرصه ی روابط بین الملل قلمداد کرد که با حضوری چندین ساعته توانست به تمامی خواست های 
خود جامه عمل بپوشــاند یعنی هم تولید نفت عربستان کاهش پیدا کرد)یک میلیون بشکه در روز و 
هم درآمدهای نفتی روســیه که ضامن بقای او بود افزایش پیدا کرد و این یعنی در دیپلماسی پوتین 

تقریباً به هر آن چه می خواست رسید!

<زندگی مردم بهتر شده است
علی بیگدلی با تأکید بر این مســئله که انتخاب پوتین برای ریاســت جمهوری و باقی ماندن بر اریکه 
ی قدرت با هیچ مانعی مواجه نخواهد شــد اظهار داشت: شاید تعجب کنید اما وضع مردم روسیه در 
حال حاضر نســبت به دوران پیش از جنگ بهتر شده است و این یعنی پوتین موفق شده آسیب های 

جنگ را کنترل و مدیریت کند.

<بازیگری روسیه عالی است
علی بیگدلی در واکنش به این پرسش که: عمدتاً مردمان جهان میانه ی خوبی با رهبران جنگ طلب 
ندارند، دلیل محبوبیت پوتین و افزایش آن چیست؟ می گوید: واقع امر این که، مردمان روسیه علاقه 
عجیبی به گســترش سرزمین های خود دارند و اساساً سرزمین وســیع را عامل قدرتمندی می دانند 

به همین دلیل اســت که از سیاســت های فضاخواهی و سرزمین طلبی آقای پوتین به شدت حمایت 
می کنند. وی بیان کرد: پوتین با همین پشــتوانه نخست در سال 20۱4 به شبه جزیره کریمه حمله 
و آن را ضمیمه ی روسیه کرد و سپس به شرق اوکراین یورش برد؛ یورشی که به احتمال زیاد باعث 

شود تا بخش هایی از اوکراین به روسیه الحاق شود.
بیگدلی با تأکید بر این که؛ روســیه به دلیل نزدیک شــدن »ناتو« به مرزهای این کشور برآشفته شد 
افزود: البته باید در نظر بگیریم که »ناتو« در شرایط فعلی فاقد کارایی و قدرتی است که بین سال های 
۱۹70 تا ۱۹۸0 داشت و باید گفت در این دوران »ناتو« دیگر آن صلابت و به هم پیوستگی سابق را 
ندارد که البته باید از ترامپ تشــکر کرد اما همین مسئله به پوتین کمک کرد تا به مردم روسیه القاء 
کند ناتو دارد روســیه را محاصره می کند و عنقریب است که این سرزمین را مثل یک »سفره ماهی« 
 ببلعــد کــه به طور طبیعی مردم روســیه حامی سیاســت های جنگ طلبی و کشورگشــایی پوتین 

خواهند شد.
بیگدلی معتقد اســت؛ چندان بعید نیســت روســیه در آینده، شــبیه معامله ای که با اوکراین کرد با 

کشورهای حوزه ی بالتیک نیز تکرار کند اما به این زودی ها این اتفاق رقم نخواهد خورد.

<آمریکا چاره ای جز »وتو« نداشت
علــی بیگدلی در بخش دیگری از ایــن گفتگو، گریزی به بحران غــزه زده می گوید: آمریکا تقاضای 
آتش بس را »وتو« کرد که هم محتمل بود و هم چاره ای نداشــت حال به شایعاتی که دخالت روسیه 
در حمله ی حماس به اسرائیل را گواهی می دهد ارجاع تان می دهم یعنی این نیز بخشی از بازیگری 
روسیه می تواند قلمداد شود که مسکو با یک بازیگری حساب شده امریکا را در مخمصه ای گرفتار کرد 

که رو در روی افکار عمومی جهان قرار داده شود.
وی ادامــه داد: البته بایدن در آســتانه ی قــرار گرفتن در فضای انتخاباتــی در آمریکا رفتار دیگری 
 نیز نمی توانســت در پیش بگیرد اما نکته ی اساســی در خود بحران اســت کــه آمریکا را دچار این 

چالش کرد.

<پوتین همانگونه می اندیشد که بیسمارک، هیتلر، حزب بعث و میشل عفلق می اندیشیدند
بیگدلی در ادامه با اشــاره به این عقیده ی بیســمارک که:»هرجای جهان یک آلمانی حضور داشته 
باشــد آن جا متعلق به آلمان است« می گوید: پوتین همانگونه می اندیشد که بیسمارک، هیتلر، حزب 
بعث و میشــل عفلق می اندیشیدند و اساســاً حمله به خاک اوکراین نیز با همین عقیده انجام شد. از 
علاقه ی ســرزمین خواهی مردمانش سوء اســتفاده کرد با تأکید بر این که هرجا روس زبانی هست 
آن جا روسیه است مردم را با خود در حمله به اوکراین همراه کرد به همین دلیل است که می بینیم 
محبوبیت پوتین حتی از پیش از جنگ با اوکراین و زمان کرونا که به شدت کاهش پیدا کرده بود، رو 
به فزونی گرفته است. شاید بد نباشد که بدانید روس ها هرگز گورباچف که باعث فروپاشی امپراتوری 
روســیه شــد را نخواهند بخشــید اما با پوتین و برنامه های او علی رغم رنج هایی که متحمل شده اند 

همراهی خواهند کرد.

<چین هرگز روسیه را رها نخواهد کرد
علی بیگدلی در بخش پایانی این گفتگو به روابط خاص و تعریف شــده ی پکن ـ مســکو اشاره کرده 
می گوید:ســفر »شی« به امریکا هرگز به معنی پشت کردن به روســیه نیست مضافاً این که این نوع 

رابطه را در مجموع به نفع نظام بین الملل می دانم.
وی خاطرنشــان می کند: شــاید خیلی ها از پوتین و روسیه خوش شــان نیاید اما باید بپذیریم بودن 
 پوتیــن در عرصــه ی سیاســت بین الملل به نفع همه اســت حتی اگــر او را آب زیــر کاه و مرموز

 بپنداریم!

<ادامه ریاست جمهوری پوتین و تأثیر آن بر منطقه
علی بیگدلی در پایان با اشاره به قطعی بودن انتخاب پوتین و رئیس جمهور باقی ماندن وی می گوید: 

ادامه ی سیاست های پوتین حتما بر سیاست های منطقه ای تأثیرگذار خواهد بود:
ـ ایران همچنان به دلیل دارا بودن حق »وتو« به چین و روسیه تکیه خواهد کرد

ـ تلاش هایی برای آشتی دادن مجاهدین و طالبان در دستور کار قرار خواهد گرفت
ـ دیپلماسی روسیه و اعراب خلیج فارس فعال تر خواهد شد

ـ و قفقاز به صورت کامل به میدانی برای بازیگری غرب تبدیل نخواهد شد

 آفتاب یزد در گفتگو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، اعلام کاندیداتوری ولادیمیر پوتین برای انتخابات ریاست جمهوری روسیه را بررسی می کند

 ـ رؤیای روسیه  اوکراین؛ کابوس آمریکا 
دلیلی ندارد پوتین مجدداً انتخاب نشود!

< دو دلیــل اصلــی پیروزی پوتیــن در انتخابات ۲۰۲۴/ تاثیــر پرونده اوکراین بر انتخابات ریاســت 
جمهوری روسیه

کارشــناس ارشد مسائل روسیه گفت: اگر همین حالا الکســی ناوالنی از زندان آزاد شده 
و نامزد انتخابات روسیه شــود، به دلیل فردگرایی و تمایل وی به غرب، افکار عمومی در 
روسیه به وی رأی نخواهند داد. »حسن بهشتی پور« کارشناس ارشد مسائل روسیه با اشاره 
به اعلام نامزدی ولادیمیر پوتین در انتخابات ریاست جمهوری 2024 روسیه و تاثیر پرونده 
اوکراین بر این موضوع در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: قبل از هر چیز باید توجه کرد 
که در عالم سیاست هیچ چیز مطلق نیست و در این میان مؤلفه های مختلفی وجود دارد که 
می تواند دچار تغییر شود و همه چیز را دگرگون کند. بر اساس مستندات و وضعیت فعلی در 
روسیه، باید گفت که ولادیمیر پوتین به احتمال زیاد برای پنجمین دوره، ریاست جمهوری 
خود را پس از انتخابات شــروع خواهد کرد. به همیــن جهت و با توجه به اینکه اصلاحات 
در قانون اساســی روسیه صورت گرفته و مدت ریاســت جمهوری از 4 به 6 سال افزایش 
 پیدا کرده، باید گفت که پوتین تا ســال 20۳0 در مقام ریاست جمهوری باقی خواهد ماند.
اگر این اتفاق رخ دهد او تا آن زمان ۸2 ســاله خواهد شد که می توان گفت بعد از استالین 

نام خود را به عنوان رکورددار ریاست جمهوری روسیه ثبت خواهد کرد.
وی ادامه داد: توجه داشــته باشید که در روسیه امروز، نامزد خاصی که بتواند پوتین را در 
انتخابات به چالش بکشــد واقعاً وجود ندارد و باید دانســت که در مسکو یک دموکراسی 
مدیریت شــده برقرار است. اینکه شخصی مانند گنادی زیوگانف که هم اکنون رهبر حزب 
کمونیست روسیه به حســاب می آید، به موازات پوتین نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
روسیه شــده است و دومین حزب قدرتمند پارلمان این کشــور را در اختیار دارد، صرفاً 

نمی تواند ملاک آن باشد که پوتین با چالش روبرو شود. باید توجه شود که در ذهنیت مردم 
روسیه، فردگرایی بسیار پررنگ تر از ســایر مولفه ها بوده، و در حقیقت یک فرد، تصمیم 
اول و آخر در مســکو را اتخاذ می کند. به همین دلیل شاید نسل های قدیم روسیه مسئله 

فردگرایی را بیشتر و راحت تر از نسل های کنونی روسیه هضم کنند.
این تحلیلگر مسائل سیاســی تصریح کرد: توجه داشته باشید که در زمان اتحاد جماهیر 
شوروی، حزب کمونیست فردگرایی را تبلیغ می کرد و همین سناریو را پیش می برد اما حالا 
حزب روسیه واحد به رهبری ولادیمیر پوتین همین روند را به گونه ای دیگر در دستورکار 
خود قرار داده است. در این بین بسیاری معتقدند که پرونده اوکراین می تواند بر روی میزان 
آرای پوتین در انتخابات ریاســت جمهوری 2024 تاثیر مستقیم بگذارد اما باید توجه شود 
که این موضوع چندان قابل تایید نیســت. باید متوجه بود که روسیه دریای عظیم منابع 
را در اختیار دارد و همین مســئله باعث می شود که مسکو بتواند در مقابل بیش از 2هزار 
عنوان تحریمی دوام بیاورد. در این راســتا کشورهایی مانند هند و چین، نفت روسیه را با 
قیمت پایین تر خریداری می کنند و در پالایشــگاه های خود آن را تبدیل به فرآورده های 
نفتی کــرده و در بازار جهانی به فروش می گذارند که آورده مالی خوبی برای دهلی و پکن 

داشته است.
وی افزود: این در حالیســت که روسیه توانســت بانکداری خود را در عرصه بین المللی 
مدیریت کرده و تا حد زیادی از ســقوط روبل جلوگیری کند. مسکو سعی کرد به نوعی در 
عرصه های مختلف اقتصادی و غیراقتصادی با تحریم ها مقابله کند و این در حالیســت که 
طی 10 تا 1۵ سال آینده ما آثار مخرب تحریم غرب بر روسیه را خواهیم دید؛ چراکه دنیای 
امروز دیگر همانند چهار دیواری نیســت و در نهایت ادامه این روند منجر به پایین آمدن 

ســطح رفاه مردم می شود. به هر ترتیب مســکو پذیرفته است که موضع فعلی خود را در 
ارتباط با اوکراین حفظ کنــد و به همین دلیل فکر نمی کنم پرونده اوکراین تاثیر زیادی بر 

انتخابات ریاست جمهوری 2024 روسیه داشته باشد.
بهشتی پور در پایان خاطرنشان کرد: باید توجه داشت که هیچ گزینه قابل قبول و مطرحی 
مقابــل پوتین در انتخابات ریاســت جمهوری قرار ندارد و از ســوی دیگر فردگرایی در 
اذهان عمومی باعث می شــود که پوتین برنده انتخابات مارس 2024 شود. حتی معتقدم 
که اگر همین حالا الکســی ناوالنی از زندان آزاد شــده و نامزد انتخابات روسیه شود، به 
دلیــل فردگرایی و تمایل وی به غرب، افکار عمومی در روســیه به وی رأی نخواهند داد. 
 به همین دلیل و به احتمال زیاد شــاهد شــروع پنجمین دوره ریاســت جمهوری پوتین 

خواهیم بود.

< گفت وگوی نتانیاهو و پوتین
رئیس جمهوری روسیه و نخست وزیر رژیم صهیونیستی گفت وگو کردند. به گزارش ایلنا به 
نقل از نووســتی، رئیس جمهوری روسیه و نخست وزیر رژیم صهیونیستی گفت وگو کردند. 
ســخنگوی »بنیامین نتانیاهو«، نخست وزیر رژیم صهیونیســتی به تایمز اسرائیل گفت: 
»بنیامین نتانیاهو نخست وزیر  از جلســه کابینه خارج شد و ۵0 دقیقه با ولادیمیر پوتین 

رئیس جمهور روسیه صحبت کرده است.«
این تماس در بحبوحه تنش با روســیه بر سر مواضع سرسخت ضد اسرائیلی آن در جنگ 
علیه حماس و پس از اظهارات تند ســفیر مســکو علیه این رژیم در سازمان ملل در روز 

جمعه انجام شد.

اخبارمرتبط

 ولادیمیر پوتین به صورت رســمی، نامزدی خود را برای انتخابات ریاســت 
جمهوری روســیه اعلام کرد. بسیاری از تحلیلگران بر این عقیده اند که پوتین 
برای رئیس جمهوری روسیه باقی ماندن هیچ مانعی بر سر راه ندارد. در همین 
زمینه علی بیگدلی با تأکید بر این مسئله که:»دلیل ندارد پوتین مجدداً انتخاب 
نشود« اظهار کرد: این خاصیت »دیکتاتورها است که اجازه ی رشد نیرویی که 
بتواند رقیب آن ها بشود نمی دهند ضمن آن که محبوبیت پوتین پس از جنگ 
اوکراین به طرز چشمگیری افزایش پیدا کرده است اما باید در نظر داشت که 
در دور جدید ریاست جمهوری، پوتین مجبور خواهد بود نگاه به درون را تقویت 
کند و با ملاطفت بیشتری با منتقدان و مخالفان خود برخورد داشته باشد زیرا 

این دو موضوع راز و رمز بقا و موفقیت او خواهد بود

 خودکفایی
 با استادیوم چینی!

ادامه از صفحه اول:
... با وجود همه شــرایط نامســاعد اقتصادی و تحریم و... در ایران مانده اند تا کاری بکنند و بتوانند 

باری از دوش ایران بردارند.

پاسخ نرفتن، ماندن و استقامت این جوانان مستعد چیست؟ برونسپاری کاری که خود می توانیم؟
مگر انقلاب اســلامی ســال 57 بر مبنای خودکفایی داخلی نبود و مگر در بند ۹ فصل چهارم قانون 

اساسی به خودکفایی داخلی اینچنین اشاره نشده است:
»تأکید بر افزایش  تولیدات  کشــاورزی ، دامی  و صنعتی  که  نیازهای  عمومی  را تأمین  کند و کشور را 

به  مرحله  خودکفایی  برساند و از وابستگی  برهاند«
بازهــم به عنوان یــک معمار میگویم، معماری معاصر ایران توان طراحی یک اســتادیوم در مقیاس 

جهانــی، با هویت ایرانی-اســلامی را داشــته و در این حــوزه ) طراحی، محاســبات و نرم افزار ( 
هیچ محدودیت و مشــکلی نیســت، نهایت مشکلی که شاید وجود داشــته باشد مقوله ساخت آن 
 می باشــد که آن هم با مطالعه، مهندســی معکوس و بومی کردن برخی از تکنولوژی ها امکان پذیر 

می باشد.
 و به عنوان کلام آخر... مهندســانی که مانده اند و مهاجرت نکرده اند را پاداش بدهید و نه حســرت... 

ما را زیر دست کسانی که از ما بالاتر نیستند، نکنید.

فساد چای )دبش( مهم است 
چای سنواتی تاریخ گذشته مهم تر!

ادامه از صفحه اول:
... حتی به اندازه ی چشــم بر هم نهادنی، موضوع چایهای ســنواتی تاریخ گذشته را 

دنبال کنیم که این یکی علاوه بر فســادزا بودن احتمالا می تواند مخاطرات جانی نیز 
برای مردمان عزیز کشورمان در پی داشته باشد.

نشود ســرگرم فساد چای )دبش( شــویم و ناگهان خدای ناکرده خبر برسد هزاران 
تن چای ســنواتی تاریخ گذشــته توســط دلالان مجدد به جای چای سالم و قابل 
شرب در ســبد کالایی مردم قرار گرفته اســت؟ اصلًا بی خیال فساد چای )دبش(، 

محکم پیگیر پرونده چایهای ســنواتی تاریخ گذشــته باشید که آن یکی برملا شد و 
دیر یا زود مســببان آن محاکمه خواهند شــد این یکی اســت که سی و چند سال 
اســت دچار غفلت های غیرارادی و ارادی شده اســت، به نظر ما موضوع چای های 
 ســنواتی تاریخ گذشته از فســاد در چای )دبش( بســیار مهم تر است شما چگونه 

می اندیشید؟

گوترش دست بردار نیست
ادامه از صفحه اول:

... آقای گوترش با این اقدام از قدرت سیاسی که منشورسازمان ملل در اختیارش گذاشته استفاده کرده تا 
هزینه حیثیتی مخالفت با آتش بس در غزه را بالا ببرد و هم این که به نحوی مکانیسم های معطل مانده و 

منفعل مانده سازمان ملل را احیا کند. 
»رضا نصری«، کارشناس ارشد مسائل بین الملل در گفت وگو با ایسنا در مورد این اقدام اخیر آنتونیو گوترش 

و نامه اش به شورای امنیت می گوید: دبیرکل سازمان ملل در نامه اش با عدد و رقم تلفات سنگین در میان 
غیرنظامیان غزه، وضعیت اسفناک بیمارستان ها، از کار افتادگی سیستم بهداشتی، دشواری های کمک رسانی 
و دیگر مصائب جنگ را به تصویر کشیده و »بمباران های بی وقفه« اسرائیل را عامل »فروپاشی کامل نظم 
عمومی« خوانده و نسبت به تبعات انسانی »برگشت ناپذیر« آن هشدار داده است. وی ادامه داد: آقای گوترش 
»مسئولیت جامعه جهانی« در متوقف کردن این بحران انسانی را نیز یادآور شده و این وضعیت بحرانی را 
توجیه توسل خود به اختیارات دبیرکل وفق ماده ۹۹ منشور سازمان ملل دانسته است. در واقع، او از قدرت 
سیاسی ای که منشور در اختیارش گذاشته استفاده کرده تا بلکه هزینه حیثیتی مخالفت با آتش بس را بالا 

ببرد به امید اینکه به نحوی مکانیسم های معطل مانده و منفعل مانده سازمان ملل را احیا کند. 
نصری تاکید کرد: این رویکرد آقای گوترش این نوید را می دهد که او احتمالاً با استفاده از همین اختیارات 
به تشکیل کمیسیون های حقیقت یاب، اعزام فرستاده ویژه )Special Representative( یا ایفای نقش 

مستقیم به عنوان میانجی نیز مبادرت خواهد کرد. 
با اظهارات دبیر کل ســازمان ملل متحد در قطر این احتمال وجود دارد که بر اســاس آن چه رضا نصری 
پیش بینی کرده بود، گوترش از باقی اختیارات خود برای برقراری آتش بس در غزه استفاده کند. حال باید 

منتظر ماند و دید واکنش امریکا و رژیم صهیونیستی در این رابطه چیست!؟



آفتاب یزد- رضا بردســتانی: بررســی های آفتاب یزد 
نشان می دهد بر اســاس اخبار منتشر شده در خبرگزاری 
رســمی مجلس و دیگر رسانه های رســمی کشور، آخرین 
 باری کــه موضوع حقآبه در مجلس مطرح شــده اســت 
بــاز می گردد به ۳۰ آبان و در روزهایی که بررســی لایحه  

برنامه هفتم توسعه در دستور کار مجلس قرار داشت.
۳۰ آبان، خبرگزاری مجلس، خبری را منتشر می کند با این 
تیتر: »تکلیف دولت برای مهار آب های مشترک و مرزی و 
بهره برداری از آب های ژرف به ویژه در اســتان سیســتان 
و بلوچســتان با مشــارکت بخش غیردولتی«. در این خبر 
می خوانیــم: »نمایندگان مجلس، دولــت را مکلف به مهار 
آب های مشــترک و مرزی و بهره بــرداری از آب های ژرف 
به ویژه در اســتان سیستان و بلوچستان با مشارکت بخش 
غیردولتــی و افزایــش حقآبه از رودخانــه هیرمند کردند. 
نمایندگان در نشســت علنی نوبت عصر ســه شــنبه، ۳۰ 
آبان ماه مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی جزئیات 
لایحه برنامه هفتم توسعه، با جزء ۲۲ بند )ب( ماده ۴۸ این 
لایحه با ۱۴۱ رای موافق، ۱۳ رای مخالف و ۵ رای ممتنع 

از مجموع ۱۹۲ نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.
امیرقلــی جعفری بروجنی در مخالفت با جزء ۲۲ بند )ب( 
ماده مذکور، گفت: در مورد آب ژرف و حوزه سیســتان ۲ 
حکــم داریم و تکرار آن وجهی نــدارد و تکرار زائد قوانین 
مشکلی را حل نمی کند. مجید نصیرائی در موافقت با جزء 
مذکور، گفت: یکی از مهم ترین مســائل برخی اســتان ها 
مســئله آب اســت و این حکم از بهترین حکم های برنامه 
هفتم اســت و آب ژرف از موضوعاتی اســت که باید مورد 
توجه قرار گیرد و بحث های علمی در مورد آن باید تکمیل 

شود.
نماینده دولت هم در این رابطه گفت: سرمایه گذاری زیادی 
برای انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان صورت گرفته 
و بخش خصوصی باید در رابطه با مهار آب های مشــترک 
فعال شــود و در مورد آب های ژرف هم خراسان شمالی و 
جنوبی در اولویت قرار گرفته اســت. در جزء ۲۲ بند )ب( 
ماده ۴۸ این لایحه آمده اســت: مهار آب های مشــترک و 
مرزی، لایروبی اروند و انتقال آب شــیرین از دریای عمان 
به مناطق شــرقی و توســعه فناوری و عملیات حفاری و 
بهره برداری از آب های ژرف به ویژه در اســتان سیستان و 
بلوچستان با مشارکت بخش غیردولتی و افزایش حقآبه از 

رودخانه هیرمند اقدامات قانونی به عمل آید.«
در همان روز )۳۰ آبان(، یکی از تذکرات کتبی نمایندگان 
به مســئولان اجرایی کشور که از سوی عضو هیئت رئیسه 
قرائت شــد تذکر حبیب الله دهمرده به رئیس جمهور دیده 
می شود با این عنوان: »لزوم اقدام جدی در خصوص حقابه 

ایران از رودخانه هیرمند.«

< حقآبه؛ صدایی که در حال خاموشی است!
»هم میهن« طی گزارشــی با عنوان: »پشت پرده دخالت 
 ترکیــه و اعــراب در حقابــه هامون/طالبــان از اهرم آب
 برای فشــار آوردن به ایران اســتفاده می کند« می نویسد: 
»چندی پیش مولوی عبداللطیف منصور، سرپرست وزارت 
انرژی و آب طالبان درباره حقابه ایران گفته بود: »خشکسالی 
 نه تنهــا مشــکل جمهوری اســلامی ایران، بلکه مشــکل
 افغانســتان هم است... خشکسالی یک امتحان بزرگ الهی 
اســت. دعا می کنیم که باران ببارد و این مســئله هم حل 
خواهد شد .« این جمله او که البته برای ایران سخت گران 
آمد، تقریباً همزمان بود با خبری که تا اندازه ای عجیب بود؛ 
برنامه ســاخت یک سد )بند( در خاشرود ولایت نیمروز در 
نزدیکی مرز ایران براساس »حکم فوق العاده« رهبر طالبان، 
آن هم بــا هدف تأمین آب فقط هشــت هزار هکتار زمین 
زراعی در ولســوالی های )شهرستان های( گلستان، دلارام، 
خاشرود، غوری و چخانســوری در ولایت )استان( نیمروز 
افغانســتان. این خبر از آنجایی عجیب بود که بیش از آنکه 
منشأ نرسیدن آب به ایران شود، کانون جدید گردوخاک در 
هامون پوزک )بخشی از هامون که بیشتر آن در افغانستان 
قرار دارد( خواهد شد و دودش به چشم شهرهای لشکرگاه 

و قندهار و حتی کابل می رود. «
در همین رابطــه آفتاب یزد نیز طــی گزارش هایی با این 
عناوین: »طالبان و سدســازی دوباره؛ ایــن بار در منطقه 
»نیمروز« / ما هیچ، ما نگاه! /کدام وعده ی شــفاهی، کدام 
رهاســازی؛ حقآبه ی هیرمند چه شد؟! « - »حقآبه در ازای 
بهره مندی از مواهب چابهار« و »حقآبه؛ مجلس یازدهم - 
دولت ســیزدهم/یک اظهار نظر از رئیس دولت و دو روایت 
از مســئولان محیط زیســت؛ روایت درست کدام است؟«، 

موضوع حقآبه را همچنان در دست پیگیری دارد.
نکته ی مهم و تازه ای که »هم میهن« بدان اشــاره می کند 
از لا به لای گفته های رئیــس اداره آبخیزداری و حفاظت 
خاک اداره کل منابع طبیعی اســتان سیستان وبلوچستان 
بیرون می آید؛ آن جایی که حســین سرگزی، رئیس اداره 
آبخیزداری و حفاظت خاک اداره کل منابع طبیعی اســتان 
سیستان وبلوچســتان و یکی از کارشناســان خبره منابع 
طبیعی این استان در این باره، می گوید: »این برای اولین بار 
است که این بخش از هامون خشک شده و خاک زیادی از 
آن برداشــته می شود. این خشکی عمدتاً خود افغانستان را 
تحت تاثیر قرار می دهد، زیرا جهت وزش باد طوری اســت 
که شهر لشــکرگاه و قندهار را متأثر می کند.« با این همه 
آثار زیان بار آن بر سیســتان را هــم نمی توان کتمان کرد. 
این کارشــناس منابع طبیعی در این گفتگو، از پشت پرده 
سدســازی های پی در پی در افغانستان می گوید که نشان 
از ردپای کشــورهای عربی و ترکیــه برای تبدیل اهرم آب 
برای فشــار بر ایران دارد؛ موضوعی که البته طالبان نیز در 
ادامه حکمرانان قبلی افغانستان از آن برای دریافت سوخت 
ارزان تر، حق ترانزیت کمتر و... اســتفاده می کند. البته در 
این بین، دســت ایران چندان بسته نیســت و می تواند با 

ابزارهای دیپلماتیک، حقابه ایران را بازستاند، 
اما به شــرطی که حاکمیــت، اهمیت موضوع 
زیســت محیطی را نســبت به مســئله شرب 
در منطقــه دریابد و بپذیرد کــه این اقدامات 
افغانســتان دیگر دوستانه نیســت و نباید از 
افغانستان در مورد حقوق محیط زیست که در 

حد حقوق بشر است، بگذرد. «
علی رغم گزارش های پــی در پی آفتاب یزد، 
دیگر رســانه ها و پیگیری های صورت پذیرفته 
از سوی نمایندگان مجلس )عمدتاً نمایندگان 
استان سیستان و بلوچستان(، بازهم شاهدیم 
ایــن روزها کمتر صدایی درباره ی سرنوشــت 
»حقآبــه ایــران از رود هیرمنــد«، حداقل از 

مجلس به گوش می رسد.
 عــلاوه بــر آن کــه در آذرمــاه، نمایندگان 
- حتی - سیســتان و بلوچســتان در مجلس 
پیرامون حقآبه ســخنی نگفته اند، بررسی ها 
نشــان می دهد کل اظهار نظر مجلس درباره  
»حقآبه« در آبان نیز منحصر می شــود در این 

چند خبر:
- بازدیــد نایب رئیــس کمیســیون عمران 
مجلــس از پروژه های راهســازی در اســتان 
سیستان و بلوچســتان )دهم آبان ماه( که در 
این بازدید اشــاره ای نیز به حقآبه شده است: 
»در ادامــه بازدیدهــای اعضای کمیســیون 
عمران مجلس از پروژه های عمرانی شهر زابل، 
نمایندگان مجلس به همراه استاندار سیستان 
 و بلوچســتان از محل احــداث و حفر ۶۵ چاه 
در دشت های دارای ظرفیت آبی از جمله دشت 
حرمک و نیز تاسیســات برقی و آب شــیرین 

کــن این منطقه بازدید کردند. با توجه به بدعهدی کشــور 
افغانســتان در خصوص تحویل حقابه هیرمند، برنامه ریزی 
برای تأمین آب منطقه سیســتان و زاهدان با روش مذکور 
جهت تامین اضطراری آب منطقه در دستور کار قرارگرفت.«
- دهمرده: شــاهد مرگ تدریجی هامون هستیم )۱۴ آبان 
ماه(: حبیب الله دهمرده با اشــاره به ســفر رئیس سازمان 
محیط زیســت به سیســتان برای چاره اندیشــی مسئله 
ریزگردها، گفت: شــانزدهمین نشست ستاد ملی مقابله با 
پدیده گرد و غبار در شــهر زابل برگزار شد، در این نشست 
نمایندگانــی از دســتگاه های مختلف همچون ســازمان 
حفاظت محیط زیســت، وزارت امور خارجه، وزارت نیرو، 
نفت، صمت، جهاد کشــاورزی، وزارت بهداشــت، سازمان 
منابع طبیعــی و آبخیزداری و... بر حســب وظیفه حضور 
داشــتند. نماینده مردم زابل، زهــک و نیمروز در مجلس 
شورای اســلامی افزود: گرد و غبار به قدری در سیستان و 
بلوچستان افزایش یافته که به کانون ریزگردها تبدیل شده 
است، در این جلسه درخواســت ها و پیشنهادات مختلفی 
ارائه شــد که باید منتظر ماند تــا ببینیم چه میزان از این 

پیشنهادات محقق شده و از قالب شعار خارج می شوند.
دهمرده با بیــان اینکه دریاچه هامون ثبت جهانی شــده 
و در ســایه بی توجهی ها شــاهد مرگ تدریجی آن بودیم، 
اظهارداشــت: بــه دلیل جهانــی بودن هامون مقرر شــد 
حقابه ای جداگانه برای آن از افغانســتان مطالبه کند البته 
ناگفته نماند این حقابه جدا از حقابه ســالانه است که باید 
به هامون پرداخت شود، برای دریافت آن مردان دیپلماسی، 
مســئولان و متولیان امر از ظرفیت های جهانی بهره گرفته 
تا چنین حقابه ای را دریافت کنند. عضو مجمع نمایندگان 
استان سیستان و بلوچستان با اشاره به شکل گیری ستادی 
برای احیای تالاب هامون، تاکید کرد: در نشست اضطراری 
کنترل ریزگردها مقرر شد ســتادی همچون ستاد احیای 
دریاچه ارومیه برای تالاب هیرمند شکل بگیرد، تا عواملی 

که موجب تشدید خشکی آن می شود را کنترل کنند.
دهمرده با اشاره به نقش چرای بی رویه دام و به ویژه شترها 
در نابودی پوشش گیاهی اطراف تالاب هامون، اظهار کرد: 
مشــابه اتفاقی که در هامون رخ داده را در تالاب صالحیه 
کرج شاهد بودیم که تبدیل به منشا گرد و غبار شده است. 
در آنجا نیز چرای شــترها مشــکل ســاز بود اما با دستور 
شــخص رئیس جمهور معضل چرای شترها ساماندهی شد 
امروز در منطقه هامون باید چنین اتفاقی رخ دهد. نماینده 
مــردم زابل با بیان اینکه برای کنتــرل ریزگردهای جهان 
اقداماتی صورت گرفته، گفت: در بســیاری از نقاط جهان 
در کشــورهای مختلف اقدامات کنترل کننده ای برای مهار 
ریزگردها در نظر گرفته اند، که می توانیم الگوبرداری کرده 
و یکبار برای همیشه مســئله ریزگردها که سلامتی مردم 
را بــه مخاطــره انداخته حل کنیم. وی بــا تاکید بر اینکه 
مصوبات ســفر معاون رئیس جمهور برای کنترل ریزگردها 
نیازمند بودجه اســت، اظهار داشــت: تمام مصوبات جلسه 
بایــد در هیئت وزیران مطرح و بــرای اجرای آن ها ردیف 
اعتبارات مشــخصی در نظر گرفته شــود، در نظر داشــته 
باشــیم کنترل کانون ریزگردها در هامون سه کشور ایران، 
 افغانستان و حتی پاکســتان را تحت تاثیر قرار خواهد داد 
و باید این ســه کشــور مذاکراتی برای کنترل آن داشــته 
باشــند. دهمرده با انتقــاد از رفتارهای افغانســتان مبنی 
برعدم پرداخــت حقابه هیرمند، گفــت: بخش اعظمی از 
مشــکلاتی که امروز در سیســتان و بلوچســتان مشاهده 
می کنیم از مهاجرت گرفته تا رشد گردو غبار ریشه درعدم 
پرداخت حقابه توسط افغانستان و بستن بند کمال خان بوده 
که همگی این مشــکلات در پشــت پرده خبر از همکاری 
آمریکا، انگلســتان و آل سعود دارد. نماینده مردم زابل در 
ادامه یادآور شد: آنچه امروز در سیستان شاهد آن هستیم 
شــباهت بســیاری به غزه دارد، خالی شــدن سیستان و 

بلوچستان کم بی شباهت با شرایط امروزی غزه ندارد. «
- موج جدید ورود مهاجران افغان به ایران/ ساماندهی اتباع 

بیگانه هر چه ســریع تر انجام شود )۱۶ آبان(: معین الدین 
ســعیدی در مورد طرح تشکیل ســازمان ملی مهاجرت، 
گفت: آمار متفاوتی از حضور اتباع افغانی در کشــور وجود 
دارد که در خوشــبینانه ترین حالت حــدود ۷ میلیون نفر 
تبعــه افغانی در ایــران زندگی می کننــد. در حال حاضر 
طرح تشــکیل سازمان ملی مهاجرت در کمیسیون شوراها 
در حال بررسی اســت و بر همین مبنا کارت هویتی برای 
آن ها صادر می شود. نماینده مردم چابهار، نیکشهر، کنارک 
و قصرقند در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به جزئیات 
طرح مذکور یادآور شد: جمهوری اسلامی همواره بر اساس 
حســن همجواری و ملاحظات انسان دوســتانه بیشترین 
همراهی را با کشــور همسایه افغانستان داشته و با اجرایی 
شدن این طرح شــاهد ساماندهی اتباع در حوزه بهداشت، 

درمان و تحصیل آنان خواهیم بود.
عضو مجمع نمایندگان اســتان سیســتان و بلوچستان در 
مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: به دلیل وجود مسائل 
اقتصادی و مشکلات امنیتی که مهاجران غیر قانونی دارند 
منجر به ایجاد دوگانگی شــده اســت که تشکیل سازمان 
ملــی مهاجرت زیر مجموعه وزارت کشــور قرار می گیرد و 
یا به دلیل گستردگی نیازمند نهاد فراقوه ای و یا ساختاری 
جدا از چارچوب وزارت کشــور اســت. سعیدی با اشاره به 
اخراج اتباع افغانی از کشــور پاکســتان، یادآور شد: اخراج 
اتباع افغانی از کشور پاکستان باعث ایجاد نگرانی ها و اظهار 
نظرهایی توسط برخی از مقامات از جمله کمیساریای عالی 
پناهندگان سازمان ملل شده اســت که عنوان کرده اند ما 
نســبت به اســکان اتباع افغانی در ایران و پاکستان اقدام 
خواهیم داشت! بســیاری از مهاجران افغانستانی ساکن در 
ایران هستند و مشکلاتی ایجاد نکرده اند اما امروز مهاجرت 
مهاجــران از اصل خود خارج شــده و بحث های امنیتی و 
اجتماعــی را به دنبال دارد. ایــن نماینده مردم در مجلس 
یازدهم با تاکید بر اینکه بســیاری از اتباع افغانی ســاکن 
در ایران قابل احترام هســتند، گفت: بسیاری از مهاجران 
افغانی در تولید، کشــاورزی، صنعت و... زحمتکش هستند 
و نمی توان به مجموعه مهاجــران افغانی انَگ ضد امنیتی 
و آســیب های اجتماعی زد اما باید بپذیریم در بسیاری از 
نابســامانی ها و آسیب های اجتماعی که در مناطق مختلف 
در حال رخداد اســت اتباع افغانی ســهمی در شکل گیری 
آن ها دارند. ســعیدی با انتقاد از استفاده یارانه پنهان اتباع 
در برخــی از خدماتی که ارائه می شــود، گفت: در برخی 
از اســتان های مهاجرپذیر حضور مهاجران در میزان سرانه 
آب و نان آن ها تاثیرگذار بوده اســت، باید در مورد حضور 
بیش از اندازه اتباع در کشــور ایران نگــران بود، در اصل 
برای ســاماندهی اتباع بیگانه باید هر چه سریع تر اقدامات 
لازم صورت پذیرد. این نماینده مردم در مجلس یازدهم در 
پایان خاطرنشــان کرد: گروه طالبان به هیچکدام از اصول 
حقوق بین المللی خــود پایبند نبوده انــد مهمترین مثال 
آن حقابه هیرمند اســت؛ در چنین شرایطی گروه طالبان 
ســفرهای متعددی بــه ایران دارند که بــه نوعی وجاهت 
بخشــی نســبت به گروه طالبان در حال شکل گیری است 
که بســیار محل شائبه دارد، امیدوارم مسئولان در دستگاه 
دیپلماسی نسبت به استیفای حقوق ملت ایران اقدام کنند 
و در ادامه بر مبنای اصول انسان دوستانه حتما ما بیشترین 
سطح روابط را با کشــور افغانستان خواهیم داشت اما این 

روابط باید ارتباطی دوسویه باشد. «
- دولــت مصوبات کاغذی کنترل ریزگردها را اجرایی کند/ 
هزینه زندگی در شمال سیستان گران است )بیستم آبان( 
محمد ســرگزی عضو مجمع نمایندگان استان سیستان و 
بلوچســتان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت 
مصوبــات کاغذی کنترل ریزگردهــا را اجرایی کند، گفت: 
تعطیلی اصناف، رشــد بیماری قلبــی و عروقی و... هزینه 
زندگی در شمال سیســتان و بلوچستان را بالا برده است، 
از ابتــدای ســال تا به امروز ما فقــط ده روز هوای پاک را 
تجربه کرده ایم و بسیاری از این روزها به دلیل شدت گیری 

 گرد و غبار شــهر تعطیل بوده است. وی 
با اشــاره به تشــکیل ســتاد مبــارزه با 
ریزگردها در زابل، گفت: در تشکیل ستاد 
مبارزه با ریزگردها سیستان نماینده ای از 
دســتگاه های مرتبط حضور داشتند و از 
نزدیــک در جریان عمق فاجعه ریزگردها 
که در بستر تالاب هامون ایجاد شده قرار 

گرفتند.
نماینــده مــردم زابل، زهــک، هیرمند، 
نیمــروز و هامون در مجلس با بیان اینکه 
حل مشکلات زیست محیطی سیستان و 
بلوچســتان را فقط به بازدیدهای میدانی 
و جلســات ختــم نکنید، افزود: ســتاد 
مبارزه با ریزگردها مــواردی را به عنوان 
مصوبات جلسات پیش بینی کردند، انتظار 
می رود این مصوبــات به مرحله عملیاتی 
شدن برسد. وی در ادامه تاکید کرد: این 
ســتاد باید بتواند تثبیت شن های روان، 
خدمات دهی بــه مردمی کــه در میانه 
ریزگردهــا بیمار شــده اند، تــلاش برای 
دریافت حقابه هیرمند را در دســتور کار 
قرار دهد. از طرفی این ستاد وظیفه دارد، 
پیشــنهادات و اقدامات لازم را به هیئت 
دولت بدهد برای اینکه به نوعی شــرایط 
زندگی مردمی که اطراف هامون خشــک 
شده هستند تسهیل ببخشند و همچنین 
در این حوزه هم پیشــنهاداتی ارائه شد. 
عضو مجمع نمایندگان استان سیستان و 
بلوچســتان در مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر اینکه هزینه زندگی برای کسانی 
که در اوج گرد و غبار زندگی می کنند به دفعات بیشــتر از 
ســایر گروه های دیگر است، اظهار داشت: تعطیلی اصناف، 
رشــد بیماری قلبی و عروقی و ... هزینه زندگی در شمال 
سیستان و بلوچســتان را بالا برده است، از ابتدای سال تا 
به امروز مــا فقط ده روز هوای پــاک را تجربه کرده ایم و 
بسیاری از این روزها به دلیل شدت گیری گرد و غبار شهر 

تعطیل بوده است.
ســرگزی با اشــاره به جزئیات مبادلات مرزنشینان، اظهار 
داشــت: اقداماتــی در خصــوص مبــادلات ۴۰۰ دلاری 
مرزنشــینان و فعال سازی بازارچه های مرزی صورت گرفته 
است، اجرایی شــدن آن نیازمند همت بلند وزارت صمت 
اســت، این مســئله در دولت مصوب شده است، اما وزارت 
 صمت اولین مانع در جهت عدم اجرایی شــدن آن اســت 
به این بهانــه که این مصوبه خلاف قانون بوده؛ مگر وزارت 
صمت به عنوان بخشــی از هیئت دولت می تواند اعلام کند 

که مصوبه هیئت دولت را اجرایی نمی کند!
رئیس فراکسیون حقوق بشــر و حقوق شهروندی مجلس 
بــا بیان اینکه طــرح رزاق در منطقه سیســتان به مرحله 
عملیاتی شدن رسیده است، خاطرنشان کرد: بهسازی معابر 
شهری در حوزه حاشیه شــهرها تامین آب شرب از منابع 
داخلی همچون آبخوان شیله و دشت هامون از مواردی بود 
که پیگیری شد و همچنین مقام معظم رهبری هم در این 
راستا حدود ۷هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه رهبری 
ســفارش کردند تا در جهت رفع مشکل بی آبی سیستان و 
بلوچســتان اختصاص یابد، مقرر شــد ظرف مدت دو سال 
آینده مشکل تامین آب در شمال استان سیستان رفع شود.
- سرگزی در دیدار با معاون سیاسی دبیرکل سازمان ملل 
متحد در امور افغانســتان عنوان کرد: راه حل خارج شدن 
افغانستان از وضعیت کنونی، تشــکیل دولت فراگیر است 

)هشتم آبان(
عضو مجمع نمایندگان اســتان سیســتان و بلوچستان در 
مجلس در دیدار با معاون سیاســی دبیرکل ســازمان ملل 
متحد در امور افغانســتان، گفت: جمهوری اســلامی ایران 
راه حل خارج شدن افغانستان از وضعیت کنونی را تشکیل 
دولت فراگیر با حضور همه گروه های سیاســی و قومی آن 
کشــور می داند. نماینده مردم استان سیستان و بلوچستان 
در مجلس شورای اسلامی با مارکس پوتزل، معاون سیاسی 
 دبیرکل ســازمان ملل متحد در امور افغانســتان )یوناما(

 دیدار و گفتگو کرد.
این نماینده مجلس در دوره یازدهم با اشاره به نگرانی های 
موجــود در افغانســتان و تبعات ناشــی از آن در منطقه، 
گفــت: اعمال تبعیض هــای جدی قومــی و زبانی طالبان 
علیه اقوام غیر پشــتون علاوه بر تشدید مهاجرت مردم این 
 کشــور، جذب عناصر بریده از طالبان را به داعش افزایش

 داده است.
نماینــده مردم زابل، زهک، هیرمنــد، نیمروز و هامون در 
مجلس شــورای اســلامی ضمن اشــاره به رفتار نامناسب 
هیئت حاکمه افغانستان با همسایگان، اظهار کرد: استفاده 
ابــزاری طالبان از گروه های معارض دولت های همســایه، 
منطقــه را برای شناســایی این گروه بــا تردیدهای جدی 
مواجه نموده اســت. وی افزود: طالبان در دو سال گذشته 
چندین برابر حقابه مــا را به بیابان منحرف کردند. تصاویر 
ماهواره ای نشــان ازعدم کمبود آب به ویژه در سد کجکی 
دارد، از ایــن رو، می طلبد که هیئت حاکمه افغانســتان به 
تعهداتش در این خصوص عمل کند. مسیر تعامل یکطرفه 
نیست و باید تعامل لازم از سوی طالبان نیز صورت پذیرد.
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اسلامی، جریان 
مســتمر آوارگــی مردم افغانســتان بــه ایــران را نتیجه 
سیاســت های غلط طالبان دانست و تصریح کرد: بر اساس 
ارزیابی هــای صورت گرفته حدود ۸ میلیون افغان در ایران 
اقامت دارنــد و از یارانه های مالی و همه امکاناتی که اتباع 
ایرانی بهره مند هســتند، اســتفاده می کننــد. این حضور 
گســترده برای ما تهدیداتی در زمینه های مختلف از جمله 

ایجاد محدودیت در فرصت های اشــتغال برای مردم ایران، 
دشــواری در مدیریــت هزینه های آوارگان، فشــار زیاد بر 
سیستم آموزش و پرورش، فشار بر نظام بهداشت و درمان، 
بــروز نگرانی های امنیتی و نگرانــی از تنش های اجتماعی 

میان جامعه میزبان و آواره ایجاد کرده است.
 ســرگزی با بیــان اینکــه تغییر رونــد تولیــد و قاچاق

 مواد مخدر در افغانســتان از ســنتی به صنعتی، تهدیدی 
جدید و جدی است، گفت: جمهوری اسلامی ایران آمادگی 
دارد با آژانس های ذیربط ســازمان ملل در زمینه فرهنگ 
ســازی، مقابله با اعتیاد، درمــان و مقابله با قاچاق در این 
خصوص تعامل و چاره اندیشی نماید. نماینده مردم استان 
سیســتان و بلوچستان در مجلس شورای اسلامی با تأکید 
بــر نگرانی های موجود و ضرورت رفع آن از ســازمان ملل 
و کشــورهای کمک کننده خواســت تا نقش فعالتر و سهم 
بیشتری در مدیریت وضعیت کنونی آوارگان افغان در ایران 

بر عهده بگیرند.
وی یادآور شــد: عبور از مشکلات جاری در زمینه مدیریت 
جریان آوارگی نیازمند مشــورت های مداوم و مهمتر از آن 
کمک های مالــی قابل قبول جامعه جهانــی به جمهوری 

اسلامی ایران است.
 ســرگزی در پایان تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران

 راه حل خارج شدن افغانستان از وضعیت کنونی را تشکیل 
دولت فراگیر با حضور همه گروه های سیاســی و قومی آن 
کشور می داند و مانند گذشته آماده است تا از تمام امکانات 
خود برای گسترش تعاملات میان گروه های مختلف افغانی 

استفاده نماید.

< از بین هشت نماینده سیستان و بلوچستان 
         فقط توانستیم با اسماعیل حسین زهی گفتگو کنیم!

تلاش هــای خبرنگار آفتاب یزد برای مصاحبه با نمایندگان 
استان سیســتان و بلوچســتان در مجلس )از بین هشت 
نماینده با ۵ نماینده تمــاس گرفتیم و...( تقریبا بی نتیجه 
بود زیرا فقط موفق به گفتگو با اســماعیل حســین زهی 

شدیم، گفتگویی که حاوی نکات مهمی بود!

< اهمال وزارتین خارجه و نیرو غیر قابل کتمان است
حســین زهی در همان ابتدا می گوید: ایــن که این روزها 
کمتر درباره ی »حقآبه« سخنی می شنوید به دلیل درگیری 
مجلــس با تصویب لایحه ی برنامه هفتم و نیز شــرکت در 
کمیســیون تلفیــق بودجه اســت اما این بــه معنای عدم 
پیگیری نیست زیرا در جلسات، نشست ها و گفتگوها دائماً 
موضوع »حقآبه ایران از رود هیرمند« گوشــزد می شــود 
 امــا در این زمینه ی خاص، اهمــال وزارتین خارجه و نیرو 

غیر قابل کتمان است.
وی ادامــه می دهد: تلاش هایی بــرای انتقال آب از دریای 
عمان به نقاطی از اســتان سیســتان و بلوچستان در حال 
انجام اســت اما این آب به منظور شرب است و پاسخگوی 

همه  نیازهای این استان به آب نیست.

< از حقآبه مهم تر، مدیریت منابع آبی است
نماینــده مردم خاش در مجلس شــورای اســلامی ادامه 
می دهــد: مهمتر از کم آبی، حقآبه، مشــکلات اقتصادی و 

معیشتی ناشی از بی آبی البته مدیریت منابع آبی است.
حســین زهی تأکید می کنــد: عدم اهتمــام دولت ها در 
تأســیس سد به منظور کنترل و مدیریت منابع آبی حاصل 
از بارندگی های ســیل آسا باعث شــده تا همه ی آب ها یا 
 راهی کشــور همسایه )پاکستان( بشود و در نتیجه چین و 
اســلام آباد از آن بهره مند شــوند یا ایــن آب ها به صورت 

سرگردان راهی دریا می شود.

< سیستان و بلوچستان در سال ۱۴۰۳ دچار بحران هایی جدی خواهد شد!
حســین زهی با اشــاره به مظلومیت و صبــوری مردمان 
سختکوش استان سیســتان و بلوچستان و با اشاره به این 
موضوع که، باور نمی کنید اما مردم برخی مناطق از همان 
آبی اســتفاده می کنند که برای کشاورزی استفاده می شود 
خاطرنشان کرد: بحران آب، معضلات شدید اقتصادی، فقر، 
بیکاری، حقآبه و بســیاری مشــکلات دیگر باعث شده تا 
مردمان سیستان و بلوچستان در سخت ترین شرایط ممکن 
زندگی کنند که اگر چاره ای اندیشــیده نشــود این استان 

در سال ۱۴۰۳ دچار بحران هایی بسیار جدی خواهد شد.

< در سدسازی غفلت کردیم
اســماعیل حسین زهی در ادامه با اشــاره به کاستی هایی 
در حوزه ی آبخیزداری و سدســازی بــه آفتاب یزد گفت: 
این گونه نیســت که در استان سیستان و بلوچستان اصلًا 
بارندگی نداشــته باشیم اما به دلیل کاســتی هایی که در 
حوزه ی آبخیز داری داشته ایم و نیز عدم توجه به سدسازی، 
این بارندگی ها هیچ نفعی برای مردم ندارد در حالی که اگر 
در پایین دست به میزان کافی سد ساخته بودیم و مدیریت 
منابع آبی نیز بهینه شــده بود لاجرم از این نعمت آسمانی 

و الهی بیشتر و بهتر بهره مند می شدیم.

< مردم اعتماد کردند اما قدر ندانستیم
اســماعیل حسین زهی در پایان با اشــاره به اعتماد مردم 
به مســئولان و صبــوری قابل تقدیر مردمان سیســتان و 
بلوچســتان گفت: اگرچه مردم اعتماد کردند اما مسئولان 
در اجرایــی کردن مصوباتی که خودشــان در متن و بطن 
تصویب آن بوده انــد کوتاهی کردند که در جای خود قابل 

بررسی و آسیب شناسی است.
وی ادامه می دهد: مشکل سوخت در سیستان و بلوچستان 
برای بخش کشــاورزی به یک معضل خیلی جدی تبدیل 
شده و اگر در این زمینه تدبیری نیاندیشیم حتماً کشاورزان 

شاهد از بین رفتن سرمایه های خود خواهند بود.

حسین زهی: برنامه های فشرده ی مجلس باعث شده تا کمتر 
به موضوع »حقابه« بپردازیم اما پیگیری ها در حال انجام است

این که این روزها کمتر درباره ی »حقآبه« سخنی می شنوید به 
دلیل درگیــری مجلس با تصویب لایحه ی برنامه هفتم و نیز 
شرکت در کمیسیون تلفیق بودجه است اما این به معنای عدم 
پیگیری نیســت زیرا در جلسات، نشســت ها و گفت وگوها 
دائماً موضوع »حقآبه ایران از رود هیرمند« گوشزد می شود 
 امــا در این زمینه ی خــاص، اهمال وزارتیــن خارجه و نیرو 

غیرقابل کتمان است

آفتاب یزد در گفتگو با »اسماعیل حسین زهی« نماینده خاش در مجلس بررسی می کند

چراصدای»حقآبههیرمند«ازمجلسبهگوشنمیرسد؟
< در موضوع »حقآبه ایران از رود هیرمند« اهمال وزارتین خارجه و نیرو غیر قابل کتمان است

< از حقآبه مهم تر، مدیریت منابع آبی است، عدم سدسازی است!
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کوتاه از هنر   میراث فرهنگی

 سینما

کنایه ضرغامی به بستن 
صفحه پیرمرد رشتی! 

عــزت الله ضرغامی وزیر میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در همایش هفته 
پژوهش که صبح روز گذشــته ۱۹ آذرماه در 
موزه ملی برگزار شد، گفت: گاهی انتقادهایی 
درباره کوروش به مــا می کنند که چرا اصلا 
حرف کوروش را می زنیــد، وقتی به قرآن و 
ذوالقرنین استناد دادم، ابتدا مقاومت کردند، 
اما پرسیدم شــما بگویید ذوالقرنین کیست، 
کافی است فیلم هالیوودی اسکندر را ببینید، 
آیا این ذوالقرنین ماست؟ از این دست تفکرات 
داریم و تا آن دســته تفکراتی که کوروش را 
خدا می دانند، مثلا بعضی هــا فاصله چهارم 
تا هفتم آبان را که تولد )محمدرضا( شــاه و 
کوروش می دانند جشن می گیرند، حال کاری 
نداریم هفتم آبان چه مناسبتی بوده، اما وقتی 
دقیقا در هفت آبان نشســت علمی کوروش 
می گذارید خیلی قابل توجه است. ضرغامی 
در ادامــه اشــاره ای بــه واکنش هایی که به 
شادی می شود، داشت و اظهار کرد: داریوش 
می گوید »به نام خدا که شــادی را آفرید«، 
درحالی که کارکرد دین هم آرامش و شــادی 
است، اما چیزهای که گاهی معرفی می کنند 
دین نیســت. یکی از کارهای دین انبســاط 
روحی، شــادی و نشاط اســت. امروز شادی 
را مبتنی بر ویژگی های اسلامی می خواهیم 
تعریف کنیم. اگر کســی یا پیرمردی در یک 
بازار شــادی کرد و فولکلور خواند و دوتا شعر 
محلی خواند اگر در مقطع ایام الله و ۲۲ بهمن 
باشــد می گوییم آفرین! در راســتای انقلاب 
اسلامی شادی می کند و تشویق می کنیم، اما 
اگر در آن مقطع زمانی نبود، همان شــادی 
از نظر ما متهم اســت. ببینید ملاک های ما 
چندگانه است. به گزارش ایسنا، در روزهای 
اخیر فیلم هــای آوازخوانــی و رقص محلی 
یک پیرمرد در بازار رشــت معروف به صادق 
بوقی پربازدید و پس از بســتن صفحه او در 

اینستاگرام حاشیه ساز شده است.

مه لقا باقری 
در »گناه مشترک« 

مه لقا باقری، بازیگر ســینما، تئاتر و سینما 
به گروه بازیگران نمایش »گناه مشــترک« 
به نویسندگی و کارگردانی ماهیار چرمچی 
که قرار است در پردیس تئاتر شهرزاد روی 
برود، پیوســت. »گناه مشــترک«  صحنه 
روایتگر تلاش پنج زن بــرای یافتن دلیل 
منطقی از زندانی شدن شــان در یک اتاق 

بتونی است./صبا 

»دنیای...« در »جم سنتر« 
نمایش زنده و عروسکی »دنیای خیال انگیز 
من« بــه نویســندگی و کارگردانی بهناز 
مهدی خــواه پس از پایــان اجراهای خود 
در مرکز تولید تئاتر کانون پرورش فکری، 
این بار در سالن نمایش کافه تئاتر جم روی 
صحنه مــی رود. در خلاصه داســتان این 
نمایش آمده: »هنرمنــدی تعریف می کند 
که وقتــی بچه بود دنیای سیاه وســفیدی 
داشــت اما یک اتفاق عجیب و جالب باعث 

شد دنیایش رنگارنگ بشود!«/ایران تئاتر

کوشک جلالی
 در خانه هنرمندان

قطبــی،  حمیدرضــا  مســتند  فیلــم 
 نویســنده و کارگردان ســینما با محوریت 
 زندگــی تئاتری علیرضا کوشــک جلالی، 
۲۲ آذر جاری در سالن استاد ناصری خانه 
هنرمنــدان ایران روی پــرده می رود. این 
مســتند در حالی به نمایش درمی آید که 
کوشــک جلالی این روزها برای اجرای دو 
نمایش »جنون محض« )مانیفســت عشق 
به تئاتر( و »هتــل اروپا« به تهران آمده و 
این فیلم با حضور این کارگردان روی پرده 

می رود./ایران تئاتر

»بی خوابی« در عراق درخشید
نمایــش »بی خوابی« به کارگردانی شــیما 
پورسهم الدین، کاری از هنرمندان شیرازی، 
بــه عنــوان نماینــده ایــران در هفتمین 
خیابانــی  تئاتــر  بین المللــی  جشــنواره 
دربندیخــان عراق حضور پیدا کرد و موفق 
به کســب مقــام دوم بهتریــن نمایش در 
بخش بین الملل شــد. هفتمین جشــنواره 
عراق  دربندیخان  خیابانی  تئاتر  بین المللی 
در تاریــخ ۲۷ نوامبر الی اول دســامبر )6 
تا ۱0 آذر( در شــهر دربندیخــان از توابع 
ســلیمانیه عــراق، در دو بخــش اقلیــم 
 کردســتان عراق و بخش بین المللی برگزار

 شد./ایران تئاتر      

»خورشید آن ماه« روی پرده
سی امین جلسه شــورای صنفی نمایش در 
روز یکشــنبه ۱۹ آذر در سازمان سینمایی 
برگزار شــد. بعد از بررســی درخواست ها و 
موارد مطرح شــده، قرارداد سرگروهی فیلم 
سینمایی »خورشــید آن ماه« به کارگردانی 
ستاره اســکندری و تهیه کنندگی منوچهر 
محمدی با پخش فیلمیران به ســرگروهی 
پردیس کورش ثبت شــد. اکــران این فیلم 
از چهارشــنبه ۲۲ آذر در سینماهای سراسر 

کشور آغاز خواهد شد./مهر

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان تفت 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده اســت. لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضابه شرح زیر به منظور اطلاع عموم 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند، می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یکماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند.
املاک واقع در بخش 16 یزد – سانیچ و توابع 

701 فرعی از 72 - اصلی - منوچهر آیت اللهی مهرجردی نسبت به ششدانگ خانه و باغچه بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 1053 
متر مربع برابر رای شــماره 140260321006002173 مورخه 1402/08/21 واقع در روستای حسن آباد دره شیر سانیچ تفت خریداری عادی از 

طرف نمایندگان قنات و شورای اسلامی دره شیر سانیچ از سهام مجهول. 
701 فرعی از -72 اصلی- حمید خان نیری نســبت به ششدانگ خانه و باغچه بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 1297/45 متر 
مربع برابر رای شماره 140260321006002174 مورخه 1402/08/21 واقع در روستای حسن آباد دره شیر سانیچ تفت خریداری عادی از طرف 

نمایندگان قنات و شورای اسلامی دره شیر سانیچ از سهام مجهول.
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: شنبه 1402/09/04 
تاریخ انتشار نوبت دوم: یک شنبه 1402/09/19

م.الف 391 
علی اصغر کریمی 

رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی
 و ساختمانهای فاقد سندرسمی 

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 140260321006002155 هیئت اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای محمد حســین کارگرحجه آبادی فرزند 
حبیب اله بشماره شناسنامه 471 صادره از صدوق در ششدانگ 
خانه و باغ به مساحت 550 متر مربع بطور مفروز قسمتی از پلاک 
15 فرعی از 149 اصلی بخش 15 یزد واقع در شهرک مدیر جنب 
عباس آباد خریداری عادی از مالک رسمی خانم فاطمه مشروطه 
فرزند محمود آقا محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: شنبه 1402/09/04 
تاریخ انتشار نوبت دوم: یکشنبه 1402/09/19 

م.الف 390

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳
 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی

 و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر آراء صادره هیئت موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
تفت تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده اســت، لذا 
مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع 
عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
اســناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یکماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند.

املاک واقع در بخش 12 یزد – ده بالا و توابع 
4043 - اصلی - سیدعلی شیخ علیشاهی نسبت به ششدانگ خانه و 
باغ بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 651/25 متر مربع برابر 
رای شماره 140260321006002161 مورخه 1402/08/21 واقع در روستای 
ده بالا تفت خریداری عادی مع الواسطه از سید مرتضی شیخ علیشاهی 

فرزند سید علی اکبر مالک رسمی.
4043- اصلی- سید محمد شیخ علیشاهی نسبت به ششدانگ خانه 
و باغ بطور مفروز قسمتی از پلاک برابر به مساحت 50 /615 مترمربع 
برابر رای شــماره 140260321006002162 مورخه 1402/08/21 واقع در 
روستای ده بالا تفت خریداری عادی مع الواسطه از سید مرتضی شیخ 

علیشاهی فرزند سید علی اکبر مالک رسمی.
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: شنبه 1402/09/04 

تاریخ انتشار نوبت دوم: یک شنبه 1402/09/19

م.الف 392
 علی اصغر کریمی 

رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 
علی اصغر کریمی 

رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت

آفتاب یزد – یوسف خاکیان: اول - دو روز پیش دو تیم استقلال 
و پرسپولیس در ادامه رقابت های لیگ برتر فوتبال به مصاف حریفان 
خود رفتند و برای کسب نتیجه دلخواهشان نود دقیقه دنبال یک 
توپ دویدند که در نهایت یکی شــان به سختی به مقصود رسید و 
دومی هم به هدفش نرســید. پرســپولیس در تهران مقابل هوادار 
رفت و با گل مهدی ترابی با نتیجه یک بر صفر تیم محمود فکری 
را شکســت داد و بعد از باخت دو بر یک مقابل تیم قطری الدحیل 
و قبل از بازی دربی موفق شــد یک برد به دست آورد و به جایگاه 
چهارمی جدول دل خوش کند. تیم اســتقلال هم در رویارویی با 
فولاد خوزســتان هر چه زد به در بســته خورد و دســت آخر هم 
نتوانســت بازی را با برد تمام کند فاصلــه اش را با رقبای دیگرش 
در صدر جدول زیادتر کند و به یک تســاوی صفر بر صفر رضایت 
داد. حتما فوتبال دوســتان گرامی از بازی های قبل این دو تیم هم 
 تا حدودی آگاهی دارند و نوشــتن مطالب بیشــتر در این زمینه 

زیاده گویی است. 
دوم - طی ماه های اخیر بازیهای لیگ قهرمانان باشــگاه های آسیا 
پیگیری شــد و متاسفانه بجز تیم ســپاهان، بقیه تیم های ایرانی 
)پرسپولیس تهران و نساجی مازندران( در مقابل حریفان قدرتمند 
خود نتایج خوبی کسب نکرده و از دور مسابقات کنار رفتند و سپاهان 
هم به سختی توانست به دور بعد صعود کند، این بدان معنی است 
که فوتبال کشورهای دیگر قاره کهن پیشرفت چشمگیری داشته و 
متاسفانه فوتبال کشور ما نتوانسته مانند باشگاه ها و تیم های سایر 
کشــورها حرکت رو به جلویی داشته باشــد که این امر هم دلایل 

مختلفی دارد که بنا به دلایلی از بیان کردن آنها معذوریم. 
ســوم - علیرغم اینکه بیان شــد فوتبال در ســرزمین ما همانند 
فوتبال سایر کشــورها پیشرفت نکرده، اما همین فوتبال در زمینه 
داشتن استعدادهای درخشان دســت بسیار پری دارد و نمی توان 
آن را نادیده گرفت، با اینحال به دلیل همان مسائلی که از بیانشان 
معذور بودیم تعداد قابل توجهی از همین اســتعدادها هم به منصه 
ظهور نمی رسند، بدون هیچ جانبداری خاصی باید بگوییم که ایران 
همانقدری که نفت و گاز دارد، اســتعدادهای درخشــان ورزشی 
مخصوصا در رشته فوتبال دارد، اما شوربختانه توجهی که به نفت و 
گاز می شود به این استعدادها نمی شود، شاید دلیلش این است که 
نفت به محض اینکــه از زمین بیرون می آید می توان آن را به پول 
تبدیلش کرد، اما این استعدادها را باید پول برایشان خرج کرد تا به 
مرحله بهره وری برســند و از آنجایی که ما مردم مصرف کننده ای 
هســتیم عادت داریم فقط به لحظه فکر کنیــم و از آینده نگری 
چندان چیزی نمی دانیم به همین دلیل است که هیچکس حاضر 
نمی شود به این استعدادهای بالقوه توجه کند و دستشان را بگیرد و 
برایشان وقت بگذارد که اگر چنین می شد ما هر سال باید چندین و 
چند بازیکن درجه یک مانند مهدی طارمی داشتیم که به تیم های 
معتبر اروپایی می رفتند و در آن کشورها بازی می کردند، اما ای دریغ 

و درد که چنین نشده و پس از این هم نمی شود و نخواهد شد.
چهــارم - خاطرتان هســت چند وقــت پیش یکــی از بازیکنان 
پرسپولیس )محمدحسین کنعانی زادگان( در گفتگویی عنوان کرد 
کــه یکی از خودروهایی که به خاطــر حضور در جام جهانی قباله 
وارداتش را گرفته اما هنوز پلاک نشده، به مبلغ صد میلیارد تومان 
می ارزد؟ )یاابوالفضل؛ صد میلیارد تومان؟ من چند ســال باید کار 

کنــم تا بتونم همچنین پولی رو پس انداز کنم؟( دیدید وقتی این 
رقم نجومی از دهان این بازیکن خارج می شد چه لبخند دلبرانه ای 
روی لبش نقش بســته بود؟ )قربون اون ریشــاش برم، انِقدر پسر 
خوبیه، چرا بهش حسودی می کنید؟ تا چشاتون درآد، نوش جونش، 
نوش جون همشون، باید هم بهشون از این ماشینا بدن، چرا که نه؟ 
»ولزا بردن خب« )جمله داخل گیومه را با لهجه اصفهانی بخوانید( 
حالا شــیش تا گل هم از انگلیس خوردن، خب بخورن، به آمریکا 
هم باختن، اشکالی نداره، مهم اینه که اخلاق رو نباختیم، اصلا به 
این فوتبالیستا باید قباله هجده چرخ هزار میلیاردی بدن، ماشین 
صد میلیاردی که چیزی نیست...( از زمانی که این بازیکن آن سخن 
را در مقابل دوربین گفت مدتی می گذرد، ما هم مثل شــما منتظر 
بودیــم که این عزیز و بقیه بازیکنــان تیم ملی فوتبال خودروهای 
پلاک شده خودشان را تحویل بگیرند و سوار شوند و در خیابانهای 
شهر دوردور کنند و پز ماشــین فوق میلیاردی شان را به ما فقیر 

بیچاره های پراید سوار بدهند، اما...
پنجــم - گفت: »اما چی؟« گفتم: »چــی اما چی؟« گفت: »پرَتیا، 
داشتی با سخنان فوتبالیت مستفیضمون می کردی، ادامه شو بگو 
خب.« گفتم: »آهان...« اما روز جمعه ۱8 آذر )همین دو روز پیش( 
سردار هادیان فر رئیس پلیس راهور ناجا در سخنانی اعلام کرد که 
خودروهای واردشــده توسط بازیکنان تیم ملی پلاک نخواهد شد. 
او در ایــن خصوص گفت: »تا مصوبه صریح دولت را نبینیم، اجازه 
پلاک شدن خودروهای وارداتی توسط بازیکنان تیم ملی فوتبال را 
نمی دهیم. خودروهای لوکس و آمریکایی که عامل تفاخر اســت را 
پلاک نمی کنیم. بعضی از این خودروها مشکلات گمرکی دارند ولی 
باید بگویم تا الان هیچکدام از آنها پلاک نشده است.« گفت: »واقعا 
میگی؟ پلاک نمیشــه یعنی بهشون نمیدن؟ ای بابا...« گفتم: »آره، 
چت شد یه دفه، چرا ناراحت شدی؟ نکنه تو هم خودرو وارد کرده 
بــودی؟« گفت: »من؟ پولم کجا بود خــودرو وارد کنم، پول ندارم 
هزینــه قبض تلفن رو بدم الان دو بار تا حالا اخطار پرداخت فوری 

دادن، داری به من قرض بدی؟ زودی پسَِت میدم...« 
ششم - خیال نکنید ماجرای این فوتبالیست ها که در زمین فوتبال 
به زور یک شــوت درســت و حســابی می زنند به همین واردات 
خودروهــای لاکچری خلاصه می شــودها، نه جانکم، به همین جا 
خلاصه نمی شود، درست است که بعضی هایشان شاید ماه ها هیچ 
دریافتی نداشته باشند اما میزان حقوق هایشان برای قراردادهایی 
کــه می بندند کاملا معلوم اســت، راوی می گفت: »میلیاردی پول 
می گیرند آقا، کجای کاری؟ مثل ما که نیســتن واســه دو زار ده 
شــاهی صبح خروس خون تا بوق سگ از اینور بدُِوَن اونور از اونور 
بدُِوَن اینور. الان همین بازیکن خارجی پرسپولیس »گِوِلسِیانی« که 
تو بازی با الدحیل هم پنالتی رو خراب کرد هم باعث شــد که گل 
دوم رو از تیم قطری بخوریم، درســت فردای باخت پرسپولیس به 
الدحیل برگشته به باشگاه »نوتیس)چیزی شبیه هشدار(« داده که 
یالا پول منو بدید، می خوام برم خرید، یکی هم نبوده بهش بگه بذار 
این گَندی که زدی رفع و رجوع بشــه بعد بیا ادعای ارث و میراث 
کن، یه کاره پنالتی رو زده به تیردروازه دو قورت و نیمش هم باقیه 

واس من.« 
هفتم - می دانید یکی از فانتزی های زندگی من چیست؟ اینکه ای 
کاش من در گذشــته زندگی می کردم، آخ که چه لذتی می بردند 

قدیمی ها، حداقل از فوتبال خیلی لذت می بردند، پنجاه سال پیش 
را می گویــم، همان زمان که فوتبالیســت هایی مانند علی پروین، 
ناصر حجازی، حســین کلانی، حسن روشن، بهتاش فریبا، منصور 
پورحیدری، غلامحســین مظلومی، محمد پنجعلی، وحید قلیچ، 
صفر ایرانپاک، همایون بهزادی، عبدالعلی چنگیز، بیوک وطنخواه، 
 محمود خردبین، جعفر کاشــان، کارو حــق وردیان،علی جباری،
 ایــرج دانایی فــرد و... در زمین های خاکی و چمــن بدون هیچ 
تبلیغاتی در دور زمین بازی می کردند، با جان و دل بازی می کردند، 
آنهــا فقط بازی می کردنــد و بازی می کردند و بــازی می کردند، 
اولین اولویت شــان فوتبال بازی کردن بود، بعضی هایشان صبح تا 
بعداز ظهر در جایی کار می کردند و عصر از ســرِ کار به سر زمین 
می آمدند و تمرین می کردند و مســابقه می دادند، بعضی هایشان 
صبح درس می خواندند و پس از پایان درس به ورزشگاه می آمدند و 
بازی می کردند، اولویت اول و آخر آنها پیراهن تیمی بود که در آن 
فوتبال را شــروع کرده بودند، آنها به توپ و بازی و برد و گل زدن 
 و گل نخوردن بیش از درآمدهای کلان و نجومی می اندیشــیدند، 
برخی شان حتی به صورت رایگان برای تیم های مورد علاقه خودشان 
 بازی می کردند، بدون اینکــه ریالی دریافت کنند، الحق والانصاف 
هم بازی تک تکشــان بی نظیر بود، آن زمانها نه ماشــین های صد 
میلیاردی بود و نه لژیونر شدن در تیم های مطرح اروپایی، قدیمی ها 
به یکــی از این بازیکنان لقب پاطلایی داده بودند، به او می گفتند: 
»سلطان، سلطان علی پروین« حالا هم می گویند، آن زمان ترانه ای 
به نام »پرسپولیس« اجرا شد که می گفت: »پروین پاطلایی/تو هر 
میدونی خســته/تو جاده زندگی/پروین پاهاش شکسته« با احترام 
کامل به سلطان علی پروین و فشردن دست این پیشکسوت فوتبال 
می خواهم بگویم علی پروین که جای خود، اما واقعا تمام بازیکنانی 
که در آن دورانها بازی می کردند و برای پول و شــهرت و به خارج 
رفتن فوتبــال بازی نمی کردند و به پیراهن تیم هایشــان تعصب 
داشــتند »پا طلایی« بودند، همه آن بازیکنان شایستگی و لیاقت 
حضــور در بهترین تیم های اروپایی و داشــتن یک زندگی خیلی 
خوب را داشــتند، اما آنها دنبال این مســائل نبودند، پول برایشان 
در زندگی مهم بود، اما همه چیز زندگی شــان نبود، نمونه شــان 
مرحوم منصور پورحیدری به عنوان اســطوره باشــگاه استقلال و 
ســلطان علی پروین به عنوان اسطوره باشگاه پرسپولیس، این دو 
در تمام طول مدتی که دوران فوتبالشــان را سپری می کردند بجز 
ایــن دو تیم، نه به تیــم دیگری رفتند و نه حتی فکر رفتن به تیم 
دیگری به ذهنشــان خطور کرد، این در حالیســت که امروزه روز 
وضعیت فوتبال و فوتبالیســت ها را در ســرزمینمان می بینیم و از 
شرایطشان اطلاع داریم، بجز عده معدودی، متاسفانه بقیه بازیکنان 
فقط و فقط دنبال پول هستند و اینکه کجا پول بیشتری می دهند 
تا بروند به آن تیم و بــا آنها قرارداد ببندند، طرف بازیکن آکادمی 
فلان باشگاه بوده، از بچگی چشمش را در آن باشگاه باز کرده اما تا 
آخر فصل می شــود، تا یک پیشنهادی چرب و چیل از یک باشگاه 
دیگر به دستش می رسد، وهم برش می دارد که برای خودش کسی 
شــده، گوشی همراهش را خاموش می کند تا از باشگاه فعلی اش با 
او برای تمدید قرارداد تماس نگیرند، متاسفانه این وضعیت فوتبال 
 مملکت ماســت، خب اینجا ایران اســت دیگــر، انتظاری جز این

 نمی توان داشت.

گذری بر وضعیت فوتبالیست های جدید و مقایسه آنان با بازیکنان قدیمی

پا طلایی ها!
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آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا : سندرم کوشینگ یک اختلال هورمونی نادر در بدن انسان است که به دلیل 
افزایش بیش از حد هورمون کورتیزول در مدت زمان طولانی ایجاد می شود . خوشبختانه با پیگیری و اقدام 
به موقع می توان تا حد زیادی این سندرم را مدیریت و درمان کرد . طبق آمار  به طور کلی سالیانه از بین 
یک میلیون نفر، سندرم کوشینگ تنها ۴۰ تا ۷۰ نفر را درگیر می کند. اگر دچار علائم مشکوکی هستید 
یا به این بیماری مبتلا هســتید جهت پیشــگیری از مشکلات جدی  به پزشک مراجعه  شود  تا اقدامات  
لازم به موقع انجام گردد لذا  با  توجه  به اهمیت موضوع آفتاب یزد در  اینباره  با  دکتر محمد صمدیان ، 
 جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات و دکتر رضا سنجری ، جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات و دکتر مهران 

مرادی ، جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  گفت و گو کرده  است .
دکتر صمدیان در این باره می گوید : سندرم کوشینگ که به آن "هیپرکورتیزولیسم"  نیز می گویند نوعی 

اختلال هورمونی است که به دلیل سطح بالای هورمون کورتیزول در بدن ایجاد   می  شود.  
وی ادامه داد : کورتیزول از غدد فوق کلیوی نشــأت   می  گیرد که در بالای کلیه ها قرار دارند. این هورمون 
به بدن کمک   می  کند تا فرد فشار خون را حفظ کند ، قند خون را تنظیم کند ، التهاب بدن را پایین آورد 
و غذا را به انرژی تبدیل کند بنابراین وقتی  میزان کورتیزول بیش از حد شود،   می  تواند سیستم های دیگر 

بدن را از کار بیندازد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  اظهار کرد : در بیشتر موارد سندرم کوشینگ قابل درمان است ، 
هرچند ممکن است مدتی طول بکشد تا علائم تسکین یابند. این بیماری در زنان بیشتر از مردان است  و 

اغلب در افراد ۲۵ تا ۴۰ ساله دیده   می  شود.

<در بیشتر موارد، سندرم کوشینگ قابل درمان می باشد
وی مطرح کرد : سندرم کوشینگ زمانی رخ  می  دهد که مقدار زیادی کورتیزول در بدن وجود داشته باشد 
 لذا شایع ترین علت این  بیماری مربوط به مصرف داروهایی به نام گلوکوکورتیکوئیدها است که معمولا با 
نام های کورتیکواستروئیدها، استروئیدها یا پردنیزون نیز شناخته  می  شوند. این استروئیدها برای مواردی 
مانند آســم ، آرتریت روماتوئید ، لوپوس یا بعد از پیوند عضو استفاده   می  شــوند زیرا داروهای ضد التهابی 

قدرتمندی هستند و مصرف زیاد و طولانی مدت  این دارو ها  می  تواند منجر به سندرم کوشینگ شود.
دکتر صمدیان تصریح کرد : احتمال ابتلا به سندرم کوشینگ از طریق استروئیدهای تزریقی در تصویربرداری 
مکرر برای درد مفاصل، بورســیت و کمردرد نیز وجود دارد. کرم های پوستی استروئیدی که برای اگزما و 
سایر مشکلات پوستی استفاده   می  شوند نیز کمتر باعث سندرم کوشینگ   می  شوند اما احتمال ابتلا از این 

روش نیز وجود دارد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  متذکر شد : تومور غده هیپوفیز که در قاعده مغز دیده   می  شود یا 
تومور در غده فوق کلیه نیز   می  تواند بدن را به تولید کورتیزول بیش از حد تحریک کندکه  می  تواند منجر 

به کوشینگ شود.
وی عنوان کرد : " ACTH " هورمونی اســت که کورتیزول را تنظیم   می  کند. در موارد نادر ، تومور ترشح 
کننده ACTH باعث سندرم کوشینگ  می  شود . این نوع تومور   می  تواند در اندامی ایجاد شود که به طور 

طبیعی ACTH تولید نمی کند   اما به دلیل وجود تومور ، شروع به ساخت آن   می  کند. 
دکتر صمدیان افزود : این تومورها   می  توانند سرطانی یا غیرسرطانی باشند. آنها معمولاً در ریه ها ، پانکراس ، 
تیروئید یا غده تیموس یافت   می  شوند.  این بیماری از طریق ژن منتقل نمی شود. گرچه در برخی موارد نادر  
وجود مشکل در ژن ها  ، احتمال تولید تومور در غدد را بیشتر  می  کند که زمینه ساز تولید کورتیزول است.

این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اشاره کرد که علائم بیماری سندرم کوشینگ در هر شخص ممکن 
است با شخص دیگری متفاوت باشد، اما وقتی بیماری کاملًا شیوع پیدا  می  کند، علائم رایج آن عبارتند از 
داشتن صورت گرد و گلگون ، افزایش وزن به ویژه در قسمت بالای بدن ، تجمع چربی در قسمت فوقانی 
پشت یا پایه گردن ، آکنه ، خستگی زیاد ، ضعف عضلات، فشار خون بالا ، سطح بالای قند خون ، افسردگی 
و اضطراب ، پوکی اســتخوان ، ســنگ کلیه ، مشکلات خواب ، رشد موهای زائد ،  قاعدگی های نامنظم و  

کاهش قدرت باروری.
وی ادامه داد : دیگر علایم این  سندرم نیز این است که پوست نازک شده و به راحتی کبود   می  شود و ممکن 
است در سراسر بدن به خصوص روی شکم،  ران،  بازوها و سینه علائم کششی بنفش یا صورتی دیده شود و 
نیز ممکن است استخوان ها ضعیف شوند و حرکات روزمره مانند خم شدن، بلند کردن یا حتی بلند شدن از 
روی صندلی   می  تواند باعث کمردرد یا شکستگی در دنده ها یا ستون فقرات شود. کودکان مبتلا به سندرم 

کوشینگ نیز معمولاً بسیار سنگین هستند و رشد   کندی دارند.
دکتر صمدیان توضیح داد : برای تشخیص سندرم کوشینگ هنگام مراجعه به پزشک، ابتدا معاینه فیزیکی 
انجام شده و پس از پرسیدن سوالات در مورد علائم، در صورت مشکوک بودن به کوشینگ، پزشک برخی 
از آزمایشات را برای کمک به غربالگری سندرم کوشینگ توصیه  می  کند که  شایع ترین آن  شامل تست 
کورتیزول ۲۴ ساعته ادرار ، تست سرکوب دگزامتازون و آزمایش سطح کورتیزول بزاقی در اواخر شب است . 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات افزود : در آزمایش تســت کورتیزول ۲۴ ساعته ادرار، معمولا ۲۴ 

ساعت ادرار را جمع  می  کنند تا  میزان کورتیزول موجود در آن را اندازه گیری کند.
وی ادامه داد : جهت انجام تست سرکوب دگزامتازون نیز در شب قبل یک قرص استروئید با دوز کم مصرف  
می  شــود و سپس صبح آزمایش خون گرفته  می  شود تا مشخص شود که بدن چه مقدار کورتیزول تولید  
می  کند. در آزمایش سطح کورتیزول بزاقی  نیز در اواخر شب  نیز کورتیزول موجود در بزاق را اندازه گیری  

می  کنند و همانطور که از نامش پیدا است، این آزمایشات شبانه اتفاق  می  افتد.
دکتر صمدیان اذعان داشــت : اگر فرد به سندرم کوشینگ مبتلا باشد، پزشک وی را به متخصص ارجاع  
می  دهد تا آزمایشــات خون دیگر یا اسکن های تصویربرداری انجام دهد تا علت را تشخیص دهد. آزمایش 
خون  میزان هورمون تنظیم کننده کورتیزول ACTH را بررســی  می  کند و آزمایشات تصویربرداری برای 

جستجوی تومور انجام  می  شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات تشریح کرد : جهت درمان سندرم کوشینگ اولین چیزی که پزشک 
بررســی  می  کند علت تولید بیش از حد کورتیزول است. این امر منجر به تعیین چگونگی درمان بیماری   
می  شــود. اگر به دلیل مصرف داروهای اســتروئیدی،  میزان کورتیزول افزایش یافته باشد، پزشک بررسی 
خواهد کرد که آیا  می  توان دوز دارو را به آرامی کاهش داد تا بتوان در حین کنترل آســم، آرتروز یا ســایر 

بیماری ها، مشکل  سندرم کوشینگ را نیز کنترل کرد یا نه.
وی اضافه کرد : اگر مشــکل سندرم کوشینگ ناشــی از تومور باشد، برای برداشتن تومور ممکن است به 
جراحی نیاز داشته باشید. اگر تومور از بین نرود، ممکن است در کنار جراحی به پرتو درمانی نیز نیاز باشد. 

همچنین در برخی موارد  می  توان از آن به جای جراحی استفاده کرد.
دکتر صمدیان اظهار کرد : هنگامی که عمل جراحی و پرتو درمانی جهت درمان ســندرم کوشینگ موثر 
نباشد،  داروهای کنترل تولید کورتیزول گزینه بعدی هستند اما این داروها   می  توانند عوارض جانبی جدی 
داشــته باشــند. در برخی موارد نیز  خود تومور یا روش درمان آن بر سایر هورمون های تولید شده توسط 
هیپوفیز یا غده فوق کلیه تأثیر   می  گذارد که در اینصورت ممکن است به داروی جایگزین هورمون نیاز باشد.

این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اشاره کرد : تغییر در سبک زندگی به کنترل سندرم کوشینگ کمک  
می  کند. خوب غذا خوردن قسمت مهمی از زندگی با سندرم کوشینگ است. یک رژیم غذایی سالم  می  تواند 
 D برخی علائم را کاهش داده و از برخی دیگر جلوگیری کند. با خوردن غذاهای حاوی کلسیم و ویتامین
از استخوان ها محافظت  می  شود. مقدار مصرف غذاهای سدیم دار و چرب نیز باید محدود شود. در این مواقع 

متخصص تغذیه   می  تواند کمک خوبی جهت تنظیم برنامه غذایی مناسب داشته باشد. 
وی گفت : مورد دیگری که  می  توان جهت کنترل سندرم کوشینگ پیش گرفت  استفاده  از وان حمام گرم، 

ماساژ و ورزش های آرام مانند ایروبیک در آب و تای چی است که درد را تسکین  می  دهد. 

< سندرم کوشینگ در زنان بیشتر از مردان است
در ادامه نیز دکتر ســنجری در اینباره خاطرنشان کرد : سندرم کوشینگ ممکن است به دلایل مختلفی 
اتفاق بیفتد. در بیشتر موارد، دریافت درمان می تواند به شما در مدیریت سطح کورتیزول کمک کند اما عدم 

دریافت درمان، می تواند این وضعیت را به یک وضعیت جدی پزشکی تبدیل کند. وی عنوان کرد : سندرم 
کوشینگ یک اختلال هورمونی است که به دلیل سطح بالای هورمون کورتیزول در بدن شما ایجاد می شود. 

همچنین به عنوان هایپرکورتیزولیسم شناخته می شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد : کورتیزول از غدد فوق کلیوی شما که در بالای کلیه های 
شما قرار دارد ، می آید و به بدن شما کمک می کند تا فشارخون را در سطح نرمال حفظ کنید ، قند خون را 
تنظیم کنید ، کاهش التهاب داشته باشید ، غذایی که می خورید را به انرژی تبدیل کنید اما وقتی کورتیزول 

بیش ازحد در بدن تولید می شود، می تواند سایر سیستم های بدن شما را از بین ببرد.
وی تصریح کرد که در اکثر موارد سندرم کوشینگ قابل درمان هستند، اگرچه ممکن است مدتی طول بکشد 
تا علائم شما کاهش یابد و همچنین شایان ذکر است که این بیماری در زنان شایع تر از مردان است و بیشتر 

در افراد ۲۵ تا ۴۰ ساله دیده می شود.
دکتر سنجری می گوید : شایع ترین علائم بیماری سندرم کوشینگ عبارتند از داشتن افزایش وزن ، وجود 
رســوبات چربی به ویژه در قســمت میانی، صورت )باعث ایجاد صورت گرد و ماه مانند( و بین شــانه ها و 
قسمت بالایی پشت )باعث قوز( می شود ، علائم کشش بنفش روی برخی از اندام ها ، نازک شدن پوست 
یعنی پوست به راحتی کبود می شود ،آسیب های پوستی که دیر بهبود می یابند ، آکنه ، خستگی و ضعف 

عضلانی است.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اضافه کرد : علاوه بر علائم رایج سندرم کوشینگ که گفته  شد ، 
علائم دیگری نیز وجود دارد که گاهی اوقات ممکن است در افراد مبتلا به سندرم کوشینگ مشاهده شود.

این موارد می تواند شامل نوسانات خلقی ، اضطراب ، تحریک پذیری ، افسردگی ، افزایش بروز عفونت ها ، قند 
خون بالا ، افزایش تشنگی ، افزایش ادرار ، پوکی استخوان و فشارخون بالا باشد.

وی اشاره کرد : کودکان نیز ممکن است به سندرم کوشینگ مبتلا شوند، اگرچه کمتر از بزرگسالان به آن 
مبتلا می شوند. طبق یک مطالعه صورت گرفته ، حدود ۱۰ درصد از موارد جدید سندرم کوشینگ هرساله 

در کودکان رخ می دهد.
دکتر سنجری مطرح کرد :  بیماری سندرم کوشینگ در زنان بیشتر از مردان است و طبق گفته مؤسسه 

ملی بهداشت  ، نسبت ابتلا زنان به مردان به سندرم کوشینگ ۳ به ۱ است.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  ابراز کرد که  : زنان مبتلا به بیماری  سندرم کوشینگ ممکن است 
موهای زائد در صورت و بدن داشــته باشند. علاوه بر این، زنان مبتلا به این بیماری ممکن است قاعدگی 
نامنظم را تجربه کنند و در برخی موارد نیز  قاعدگی به  طورکلی وجود ندارد  و همچنین سندرم کوشینگ 

درمان نشده در زنان می تواند منجر به بروز  مشکلات باردار شدن شود.
وی بیان کرد : مردان مبتلا به سندرم کوشینگ نیز مانند زنان و کودکان، ممکن است برخی علائم اضافی را 

تجربه کنند.مردان مبتلا به سندرم کوشینگ ممکن است دچار کاهش قدرت باروری گردند .
دکتر ســنجری اذعان داشت : به طور کلی بیماری سندرم کوشینگ ناشایع است. بیشتر افرادی را مبتلا 
می کند که برای مدت طولانی از داروهای اســتروئیدی به ویژه قرص های اســتروئیدی استفاده می کنند. 

استروئیدها حاوی یک نسخه مصنوعی از کورتیزول هستند.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  گفت :به ندرت، ابتلا  به سندرم کوشینگ می تواند ناشی از تولید 
بیش ازحد کورتیزول در بدن باشــد که  معمولاً نتیجه مواردی مانند رشد )تومور( در غده هیپوفیز در مغز 
،تومور در یکی از غدد فوق کلیوی بالای کلیه ها  است . تومورها معمولاً غیر سرطانی )خوش خیم( هستند 

و بیشتر در زنان جوان شایع هستند.
 وی اظهار کرد : ســندرم کوشــینگ به دلیل ترشــح بیش ازحد هورمون کورتیزول ایجاد می شــود. غدد

 فوق کلیوی شــما کورتیزول تولید می کنند.کورتیزول، به تعدادی از عملکردهای بدن شما کمک می کند 
که عبارتند از تنظیم فشــارخون و سیســتم قلبی عروقی ، کاهش پاسخ التهابی سیستم ایمنی ، تبدیل 
کربوهیدرات ها، چربی ها و پروتئین ها به انرژی ، متعادل کردن اثرات انسولین و پاسخ دادن به استرس است .

دکتر سنجری متذکر شد : بدن شما ممکن است سطوح بالایی از کورتیزول را به دلایل مختلفی تولید کند، 
از جمله ســطوح استرس بالا،  تمرینات ورزشی سنگین ،سوءتغذیه  ، مصرف الکل و افسردگی، اختلالات 

هراس است . این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  مطرح کرد : شایع ترین علت سندرم کوشینگ استفاده 
از داروهای کورتیکواســتروئیدی مانند پردنیزون در دوزهای بالا برای مدت طولانی است. پزشک می تواند 

این ها را برای درمان بیماری های التهابی مانند لوپوس یا جلوگیری از رد عضو پیوند شده تجویز کنند.
وی ادامه داد : دوزهای بالای استروئیدهای تزریقی برای درمان کمردرد نیز می تواند باعث سندرم کوشینگ 
شود. با این حال، استروئیدهای با دوز کمتر به شکل مواد استنشاقی، مانند آن هایی که برای آسم استفاده 
می شــوند، یا کرم هایی مانند آن هایی که برای اگزما تجویز می شوند، معمولاً برای ایجاد این بیماری کافی 

نیستند.
دکتر سنجری تصریح کرد : انواع مختلفی از تومورها نیز می توانند منجر به تولید بالاتر کورتیزول شوند که 
برخی از این موارد عبارتند از تومورهای غده هیپوفیز ، تومورهای نابجا، ناهنجاری یا تومور غده فوق کلیوی 

و سندرم کوشینگ خانوادگی .
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات  افزود : غده هیپوفیــز بیش ازحد هورمون آدرنوکورتیکوتروپیک 
)ACTH( ترشــح می کند که باعث تحریک تولید کورتیزول در غدد فوق کلیوی می شود. به این بیماری 
کوشینگ می گویند و تومورهای نابجا نیز  تومورهای خارج از هیپوفیز هستند که ACTH تولید می کنند 

و معمولاً در ریه، لوزالمعده، تیروئید یا غده تیموس رخ می دهند.
 وی متذکر شد : یک ناهنجاری آدرنال یا تومور می تواند منجر به الگوهای نامنظم تولید کورتیزول شود که 
می تواند باعث بروز سندرم کوشینگ گردد و دیگر اینکه اگرچه سندرم کوشینگ به طور معمول ارثی نیست 

ولی ممکن است تمایل ارثی به ایجاد تومورهای غدد درون ریز در برخی افراد وجود داشته باشد.
دکتر سنجری یادآور شد : هدف کلی درمان سندرم کوشینگ کاهش سطح کورتیزول در بدن شما است 
که. این را می توان به روش های مختلفی انجام داد. درمانی که دریافت می کنید بستگی به این دارد که چه 

چیزی باعث بیماری شما شده است.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات  افزود : پزشک متخصص شما ممکن است دارویی برای کمک به 
مدیریت سطح کورتیزول تجویز کند. برخی از داروها باعث کاهش تولید کورتیزول در غدد فوق کلیوی یا 
کاهش تولید ACTH در غده هیپوفیز می شــوند و سایر داروها اثر کورتیزول را بر بافت های شما مسدود 

می کنند.
وی ادامه داد :  جهت درمان  این بیماری ، اگر از کورتیکواستروئیدها استفاده می کنید، ممکن است تغییر 
در دارو یا دوز لازم باشد اما خودتان سعی نکنید دوز را تغییر دهید. شما باید این کار را تحت نظارت دقیق 

پزشکی انجام دهید.
دکتر ســنجری گفت : تومورها می توانند بدخیم به معنای سرطانی یا خوش خیم به معنای غیر سرطانی 
باشند. اگر بیماری سندرم کوشینگ شما ناشی از تومور باشد، ممکن است پزشک بخواهد تومور را با جراحی 
خارج کند. اگر تومور را نمی توان برداشت، پزشک متخصص شما ممکن است پرتودرمانی یا شیمی درمانی 

را نیز توصیه کند.

< هدف کلی درمان سندرم کوشینگ کاهش سطح کورتیزول بدن است
در ادامه نیز دکتر مرادی در  اینباره ابراز کرد : سندرم کوشینگ یا هیپرکورتیزولیسم به دلیل سطوح بالای 

غیرطبیعی هورمون کورتیزول رخ می دهد. کورتیزول را غدد فوق کلیوی می سازند. 
وی ادامه داد : سندرم کوشینگ ممکن است به دلایل مختلفی اتفاق بیفتد. در بیشتر موارد، دریافت درمان 

می تواند به فرد در مدیریت سطح کورتیزول کمک کند. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات  بیان کرد : کورتیزول گاهی اوقات هورمون اســترس نیز نامیده 
می شــود زیرا به بدن کمک می کند تا به اســترس پاسخ دهد و آن را کاهش دهد. همچنین کورتیزول در 

حفظ فشار خون، تنظیم قند خون، کاهش التهاب، تبدیل کردن انرژی از غذایی که می خورید نقش دارد.
وی تشریح کرد : شایع ترین علائم بیماری سندرم کوشینگ عبارتند از افزایش وزن، ایجاد رسوبات چربی 
به خصوص در قسمت شکم، صورت )باعث ایجاد صورت گرد( و بین شانه ها و قسمت بالایی پشت )باعث 
ایجاد قوز می شود( علائم کشش بنفش روی بدن، نازک شدن پوست که به راحتی کبود می شود، آسیب های 

پوستی که دیر بهبود می یابند،آکنه، خستگی و  ضعف عضلانی است . 
دکتر مرادی افزود : علاوه بر علائم رایج  گفته شده ، علائم دیگری نیز وجود دارد که گاهی اوقات ممکن 
است در افراد مبتلا به این بیماری مشاهده شود که می تواند شامل قند خون بالا، افزایش تشنگی ، افزایش 
ادرار ، پوکی استخوان ، فشار خون بالا ، سردرد ، نوسانات خلقی ، اضطراب ، تحریک پذیری ، افسردگی و 

افزایش بروز عفونت ها باشد .
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات تصریح کرد : کودکان نیز ممکن است به  بیماری سندرم کوشینگ  

مبتلا شوند، اگرچه کمتر از بزرگسالان به آن مبتلا می شوند. 
وی متذکر شد : بیماری سندرم کوشینگ در زنان بیشتر از مردان  است.  زنان مبتلا به این بیماری ممکن 
است موهای زائد در صورت و بدن داشته باشند و همچنین ممکن است قاعدگی نامنظمی را تجربه کنند 
و در برخی موارد، قاعدگی به طور کلی وجود ندارد. سندرم کوشینگ درمان نشده در زنان می تواند منجر 

به مشکلات باردار شدن شود.
دکتر مرادی گفت : شــایع ترین علت ابتلا به این بیماری اســتفاده از داروهای کورتیکواستروئیدی مانند 
پردنیزون در دوزهای بالا برای مدت طولانی اســت. پزشــکان می توانند این ها را برای درمان بیماری های 

التهابی مانند لوپوس یا جلوگیری از رد عضو پیوند شده تجویز کنند. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد : دوز بالای استروئیدهای تزریقی برای درمان کمردرد نیز 
می تواند باعث سندرم کوشینگ شود. با این حال، استروئیدهای با دوز کمتر به شکل مواد استنشاقی، مانند 
آن هایی که برای آسم استفاده می شوند یا کرم هایی مانند آن هایی که برای اگزما تجویز می شوند، معمولاً 

جهت ایجاد این بیماری کافی نیستند.
 وی بیان کرد : انواع مختلفی از تومورها نیز می توانند منجر به تولید بالاتر کورتیزول شــوند. برخی از این 

موارد عبارتند از تومورهای غده هیپوفیز ،ناهنجاری یا تومور غده فوق کلیوی  است . 
دکتر مرادی مطرح کرد : اگر سندرم کوشینگ ناشی از تولید بیش از حد ACTH توسط غده هیپوفیز باشد 
که به نوبه خود تبدیل به کورتیزول می شود، به آن بیماری کوشینگ می گویندکه مانند سندرم کوشینگ 

زنان را بیشتر از مردان مبتلا می کند.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اذعان  داشت : تشخیص سندرم کوشینگ می تواند دشوار باشد و  
این به این دلیل است که بسیاری از علائم، مانند افزایش وزن یا خستگی، می توانند دلایل دیگری داشته 

باشند. علاوه بر این، خود سندرم کوشینگ می تواند دلایل مختلفی داشته باشد. 
وی ادامه داد : پزشک برای تشخیص  بیماری سندرم کوشینگ ابتدا، سابقه پزشکی فرد را بررسی می کند. 
آن ها در مورد علائم، هر گونه شــرایط سلامتی که ممکن است داشته باشید و هر دارویی که ممکن است 
برای شما تجویز شود، سوال می پرسند. همچنین یک معاینه فیزیکی انجام می دهند که در آن علائمی مانند 

قوز، علائم کشش و کبودی را جستجو می کنند.
دکتر مرادی افزود : در مرحله بعد تشــخیص این بیماری ، پزشک ممکن است آزمایش های آزمایشگاهی 
را تجویز کنند که شــامل آزمایش کورتیزول بدون ادرار ۲۴ ســاعته ، اندازه گیری کورتیزول بزاقی، تست 

دگزامتازون با دوز پایین است .
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات می گوید : پس از دریافت تشــخیص سندرم کوشینگ، پزشک 
همچنــان باید علت تولید بیش از حد کورتیــزول را تعیین کند. آزمایش هایی برای کمک به تعیین علت 
 ممکن اســت شــامل آزمایش هورمون آدرنوکورتیکوتروپین خون )ACTH(، تســت تحریک هورمون

 آزاد کننده کورتیکوتروپین )CRH(، تست دگزامتازون با دوز بالا، نمونه برداری از سینوس پتروزال و انجام 
مطالعات تصویربرداری است .

وی در پایان گفت : هدف کلی درمان سندرم کوشینگ ،کاهش سطح کورتیزول در بدن است که می توان 
آن را به روش های مختلفی انجام داد. درمانی که دریافت می کنید بستگی به این دارد که چه چیزی باعث 
بیماری شده است. پزشک ممکن است دارویی برای کمک به مدیریت سطح کورتیزول تجویز کند. برخی از 

داروها باعث کاهش تولید کورتیزول در غده فوق کلیه می شوند.

آفتاب یزد در  گفت و گو  با  متخصصان بررسی  کرد 

»سندرم کوشینگ« بیماری نادر  اما  ناتوان کننده  
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=دکتر صمدیان : کورتیزول از غدد فوق کلیوی نشأت   می  گیرد که در بالای 
کلیه ها قرار دارند. این هورمون به بدن کمک   می  کند تا فرد فشار خون را 
حفظ کند  ، قند خون را تنظیم کند ، التهاب بدن را پایین آورد و غذا را به 
انرژی تبدیل کند بنابراین وقتی  میزان کورتیزول بیش از حد شود،   می  تواند 

سیستم های دیگر بدن را از کار بیندازد
=جهت درمان سندرم کوشینگ اولین چیزی که پزشک بررسی  می  کند علت 
تولید بیش از حد کورتیزول است. این امر منجر به تعیین چگونگی درمان 
بیماری   می  شود. اگر به دلیل مصرف داروهای استروئیدی،  میزان کورتیزول 
افزایش یافته باشد، پزشک بررسی خواهد کرد که آیا  می  توان دوز دارو را 
به آرامی کاهش داد تا بتوان در حین کنترل آسم، آرتروز یا سایر بیماری ها، 

مشکل سندرم کوشینگ را نیز کنترل کرد یا نه
=دکتر سنجری : بیماری سندرم کوشینگ در زنان بیشتر از مردان است. 
طبق گفته مؤسسه ملی بهداشت  ، نسبت ابتلا زنان به مردان به سندرم 

کوشینگ ۳ به ۱ است
=دکتر مرادی : هدف کلی درمان سندرم کوشینگ کاهش سطح کورتیزول 
در بدن است که می توان  آن را  به روش های مختلفی انجام داد. درمانی 
که دریافت می کنید بستگی به این دارد که چه چیزی باعث بیماری شده 
است. پزشک ممکن است دارویی برای کمک به مدیریت سطح کورتیزول 
تجویز کند. برخی از داروها باعث کاهش تولید کورتیزول در غده فوق کلیه 

می شوند

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی تهران گفت : حدود ۳۲ درصد از افراد بالای 
 ۱۸ ســال فشــار خون دارند و ۶۰ درصد از افراد نیز از فشــار خون خود 
بی خبرند. همچنین برآورد می شــود حــدود ۱۴ درصد از افراد، مبتلا به 
دیابت باشــند و ۵۰ درصد از آنان از بیمــاری خود خبر ندارند.  به همین 
دلیل از ایــن دو بیماری به عنوان قاتل خاموش یاد می شــود.به گزارش 
فارس، حســین قناعتی،با بیان اینکه سالانه ۳۰ هزار مرگ به علت دیابت 
در کشــور اتفاق می افتد، به آمار مبتلایان به دیابت و فشار خون در تهران  
اشاره کرد و گفت: در تهران ۲۷ درصد از افراد به فشار خون بالا و ۱۶ درصد 
نیز به دیابت مبتلا هســتند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به 
اهمیت پویش ملی ســلامت در پیشگیری و کاهش بیماری های غیرواگیر 
گفت: ســالانه ۳۰۰ هزار نفر به دلیل بیماری های قلبی و عروقی جان خود 
را از دســت می دهند و  با اجرای این پویش و غربالگری پرفشاری خون و 
دیابت می توان از حداقل نیم میلیون مرگ در اثر بیماری های غیرواگیر و 
۳۰ هزار مرگ ناشــی از دیابت پیشگیری کرد. قناعتی شناسایی و درمان 

افراد مبتلا به پر فشــاری خون و دیابت را از اهداف این پویش اعلام کرد و 
گفت: همه افراد بالای ۱۸ سال با مراجعه به پایگاه های سلامت، خانه های 
بهداشت، مراکز جامعه ســلامت و ایستگاه های مجری طرح می توانند به 
صورت رایگان معاینه و قند و فشار خون شان اندازه گیری شود. درصورت 
ابتلا به پرفشــاری خون و دیابت نیز برای پیگیری درمان به مراکز درمانی 
مربوطه ارجاع می شــوند. رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی تهران با بیان 
اینکه در این طرح انتظار داریم ۷۰ درصد از ســه میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
جمعیت تحت پوشش دانشگاه مشارکت کنند، گفت: ۱۵۲ پزشک و ۷۴۰ 
مراقب بهداشت و بهورز در این طرح مشارکت دارند. قناعتی پویایی حوزه 
 سلامت را در کنترل و پیشگیری از بیماری ها موثر دانست و گفت: حدود 
 ۳۰ درصد از عوامل موثر بر ســلامت در اختیار حوزه ســلامت اســت و
 ۷۰ درصد مابقی آن  تحت تاثیر مولفه های اجتماعی است که در اختیار 
سازمان ها و نهادهای دیگر قرار دارد که در این زمینه همکاری بین بخشی 

می تواند در تامین سلامت جامعه نقش موثری داشته باشد.

گروهی از روان شناسان دریافتند افرادی که در مواجهه 
با غریبه ها به سادگی"سلام" می کنند، می توانند با این 
کار ســطح رضایت از زندگی خود را افزایش دهند. به  
گزارش ایســنا ،این گروه در تحقیق خود، از دو گروه 
بزرگ مردم در مورد برخوردشــان با غریبه ها و نحوه 
درجه بندی ســطح رضایت از زندگی شــان، پرسش 
کردند. به تازگی، سازمان جهانی بهداشت اعلام کرده 
اســت که تنهایی یک نگرانی جهانی برای ســلامت 

عمومی اســت، چیزی که به اندازه کشــیدن ۱۵ نخ سیگار در روز مضر است.
روان شناســان می گویند چنین تنهایی به میزان انزوای گزارش شده در بیشتر 
جوامع مدرن غربی مربوط می شــود. مردم تمایل دارند از دیگران دوری کنند 
و فقط با افرادی صحبت می کنند که از قبل می شناسند.اما به گفته این گروه، 
انزوا، مردم را نسبت به روزگاران گذشته که غریبه ها آزادانه با یکدیگر صحبت 
می کردند، کمتر خوشحال می کند.برای این تحقیق، محققان پرسش نامه هایی را 

ارسال و دریافت کردند که ابتدا از مردم درباره تعاملات 
لحظه ای اخیــر یا حتی مکالمات با غریبه ها ســؤال 
می کردند.گروه تحقیقاتی رویه ای را پیدا کرد؛ آن دسته 
از افرادی که تعامل لحظه ای با غریبه ها یا مکالمه با آن ها 
را گزارش کردند، در مقایســه با افرادی که از صحبت 
کردن با غریبه ها اجتناب می کردند، سطح بالاتری از 
رضایت یا شــادی از زندگی را گزارش کردند.محققان 
پیشنهاد کردند که تعامل منظم با غریبه ها می تواند 
منجر به احساس تعلق به یک جامعه شود که می تواند باعث شود مردم از طرف 
کسانی که بخش کوچکی از جهان خود را به اشتراک می گذارند، بیشتر مورد 
پذیرش قرار بگیرند و حتی بها داده شوند، احساساتی که مطالعات قبلی نشان 
داده است که به مردم کمک می کند از زندگی خود احساس رضایت کنند. آنان 
خاطرنشان کردند چنین احساساتی می تواند تنهایی را نیز کاهش دهد، تنهایی 
که بر اساس سازمان جهانی بهداشت می تواند برای سلامتی فرد خطرناک باشد.

مرگ سالانه 300 هزار ایرانی در اثر بیمای های قلبی  افزایش سطح شادی با سلام کردن به غریبه ها
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آفتاب یزد- ســیدعلیرضا کریمی: هر زمان که به 
برگزاری یک انتخابات نزدیک می شــویم گمانه زنی های 
سیاسی به اوج خود می رسد.گل سر سبد این گمانه زنی ها 
هم مربــوط به حضور یا عدم حضــور برخی چهره های 

شاخص سیاسی در انتخابات تحت عنوان کاندیدا است.
در انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی نیز که در پایان 
سال برگزار می شود باز هم شاهد چنین گمانه زنی هایی 
هســتیم هرچند که این انتخابات با انتخابات پیشــین 
مجلس شورای اســلامی برخی تفاوت ها را دارد از جمله 
اینکه به نظر می رســد رقابت این بار بیش از همیشــه 
درونی است یعنی خیلی بعید است قطب مقابل جریان 
اصولگرا فرصت و قدرت عرض اندامی داشته باشد.فرصت 
ندارد زیرا نهادهای نظارتی و ممیزی انتخابات همچنان به 
سیاق قبل عمل می کنند و طبعا اجازه حضور چهره های 
شاخص و کاریزمای اصلاح طلب را در میدان نمی دهند و 
قدرتی نیست زیرا پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان در طول 
ایام گذشــته تحلیل رفته و دیگر اکت های سیاسی این 
جریان نمی تواند در جامعه نیرویی تولید کند.البته از طرف 
دیگر،طبقه متوسط شهری نیز به موازات اصلاح طلبان به 
دلایل اقتصادی و معیشتی تحلیل رفته و دیگر بنیه سابق 

را ندارد.هرچند ناظران اجتماعی و سیاسی معتقد هستند اگر آزادی عمل لازم را به جریان 
اصلاحات داده شود به دلیل عملکرد دو سال گذشته این دولت امکان جهش سیاسی وجود 
دارد و از همین رو است که محافظه کاران بیم جدی در این قضیه دارند. لازم به ذکر است 
احتمال بروز این جهش سیاســی بســتگی زیادی به عوامل مختلف دارد که یکی از آن ها 

چگونگی حضور چهره های جریان سیاسی مقابل در انتخابات آتی است.
به نظر می رسد عملکرد دولت سیزدهم در حوزه سیاست خارجی به نحوی بوده که وضعیت 
ســال های 91 الی 92 قابل تکرار است.دولت احمدی نژاد به دلیل شکست های سریالی در 
سیاســت خارجی فضای مناسبی را ایجاد کرده بود که تا یک دیپلمات کارکشته بتواند از 
 صندوق های رای انتخابات ریاســت جمهــوری بیرون بیاید.حالا هــم در چنین فضایی 

وجود داریم.
همانطور که بالاتر ذکر شــد، بازار داغ گمانه زنی های سیاســی در مورد حضور چهره ها در 
انتخابات آتی مجلس شدت گرفته است. مثلا یکی از نام هایی که مطرح می شود محمدجواد 
 ظریف اســت و یا از دیگر نام هایی که دســت بر روی آن گذاشته می شود. علی لاریجانی 
است. اما وقتی موسم ثبت نام به پایان رسید مشخص شد که این نام ها فقط در همان فضای 
رسانه ها باقی مانده اند و نه بیشتر. ولی همین پرداخت رسانه ها و ترکیب اسامی به ما کد مهمی 
را می دهد.این کد اگر رمزگشایی شود حاکی از آن است در انتخابات آتی ریاست جمهوری 

همانند سال 92 یک دو قطبی در حوزه سیاست خارجی شکل خواهد گرفت.بدین ترتیب 
که کاندیداهایی که قرار است روبروی هم قرار گیرند یا باید طرفدار وضع موجود باشند و یا 
مخالف آن.ضمن آنکه باید اذعان کرد بر همگان آشکار شده که کلید قفل اقتصاد و معیشت 
کشور در جیب دیپلمات هاست و تدبیر آنان است که می تواند شرایط را متحول کند.درست 
مثل 4سال نخست دولت تدبیر و امید که تحول در سیاست خارجی منجر به بهبود نسبی 
شاخص های اقتصادی شد. در راستای همان گمانه زنی های مرسوم هیچ بعید به نظر نمی رسد 
که در انتخابات ریاست جمهوری آتی ائتلافی از دیپلمات های برجسته کشور جهت رقابت 
با کاندیدای جریان مقابل شکل بگیرد.اگر چنین ائتلافی شکل گیرد احتمالا ما شاهد حضور 

چنین چهره هایی در این ائتلاف خواهیم بود:
حسن روحانی: او را به شیخ دیپلمات می شناسند.روحانی از جمله مذاکره کنندگان اصلی 
هســته ای در دولت اصلاحات بود و در دو دور انتخابات ریاست جمهوری در سال های 92 
و 96 با شــعارهای پیرامون محور سیاســت خارجی به پیروزی رسید. او اعتقاد راسخ دارد 
 برای گشایش باید کشور سیاست خارجه همه جانبه و پیشرویی داشته باشد و اتکا به شرق 

راهگشا  نیست.
محمدجواد ظریف: او دیپلماتی مطرح نه تنها در ایران که درگیتی نیز سرشــناس است.
او از معماران برجام اســت. همان برجامی که هنوز دولت سیزدهم در پی احیای آن است 

ولی هنوز موفق نشده است. گفته می شد احتمالا در سال 
1400 نیز کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری شود زیرا 
پایگاه مناســب اجتماعی دارد ولی درز یک فایل صوتی 
عجیب بســیاری از برنامه ها را عوض کرد.احتمالا اگر بنا 
باشــد ائتلافی در حوزه دیپلماتیک شــکل بگیرد وی از 

ظرفیت های مهم جریان مقابل دولت است.
علی لاریجانی: او چهره ای ســیاس اســت که در حوزه 
سیاست خارجی حرف های زیادی برای گفتن دارد.مذاکره 
کنند ارشد هســته ای دولت احمدی نژاد بود که به دلیل 
اختلافات با رئیس دولت استعفا داد و زمانی که در مجلس 
شورای اسلامی نخستین صندلی را برای خود کرد نشان داد 
از نظر فکری در حوزه دیپلماتیک به تیم سیاست خارجی 
دولت تدبیر و امید نزدیک اســت.کمک های او در کسوت 
رئیس مجلس کمک فراوانی برای برجامیان بود.هرچند که 
در این راستا بسیاری از اصولگرایان با او زاویه پیدا کردند و 

در نهایت نیز سال 1400 عدم احراز صلاحیت شد!
عبــاس عراقچی: او نفر دوم سیاســت خارجی دولت 
روحانی بود که نقش ویژه ای در شکل گیری برجام داشت.

گفته می شد اگر اقتضائات سیاسی نبود عراقچی می توانست 
همان سال 1400 برجام را احیا کند ولی شرایط به سمتی 
رفت که از ظرفیت های وی اســتفاده نشود.او اکنون حاشیه نشین است هرچند که برخی 
به دولت رئیســی و وزیر خارجه وی توصیه کرده بودند که بهتر اســت از ظرفیت های وی 
در سیاســت خارجی استفاده شود اما چنین نشد.او از جمله چهره هایی است که اگر بنابر 

شکل گیری ائتلافی دیپلماتیک باشد از جمله افراد قابل اعتناست.
مجید تخت روانچی: نهم شهریور ماه ســال 1401 ماموریت وی در نیوئورک به عنوان 
نماینده ایران در سازمان ملل خاتمه یافت و ایروانی جایگزین وی شد.او نفر سوم تیم سیاست 
خارجی دولت حسن روحانی بود و وی نیز در شکل گیری برجام نقش موثری داشت.تخت 
روانچی هم این روزها حاشــیه نشین اســت اما از جمله ظرفیت هایی است که می توان به 

توانایی های وی چشم دوخت.قطعا اگر ائتلافی در کار باشد نام او نیز شنیده خواهد شد.
علی اکبر صالحی: او تقریبا چهره ای فراجناحی اســت که در تمام دولت ها حضور داشته 
اســت.به نوعی هم اصولگرایان او را قبول دارند و هم اصلاح طلبان.بطوریکه هم وزیرخارجه 
احمدی نژاد بوده و هم رئیس سازمان انرژی اتمی. وی از شهریور سال 1400 به عنوان معاون 
پژوهشی و قائم مقام رئیس فرهنگستان علوم ایران فعالیت می کند.او نیز در مذاکرات برجامی 
نقش ویژه و قابل اعتنایی داشــت.او آنقدر صاحب نفوذ است که در سال 1390 با ابتکاری 
توانست مذاکرات محرمانه با آمریکا در مورد مسئله هسته ای را کلید بزند.صالحی هم در جرگه 

دیپلمات هایی است که خط فکری اش قرابتی با روش و منش دولت فعلی ندارد. 

وتوی قطعنامه آتش بس، اقدامی ضد حقوق بشری
ادامه از صفحه اول:

بی شک وتردید اینگونه وتوی قطعنامه آتش بس به مثابه مشارکت مستقیم در قتل و جنایت 
علیه فلسطینیان مظلوم تلقی می شود و تنها رژیمی که این اقدام ناصواب را تحسین کرد رژیم 
 صهیونیستی اسرائیل بود و همانگونه که سازمان عفو بین الملل اعلام کرده این بی توجهی 
ظالمانه به رنج غیرنظامیان در نوار غزه است، این اقدام آمریکا در وتوی قطعنامه آتش بس در 
شورای امنیت سازمان ملل متحد رسما ناکارآمدی سازمان های بین المللی و مراجع حقوقی 
جهانی را برملا کرد و ثابت کرد این گونه نهادهای بین المللی ابزاری در دســت قدرتهای 
سلطه گر برای رسیدن به منافع و دست یافتن به مطامع گروهی و عملا هیچ خاصیتی ندارند 
و اگر ارزش واعتباری داشــت اجازه نمیداد ظرف مدت 63روز بیش از 1۷هزار و300نفر 
قربانی این حملات وحشــیانه شوند این خبر در شرایطی منتشر شده که ایالات متحده 
آمریکا بامداد شنبه قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل متحد برای برقراری آتش بس فوری 
در غزه را وتو کرد. رابرت ای. وود، معاون نماینده آمریکا در سازمان ملل در جلسه شورای 

امنیت گفت که واشنگتن از درخواست ها برای آتش بس فوری حمایت نمی کند. او مدعی 
شد چنین اقدامی بذر جنگ بعدی را می کارد. آمریکا از زمان آغاز حملات نظامی اسرائیل 
در غزه اصلی ترین حامی این رژیم بوده و با ارسال سلاح و حمایت های سیاسی به شعله ور 
کردن آتش جنگ کمک کرده اســت. دولت جو بایدن در هفته های آغاز جنگ در برابر 
درخواست های مستمر برای کمک به برقراری آتش بس در غزه گفته بود که کاخ سفید تنها 
از »وقفه های جنگی« در غزه حمایت می کند و طرفدار آتش بس که می تواند به نفع حماس 
تمام شود، نیست. این در حالی است که فعالان حقوق بشر و برخی از سیاستمداران حزب 
دموکرات بارها از بایدن خواسته اند اسرائیل را برای پایان عملیاتی که به کشته شدن هزاران 
غیرنظامی منجر شده تحت فشار قرار دهد. آمریکا به طرز بی شرمانه ای از وتوی خود استفاده 
تسلیحاتی کرد و اعتبار و توانایی خود برای حفظ صلح و امنیت بین المللی را تضعیف کرد. 
قطعنامه پیشنهادی امارات متحده عربی در نشست جمعه شورای امنیت سازمان ملل به 
رای گذاشته شد که از 1۵ عضو شورای امنیت 13 عضو رای موافق، یک عضو یعنی ایالات 

متحده آمریکا رای مخالف و انگلیس دیگر عضو این شورای رای ممتنع دادند.
امارات متحده عربی پیش نویس قطعنامه کوتاهی را به شــورا  ارائه داده بود که خواستار 

»آتش بس فوری بشردوستانه« بود و از حمایت کشورهای عربی و اسلامی برخوردار بود. 
قطعنامه پیشنهادی که به تصویب شورای امنیت نرسید، با ابراز نگرانی شدید از وضعیت 
فاجعه بار انسانی در نوار غزه و رنج مردم غیرنظامی فلسطین، تاکید می کرد که جمعیت 
غیرنظامی فلسطین و اسرائیل باید بر اساس قوانین بین المللی بشردوستانه محافظت شوند.
آنتونیو گوترش دبیر کل سازمان ملل متحد با توجه به گستردگی تلفات انسانی در غزه 
در پی جنگ اسرائیل، نامه ای را با استناد به ماده 99 منشور سازمان ملل به رئیس شورای 
امنیت ارسال کرده بود. طبق ماده 99 منشور سازمان ملل که در تاریخ سازمان ملل متحد 
تنها 9 بار مورد استفاده قرار گرفته است، بیان می کند که »دبیر کل می تواند هر موضوعی 
را که به نظر او ممکن است حفظ صلح امنیت بین المللی را تهدید کند، به شورای امنیت 
اطلاع رسانی کند.« با این وضعیتی که امور مهم بین المللی و جان هزاران بی گناه در گرو 
تصمیمات برخی سیاســت مداران همانند اعضای شورای امنیت و خصوصا وتوی برخی 
قطعنامه ها قرار دارد لازم است کشورهای مستقل و اسلامی و آزادی خواه در پی تشکیل 
سازوکارهای متناسب برای خنثی نمودن اینگونه تصمیمات و اقدامات خلاف حقوق بشری 

و یکجانبه گرایانه باشند تا بیش ازپیش شاهد قربانی شدن بی گناهان نباشیم.

باید قوی شویم
ادامه از صفحه اول:

... ابزاری ست در دست قدرت های نامشروع جهانی برای فریب افکار عمومی و بهانه هایی 
برای تهاجم و کشتن و جنایات علیه بشریت ...

جنگ غزه روزی تمام خواهد شــد، ننگ شکست سهمگین طوفان الاقصی بر پیشانی 
رژیم صهیونیستی و آثار خون ده هزار نفر انسان بی گناه بر دامان بشریت خواهد ماند، 
تاریخ انفعال، نفاق و خیانت حکام و امرای عرب و برخی کشورهای مسلمان و همراهی 
غرب و آمریکا و سلطنت طلبان ایرانی را فراموش نخواهد کرد اما آنچه باید درس عبرت 

جهان مقاومت باشد چند نکته است؛
1- اساسا امید به حمایت و واکنش از سازمان های بین المللی در دفاع از مظلوم امری 
عبث و بیهوده است، چرا که قوانین حقوقی و سازمان های بین المللی ابزاری در اختیار 
مســتکبرین عالمند که بــه هر نحو که صلاح بدانند از آن به نفــع خود بهره برداری 

خواهند نمود.
2- اعتماد و تعامل به جوامع و دولت هایی که مکررا موضع خود را در صحنه هایی چون 
جنگ غزه نشــان داده اند و پیوسته در سمت و خط ظالمان تاریخ ایستاده اند علاوه بر 
ســاده لوحی، خیانت در حق تمام مظلومان عالم و خون های بی گناه بر زمین ریخته 

است.
3- تنها راه و خط مشــی سعادت همان است که مقام معظم رهبری فرمودند؛ »باید 

قوی شویم«
تاریخ، شهادت می دهد که هرگاه نظام و حکومتی قدرتمند شدن را هدف خود قرار داد، 

امنیت و آسایش و رفاه را در سایه ی قدرت به مردم خود ارزانی نمود.
ایمان و عمل دو بال قدرت اســت که میبایســت در کنار یکدیگر جدی گرفته شود و 
قدرت عنصری اســت که در طول تاریخ هیچگاه نیــاز به آن تبدیل به عنصری دیگر 
نشده و هرگز ماهیت آن تغییر نکرده است، بسیاری از سیاستمداران تصور می کردند 
فردا را گفتگو باید، نه موشــک! اما جنگ غزه نشــان داد دیروز و امروز و فردا را قدرت 

ایمان و عمل رقم می زند که اســتکبار گوشــی برای شنیدن منطق و ایدئولوژی حق 
ندارد و مقاومت در برابر ظلم آنگاه مؤثر و پایدار اســت که برتری و مقابله با ســلاح 
روز دنیا از ســویی و باور و ایمان به راه و مســیر از سوی دیگر در اختیار انسان باشد 
 و الا ایمان به تنهایی مظلومیت بدون اقتدار اســت و قدرت بدون ایمان ظلم اســت 

و استکبار.
خداوند اراده نمود تا بشــریت را در جنگ غزه به امتحان انسانیت بکشاند، این جنگ 
فقط امتحان مردم مظلوم غزه نیست، بلکه امتحانی برای تمام ملت ها و دولت ها ست، 
ببینید چگونه خداوند بزرگ دســته بندی انســان ها را در این معرکه مشخص نمود، 
چه دســت هایی که در خیانت و نامردی رو نشد و چه ریاکاران و منافقانی که نقاب از 
چهره هایشــان کنار رفت و دستشــان برای مردم دنیا رو شد و چه انسان های بزرگ و 

رهبران و دلیر مردانی که ایمان و وفاداری و مردانگی را به رخ دنیا کشیدند.
این جنگ و امتحان تمام می شود اما نتیجه و درس های آن باید سرمشق و سر لوحه ی 

دنیای مقاومت باشد برای قدرتمند شدن.

7سیاسی

09۵2- خیلــی جالب بود که شــورای 
محترم نگهبان 142 ایراد از لایحه حجاب 
که توسط مجلس به آن ارسال شده بود 
گرفته. معلوم است نمایندگان در تصویب 

این طرح عجولانه عمل کردند! 
220۵- هــر چقدر شــکاف بین تورم و 
حقوق مردم و مزد آنها بیشتر شود شاهد 
افزایش فقر و فاصله طبقاتی خواهیم بود! 

قابل توجه مسئولان!
2230- رنجی کــه جامعه کارگری این 
روزهــا با تورم تحمل می کند شــاید در 
طول چندین ساله اخیر بی سابقه باشد. 
این قشر توان تأمین هزینه های زندگی 

را ندارد. 
201۵- در خبری خواندم کمیســیون 
تلفیق بودجه فقط ســه نفر اقتصاددان 
دارد. واقعا عجیب اســت. البته باید دید 
همان سه نفر هم چقدر در کارشان تبحر 

دارند؟!
1831- برخــی آقایــان حزبــی کــه 
ثروت فــراوان دارند چــی از جان مردم 
می خواهند؟ چرا می خواهند همه قدرت 
در اختیار خودشــان و عــده ای خاص 
مدنظر خودشــان باشد؟ چرا مقابل نظر 

مردم قرار می گیرند؟!
بــه مهاجرین غیرقانونی  نباید   -180۵
اجازه کار و فعالیت بدهند. کســانی هم 
که به مهاجرین غیرقانونی کار می دهند 

باید جریمه شوند. 
181۵- آقای قاضی پور نماینده ســابق 
مجلس خالص سازان زیرسایه احمدی نژاد 
قدرت گرفتند. نباید کسی فکر کند قیم 
مردم اســت. آیا واقعا خالص سازان جزو 

احمدی نژادی ها هستند؟!
1821- اگر قرار باشد در انتخابات آینده 
مجلس عده ای با حداقل رأی به مجلس 
بروند این جفا به مردم اســت. مشارکت 
حداقلی هیــچ جذابیتی نــدارد. آبروی 

انتخابات را باید در نظر گرفت!
1۷20- حتی آمارهای جهانی هم خبر از 
افزایش و رشد آمار مهاجرت از کشورمان 
را می دهند. چیزی که باید مسئولان به 

آن دقت فراوان کنند. 
1۷31- هر سال این موقع ها و در اواسط 
پاییــز مردم تهران بایــد درگیر آلودگی 
شــدید هوا و پدیده وارونگی هوا شوند. 
مگر ما در این فصل چند روز هوای پاک 

داریم؟
1۷4۵- دبیر ستاد امر به معروف در مورد 
مجوز فعالیت حجاب بان ها می گوید مگر 

کار خیر مجوز می خواهد؟! 
163۵- آقــای پناهیان اخیرا یک ادعای 
جدیــدی هم مطــرح کردنــد و گفتند 
عبارت »بابا آب داد« توسط صهیونیست 

حذف شد! 
آفتاب یزد: آقای پناهیان درخصوص 
این اظهارنظرشان توضیحات مفصلی 
داده اند که بهتر است به آن مراجعه 

نمایید.
1۷0۵- آیا مشخص شد چند نفری که 
در شــیراز خیابان زند عامل درگیری با 
پلیس بودند چه هویتی داشــتند؟ دلیل 

تیراندازی های آنها چه بوده؟ 
160۵- در مورد ایرادات شورای نگهبان 
از لایحه حجاب 142 ایراد گرفته شــده 
و همچنین آن را مغایر با شــرع و مغایر 
با سیاســت های کلی نظام دانسته است. 

خیلی جالب است. 
1620- آقای ضرغامی وزیر گردشگری 
می گویــد میــراث فرهنگــی جلــوی 
چشممان دارد از بین می رود. گردشگران 
خارجــی را اجبار نکنیم جــور دیگری 

باشند! حرف شان خیلی معنادار است. 
1۵21- این چطور رســانه ملی اســت 
که هر شــبکه را می زنیم برنامه خاص و 
جذابی ندارد. واقعا مدیران این رسانه چه 
فکر کردند؟ شاید فکر می کنند مخاطب 
ندارنــد به برنامه ســازی هــم اهمیت 

نمی دهند!
1۵31- در خبرهــا خواندیــم ســریال 
»پایتخــت ۷« بــا بــازی باباپنجعلــی 
برمی گردد. امیدواریم این سریال جذاب 
دوباره به تلویزیــون برگردد چون مردم 

خیلی این سریال را دوست دارند. 
1431- برخی کارشناسان امور بین الملل 
حکومت طالبان را قابل اطمینان یا قابل 
اعتماد و اتــکا نمی دانند. حتی معتقدند 
اینها علیه رژیم صهیونیســتی موضعی 

نگرفتند. 
فرانســوی در  144۵- یک روزنامه نگار 
مطلب عجیبی در روزنامه فیگارو مدعی 
شده نخســت وزیر رژیم صهیونیستی به 
قطر قول داده که رهبران حماس را ترور 

نکند!
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

به نظر می رسد در انتخابات آتی ریاست جمهوری شاهد یک ائتلاف از سوی دیپلمات ها باشیم؛ از آنجا که فضای فعلی شباهت بسیاری به فضای بین سال های 90 الی 92 دارد 
شکل گیری چنین ائتلافی یا نزدیک به آن بعید به نظر نمی رسد. حسن روحانی، محمد جواد ظریف، علی لاریجانی، عباس عراقچی، تخت روانچی و علی اکبر صالحی 

از جمله چهره هایی هستند که در مورد آنان می توان گمانه زنی هایی کرد

ائتلاف دیپلمات ها؛ شاید وقتی دیگر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شماره: 1۴0260۳۳1009001516 تاریخ: 2۴ / ۸ / 1۴02

برابر آرای شماره 1402603310090013۵9مورخ 1402/08/04 و شماره 140260331009001360 مورخ 1402/08/04 و شماره 
140260331009001361 مورخ 04/ 1402/08 و شماره 140260331009001362 مورخ 1402/08/04 هیئت اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه یک تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی خانم شهربانو جعفری پور فرزند محمد حسین به شماره شناسنامه 1103 نسبت به )1/2دانگ مشاع( یک 
دانگ و دو هم دانگ مشاع و اقای مرتضی جعفری پور فرزند محمد حسین به شماره شناسنامه 8683 نسبت به ) 2/4دانگ مشاع( 
دو دانگ و چهاردهم دانگ مشاع و خانم عزت جعفری پور شور غینی فرزند محمد حسین به شماره شناسنامه 3061 نسبت به )1/2 
دانگ مشاع( یک دانگ و دو هم دانگ مشاع و خانم فاطمه جعفری شورغین فرزند محمد حسین به شماره شناسنامه ۵336۷ نسبت 
به )1/2 دانگ مشاع( یک دانگ و دو هم دانگ مشاع و به صورت شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 80 / 20۷ متر 
مربع که اعیان مفروز از پلاک 4۷ فرعی از 162 اصلی است که در جریان ثبت می باشد و عرصه شامل تمامی شش دانگ پلاک 9693 
فرعی از پلاک 162 - اصلی است که سند مالکیت آن در ذیل صفحه 419 دفتر 1134 می باشد واقع در کرج خریداری از مالک رسمی 
اقای ارسلان صادقی به طور قولنامه ای محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
رئیس ثبت اسناد و املاک مسلم مرزآرا 

انتشار نوبت اول: 05/ 1402/09 تاریخ انتشار نوبت دوم: 20 / 9 / 1402 
شناسه آگهی: 1608674



آفتاب یزد- گروه شبکه: به نظر می رسد که دیگر برای صدا و 
سیما هیچ مســئله اجتماعی اهمیت ندارد یا شاید هم هرطور که 
شده می خواهد دیده شود از بس که مخاطب ندارد. چرا که مدتی 
است در برنامه های تلویزیونی اتفاقات تلخ و تاسف باری رخ می دهد. 
مثلا چندی پیش سرود خاطره انگیز یار دبستانی را مورد تمسخر 
قــرار داده بودند و حالا هم با یک ســوال جنجال ایجاد کرده اند. 
داستان از این قرار است که در یک مسابقه تلویزیونی که از شبکه 
دوم سیما پخش شــده، از شرکت کنندگان پرسیده شده: »بر سر 
این دو راهی کدام یک را ترجیح می دهید؟ -نداشتن فرزند -داشتن 
فرزند معلول«. برخی از کاربران شبکه های اجتماعی مطرح کردن 
چنین سوالی را در راستای ترویج فرزندآوری به هر قیمتی عنوان 
کرده انــد. فارغ از این موضوع، مطرح کردن چنین ســوالی، یعنی 
دوگانه ای که مسلما برای افراد معلول و یا کسانی که فرزند معلول 

دارند، خوشایند نخواهد بود. 

< واکنش کاربران
اما یکی از کاربران در این باره نوشته است: »کسی که فرزند معلولی 
داره خواســت خودش نبوده از طرفی این همه معلول توانمند در 
کشور داریم چرا با طرح چنین سوالاتی در تلویزیون باید این افراد 
ســرخورده و ناراحت بشن؟ باید با مســئول برنامه و سناریونویس 

برخورد جدی بشه و عذرخواهی کنن«. 

کاربر دیگری گفته است: »حیف از بودجه بیت المال که تو صدا و 
سیما حیف میشه«. 

دیگری نوشت: »قشنگ با این سوال شرم آور معلومه که صدا و سیما 
را به حال خودش رها کردند«. 

یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: »صدا و ســیما این همه 
بودجه می گیره که احساس بدی به مردم منتقل کنه«. 

کاربر دیگری گفته است: »وقتی توانایی تولید برنامه درخور مخاطب 
نداری و مجبوری این طوری مخاطب جذب کنی«

سوال جنجالی در مسابقه صدا وسیما
هدف سوال: ترویج فرزندآوری به هر قیمتی

آفتاب یزد- گروه شبکه: بر کسی پوشیده 
نیســت که کمترین میزان حقوق آنهم با 
شــرایط تورمی جامعه و هزینه های بالای 
و  اقــام خوراکی  گرانی  و  اجاره خانــه 
درمان را کارگران می گیرند. هر بار هم که 
نسبت به این مسئله گله و شکایت دارند 
و درخواست به حق افزایش حقوق را دارند؛ 
با این پاسخ از سوی مســئولان امر روبه 
رو می شــوند که افزایش حقوق کارگران 
باعث تورم می شــود. در صورتی که بارها 
کارشناسان امر گفته اند که افزایش حقوق 
باعث تورم نمی شــود در اثبات این ادعا 
همین بس که امسال حقوق ها افزایش پیدا 
نکرد ولی تورم نه تنها کم نشد بلکه بیشتر 
هم شد. این یعنی تورم موجود جامعه هیچ 
ربطی به افزایش حقوق کارگران ندارد ولی 
از آنجایی که مســئولان و در صدر آن ها 
صولت مرتضوی، وزیــر کار که بارها ثابت 
کرده است که بیشــتر مدافع دولت بوده 
است تا مدافع کارگران، نمی خواهند حقوق 
یابد،  افزایش  تورم  با  متناســب  کارگران 
این بهانه را می آورنــد که افزایش حقوق 
کارگران باعث تورم می شود. تلخ اینجاست 
که مرتضوی از این موضع خود قرار نیست 
بیاید چرا که در جلســه ای عنوان  کوتاه 

کرده اســت که افزایش ۵۷ 
درصدی حقــوق کارگران به 
نفع آن ها نیست چرا که منجر 
می شــود.  تورم  افزایش  به 
مخالف  ایشان  هم  باید  البته 
باشد  افزایش حقوق کارگران 
 ۵۰ خودش  اذعان  به  که  چرا 
میلیون تومان حقوق می گیرد. 
وزیر  مرتضوی،  صولت  )سید 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
در ویــژه برنامه صف اول که 
در دانشــگاه امام صادق )ع( 
برگزار شــد، درباره حقوق و 
اضافه کار خود گفته اســت: 
»در مجموع حقوق دریافتی ام 

حدود ۵۰ میلیون تومان در ماه است« (.
سوالی که مطرح اســت اینکه این میزان 
حقوقــی که آقــای مرتضــوی دریافت 
می کند باعث تورم نمی شود و فقط حقوق 
کارگران اســت که تورم ایجاد می کند؟ از 
که حقوقی  وزیری  بی شــک  دیگر  سوی 
۵۰میلیونی در مــاه دارد نباید هم از درد 
و رنج کارگران با حقوق های کم شان، خبر 
 داشته باشــد یا مردم را به قناعت کردن 

دعوت کند.

< واکنش کاربران
اما این میزان حقوق وزیر کار با واکنش هایی 
از سوی کاربران شبکه های اجتماعی روبرو 

شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: 
»همین وزیر معتقد است کارمند بازنشسته 
و کارگر با ۱۰ یا ۱۵ میلیون زندگی کند؟! تازه 
این دریافتی ماهانه است دریافتی های خارج 
از حقوق ایشان را هم حساب کنید خیلی 
بیشتر از این می شود. حال چرا باید دیگران 

زندگی فاکت بار داشته 
رفاه.  در  ایشان  و  باشند 
 عدالــت را معنی دوباره 

باید کرد«.
کاربــر دیگــری گفته 
است: »با مدرک دکترا از 
دولتی  دانشگاه  بهترین 
در بخــش خصوصــی 
داریم  درآمد  ۸میلیون 
وبیمه  تعطیلــی  بدون 
درست. به هر در میزنیم 
مهاجرت  کشور  ازاین  تا 
فقط میشه  و  فقط  کنیم 
روز رو به شب رساند در 

اینجا همین«.
دیگری نوشــت: »چطور میتونی وضعیت 
میلیونی درک  با حقوق هفــت  رو  کارگر 

کنی؟«
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: 
»اما ســفرهای خارج از کشور و پاداش ها 
را نگفت. میشــه تخمیــن زد که بالاتر از 

۱۰۰میلیون تومان است«.
باعث  »واقعا  اند:  نوشــته  دیگر  کاربران 
 تاســف اســت که این آقا کــه توانایی 
تشــخیص علت تورم رو نداره شده وزیر. 

پنجاه  از  بیش  کارگرها  میگه چون حقوق 
درصد افزایش پیدا کرد واسه همون تورم 
زیاد شد«، »آقای وزیر با این حجم حقوق، 
زمان بازنشستگی حقوقتان چقدر است؟«، 
»در این مملکت تا مســئولی درد مردم و 
جامعه را نفهمــد هیچ کاری نه برای ارائه 
برای همین  نه می تواند کاری کند  و  دارد 
وضعیت مملکت در این چهل و چهار سال 
در جا زدن و بیکاری و فرار مغز ها شــده 
است«، »مال من صفر تا صدش ۸ میلیون 
فاصلــه ۸ میلیون تــا ۵۰ میلیون چقدر 
می شه؟ یعنی من هم می تونم به آرزوهام 
برســم؟ یعنی من هم می تونم سوءتغذیه 
یعنی من هم می تونم شاد  باشم؟  نداشته 
باشم؟«، »مسئول در رفاه هرگز نمی تواند 
از حقــوق ضعفا و پایین نشــینان دفاع 
کند. یک بازنشسته حقوقی معادل ۸ الی 
باید حسرت همه چیز  ۱۰میلیون می گیرد 
از پوشیدن تا خوردن بر دلش بماند«، »من 
با مدرک فوق لیسانس مهندسی واقعی از 
دانشگاه دولتی که بدون رانت و سهمیه و 
بورس با کنکور در حالی که ۱۶ سال سابقه 
در یک اداره دولتی دارم حقوق ماهیانه  در 
حکم کارگزینی ام ۱۴میلیون و دریافتی ام 

حدود ۱۲ میلیون است«.

گزارشی درباره بازتاب اظهارات وزیر رفاه

از حقوق ۵۰ میلیونی 
تا مخالفت با افزایش حقوق کارگران براساس نرخ تورم!

مقام مسئول و نفر دوم 
حاضر در فیلم غیراخلاقی گیلان

بازداشت شدند
آفتاب یزد- گروه شبکه: قوه قضاییه از بازداشت 
مقام مسئول و نفر دوم حاضر در فیلم غیراخلاقی 
گیلان خبر داد. قوه قضاییه اعلام کرد: »چندی پیش 
انتشار یک فیلم در فضای مجازی حواشی بسیاری را 
به همراه داشت. پس از انتشار این فیلم غیراخلاقی 
که از یک مقام مسئول و فرد دیگری به ثبت رسیده 
و منتشــر شده بود تحقیقات قضایی پرونده شروع 
شد. با تشکیل پرونده قضایی دادگاه کیفری تهران 
مسئول رسیدگی به اتهامات انتسابی صورت گرفته 
شد. پس از تحقیقات جامع از سوی ضابط و مرجع 
قضایی و انجام رسیدگی های مفصل به لحاظ بررسی 
ابعاد مختلف پرونده، سرانجام روز یکشنبه ۱۹ آذر 
دادگاه کیفری تهران دســتور بازداشت هر دو فرد 

حاضر در تصویر را صادر کرد.«
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ز سِرِّ غیب کس آگاه نیست، قصّه مخوان حافظ نامه 
که مــا صمد طلبیدیــم و او صَنم دارد

سازمان هواشناسی در مورد پیش بینی هایی که اشتباه از آب درآمده 
اعام کرده: ما پیش بینی کردیم پیشــگو که نیســتیم. حافظ هم 

می گوید: هیچ کس از غیب آگاه نیست.

رئیس کل دادگســتری استان البرز گفت که با توجه به 
دستور رئیس قوه قضائیه در کمتر از دو ماه پس از وقوع 
قتل مرحوم مهرجویی و همسر وی، کیفرخواست چهار 
متهم پرونده صادر و جهت رســیدگی به دادگاه کیفری 
یک اســتان البرز ارجاع شد. حسین فاضلی هریکندی 
با اعلام خبر صدور کیفرخواســت متهمان پرونده قتل 
داریوش مهرجویی و خانم رقیــه )وحیده( محمدی فر 
در فردیس، بیان کرد: در تاریخ ۲۲ مهر ماه ســال جاری 
گزارش کشــف جســد مرحوم مهرجویی و همسر وی 
خانم محمدی فر واصل شد که با توجه به نوع جنایت و 
همچنین نقش و جایگاه مرحوم مهرجویی در سینمای 
کشــور، از همان دقایق ابتدایی وقوع جرم، دادســتان و 
بازپرس ویژه قتل دادسرای فردیس به همراه کارآگاهان 
جنایی پلیس و گروه بررسی صحنه جرم در محل کشف 
جسد که ویلای مسکونی مرحوم مهرجویی و خانواده وی 
بوده حاضر شدند و صحنه جنایت را بررسی و آثار، ادله و 
علائم جرم را جمع آوری کردند. رئیس کل دادگستری 
استان البرز با اشاره به پیگیری ها و دستورات رئیس قوه 
قضائیه از همان ساعات ابتدایی وقوع این جنایت که منجر 
به دســتور ویژه خطاب به دادگســتری کل استان البرز 
شد اضافه کرد: رئیس قوه قضاییه در جلسه ۲۴ مهرماه 
شــورای عالی قوه قضائیه دستور داد که با بهره گیری از 
کلیه امکانات، هرچه ســریع تر قاتل یا قاتلین شناسایی 
شوند و پرونده آن ها با سرعت و دقت رسیدگی و منتهی 
به صدور حکم شــود که جهت اجرای دستور رئیس قوه 
قضائیه، کارگروه ویژه ای با مسئولیت رئیس کل دادگستری 
استان البرز تشکیل شد. وی با اشاره به اینکه نحوه وقوع 
قتل و کیفیت ورود متهم یا متهمان نشان دهنده وجود 
آشنایی کامل با شهرک و محل سکونت مقتولان داشت 
تاکید کرد: با تلاش های شــبانه روزی بازپرس و مقامات 
قضایی دادگستری کل استان و نیز ماموران پلیس آگاهی 
استان البرز در کمتر از پنج روز پس از وقوع قتل، متهمان 
شناسایی و دستگیر شــدند، ولی با توجه به نوع جرم و 
نحوه وقوع آن، جهت تکمیل تحقیقات و جمع آوری ادله 
بیشتر و همچنین احراز صحت اظهارات و اقاریر متهمان، 
تحقیقــات ادامه یافت. وی با بیان اینکه به منظور حفظ 
حقوق متهمــان و در اجرای مقررات قانونی، با همکاری 
کانون وکلا، وکیل تسخیری برای هر یک از متهمان به 

صورت جداگانه معرفی شد گفت: پرونده شخصیت نیز با 
حضور مددکار اجتماعی و روانشناس برای همه متهمان 
تشکیل شــد. فاضلی هریکندی افزود: با انجام مقدمات 
قانونی، ضمن بازسازی صحنه قتل و بازجویی و تحقیق از 
متهمان در پلیس آگاهی، زندان و شعبه بازپرسی، جلسه 
مواجهه حضوری میان متهمان جهت بررسی، مطابقت و 
راستی آزمایی اقاریر و اظهارات آن ها با سایر ادله وقوع جرم 
با حضور وکلای ایشان و وکیل اولیای دم از سوی بازپرس 
پرونده برگزار شــد. وی با یادآوری اینکه با استعلام های 
مکرر از پزشکی قانونی استان البرز و مرکز تشخیص هویت 
پلیس آگاهی فراجا، تمام ابعاد موضوع روشن شد اضافه 
کرد: نهایتا پس از تکمیل و اتمام تحقیقات مقدماتی، قرار 
جلب به دادرســی از سوی بازپرس پرونده و متعاقب آن 
کیفرخواست لازم از سوی دادستان فردیس در کمتر از 
دو ماه از زمان وقوع قتل صادر و پرونده جهت رسیدگی به 
اتهامات متهمان به دادگاه کیفری یک استان البرز ارسال 
شد. رئیس کل دادگستری استان البرز به تشریح برخی 
از جزئیات کیفرخواست صادره پرداخت و گفت: حسب 
کیفرخواست صادره، با توجه به محتویات پرونده از جمله 
اقاریر و اظهارات متهمان و اظهارات مطلعین معلوم شد 
که چهار متهم پرونده با انگیزه ابتدایی و اصلی »انتقام به 
جهت خصومت و اختلافات شخصی« و نیز »سرقت« وارد 
منزل مرحوم مهرجویی می شوند. وی افزود: متهمان دو 
بار ســابقه ورود به ویلای مرحوم مهرجویی دارند که بار 
نخست در ۱۶ مهرماه بوده که پس ورود به محوطه ویلا، 
به علت بسته بودن درب های ساختمان و اطلاع همسر 
آقای مهرجویی نسبت به حضور آن ها، از محل متواری 
می شوند که متعاقب این موضوع خانم محمدی فر موضوع 
را در فضای مجازی منتشر می کند، اما به پلیس گزارش 
و یا اعلام شکایت نمی کند. فاضلی هریکندی با اشاره به 
اینکه متهمان پس از ناکامی در بار اول، حدود یک هفته 
بعد در ۲۲ مهر مجددا وارد محوطه ویلا می شوند، گفت: 
این افراد با توجه به شناخت کافی از شهرک و محیط ویلا، 
این بار از درب دیگر و از سمت آشپزخانه به راحتی با چاقو 
وارد ساختمان اصلی ویلا می شوند که مرحوم محمدی فر با 

مشاهده آن ها به اتاق خواب دخترش پناه می برد و مرحوم 
مهرجویی نیز با دو نفر از آن ها درگیر می شود که در حین 

این درگیری با ضربات متعدد چاقو به قتل می رسد.
وی اضافه کرد: حسب اظهارات متهمان و بازسازی صحنه 
و بررسی مدارک و مســتندات، دو نفر دیگر از متهمان 
در تعقیب خانم محمدی فر به اتاق خواب وارد شــده و 
طلاجــات او را مطالبه می کنند که مرحوم محمدی فر، 
طلاجات همراه خود از قبیل النگو و دستبند را در اختیار 
آن ها می گذارد. رئیس کل دادگستری استان البرز با تاکید 
بر اینکه بر اساس اظهارات متهمان این دو نفر قصد قتل 
خانم محمدی فر را نداشته اند ادامه داد: ، اما در این فاصله 
بــا ورود متهم دیگر به اتاق که همان کســی بوده که با 
ضربات چاقو مرحوم مهرجویی را به قتل رســانده است 
پس از تحریک و تهدید آن ها به قتل، یکی از آن ها ضرباتی 
بــه خانم محمدی فر وارد می کند و در ادامه خود همین 
شخصِ تحریک کننده که نقش طراح و سردسته متهمان 
را داشته ضربه نهایی را با چاقو به خانم محمدی فر وارد 
می آورد. وی ادامه داد: متهمان پس از قتل، به جستجوی 
ســایر اموال با ارزش می پردازنــد و از یک اتاق دیگر دو 
گوشــی تلفن همراه به ســرقت می برند، سپس به یک 
باب ســاختمان دیگر در محوطه ویــلا می روند که آن 
جا هم شــی با ارزش دیگری پیدا نمی کنند و از همان 
مسیر بازمی گردند و چاقوها و اموال مسروقه را در اختیار 
یکی از متهمان که خارج از شهرک سکونت داشته قرار 
می دهند. رئیس کل دادگســتری استان البرز با تصریح 
بر اینکه حســب این یافته ها و گزارش پزشکی قانونی و 
کیفرخواست صادرشده، قاتل هر دو نفر یک شخص بوده 
و نقش ســایر متهمان در حد معاونت در قتل و یا شروع 
به قتل است گفت: البته اتهامات دیگر نظیر »مشارکت در 
سرقت با سلاح سرد« منتسب به همه آن ها است. فاضلی 
هریکندی با اشاره به یکی از ابعاد خاص این پرونده بیان 
کرد: سه نفر از متهمان از جمله قاتل اصلی که از مظنونین 
دستگیر شده در همان روزهای اول پس از وقوع جنایت 
بودنــد در ابتدا منکر موضوع بوده و به حضور شــخص 
چهارم اشاره ای نداشــتند به این امید که باعدم کشف 

چاقوی استفاده شده برای قتل و اموال مسروقه مقتولین، 
دلیلی علیه آن ها یافت نشود لکن پس از دستگیری نفر 
چهارم و کشــف چاقوها و اموال مسروقه، اصل موضوع و 
انگیزه ها کشف می شــود. وی یکی از مستنداتی که به 
روشن شدن این پرونده کمک کرد را محتویات گوشی 
همراه خانم محمدی فر که از متهمان کشف شد مربوط 
دانست و گفت: پس از کشف گوشی مسروقه متعلق به 
خانم محمدی فر، پیش نویس پیامک ارســال نشده وی 
خطاب به دخترش که حاوی مشــخصات متهم و قاتل 

اصلی و مطلع کردن دخترش از ورود قاتل به منزل بوده 
مشاهده شد. رئیس کل دادگستری استان البرز در مورد 
انگیزه متهمان در این پرونده تصریح کرد: حسب اظهارات 
دو نفر از متهمان که از قبل مرحوم را می شناختند تصور 
آن ها با توجه به سفرهای خارجی متوفیان از جمله سفر 
اخیر آن ها به کشور فرانسه این بوده است که آن ها اموال 
با ارزش نظیر ارز و طلاها را در منزل نگهداری می کنند 
لذا با تحریک دو نفر دیگر و با این وعده که با این سرقت، 
زندگی آن ها عوض شده و دیگر نیازی به کار کردن ندارند 

آن ها را با خود همراه می کنند. وی متذکر شــد: در کنار 
انگیزه مادی، دو متهم دیگر پرونده با مرحوم مهرجویی 
و همسرش خصومت قبلی شخصی داشته اند به نحوی 
که یکی از متهمان از برخوردهای پرخاشــگرانه مرحوم 
مهرجویی با خودش یاد می کند و یا متهم دیگر به اخراج 
خودش از شهرک به دســتور آقای مهرجویی و تهمت 
سرقت به عنوان یکی از انگیزه های قتل اشاره دارد. وی با 
بیان اینکه هم اکنون پرونده جهت رسیدگی و صدور حکم 
به دادگاه کیفری یک استان البرز ارسال شده تاکید کرد: با 
توجه به دستور رئیس قوه قضائیه، به این پرونده با سرعت 
و دقت و با رعایت تشریفات و مقررات قانونی رسیدگی و 

احکام مقتضی صادر خواهد شد.

خبر اول: پاسخ رئیس سازمان هواشناسی درباره 
پیش بینی های غلط: پیش بینی کردیم پیشگو که 

نیستیم خودمان هم ناراحتیم!
واقعا بر فرض که سازمان هواشناسی دستگاههای 
پیشرفته هواشناسی در اختیار داشته باشد اما 
ممکن است آن خروس بالای آنتن هواشناسی 
چرخش به اشتباه داشته باشد تقصیر هواشناسی 
چیست؟ واقعا رمال و پیشگو نیستند. اگر وعده 
بهبود بارش و هوا دادند و نشد خب وعده ساخت 
مسکن که ندادند که آنقدر از هواشناسی انتقاد 
می کنند؟ هواشناســی خیلی قاطع در مقابل 
منتقدین بایســتد و اعلام کند: »بارون نیست 
چکار کنیم خودمون بارون درست کنیم؟ صبر 
کنید تحمل کنید از مرغ نخوردن که نمردید از 
هوای آلوده هم امیدواریم نمیرید هرچند سالانه 

۶ هزار نفر بر آثر آلودگی هوا جان می بازند«!
واقعا حالا همه مشکلات کشــور را رها کردند 
چسبیدند به هوا و سازمان بدبخت هواشناسی! 
لابد فردا روی دیوار سازمان هواشناسی هم در 
اعتراض به بیش بینی های اشتباه شعارهای تند 
می نویسند! لذا به سازمان هواشناسی پیشنهاد 
میدهیم: عجالتا پیش بینی نکنید بهتر اســت 

خودتان را بده نکنید!
****

خبر دوم: یک بزرگواری گفتند: مردم فرق بین 
عملکرد دولت خسته و وابسته به غرب و دولتی 
که شب مسکو است روز کرج و فردا جای دیگر 

را خوب می دانند.
در این زمینه عرض می شــود: وابسته به غرب 
بودن که چیز غریبی نیست از وابستگان به غرب 
زیاد دیدیم. از کســانی که فرزند در غرب دارند 
زیاد شنیدیم! اما انصافا به کاربردن عبارت »دولت 
خسته« جدید و نوبر بود. فی الواقع هم چند ماه 
آخر دولت روحانی مشــخص بود خسته است، 
بریده! لذا برخی به طنز می گفتند: کشور را رها 
کرده... اما خب حالا دولت خسته نیست حتی 
بعد دو سال و اندی هنوز تازه نفس است. شوخی 
نیست شب مسکو باشــی فردا صبح کرج بعد 
جای دیگر واقعا خیلی باحال است، کار هر دولتی 
نیست. با هواپیمای سوپرجت هم حرکت کنند 
شب مسکو صبح کرج بودن سخت است. به هر 
حال ممنون که شب مسکواند صبح کرج اند و 
بعد جای دیگرند. حالا ما فرق دولت خســته و 
بی حال روحانی را با دولت خستگی ناپذیر درک 
می کنیم اما مرغ کیلو صد هزارتومان و تخم مرغ 
هم از ۵ هزار تومان گذشت! دولت خستگی ناپذیر 

بداند مردم خیلی خسته اند!

خبرچین

دولت خستگی ناپذیر، 
مردم خسته!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

صدور کیفرخواست متهمان پرونده قتل داریوش مهرجویی و همسرش در کمتر از دو ماه

منصور مظفری: بنده که فرصت دیدن برنامه های تلویزیونی را ندارم گاهی اوقات در محل کار نیم نگاهی به برنامه های صدا 
و سیما می اندازم. در قسمتی از برنامه »چند روایت معتبر«، که در خصوص سقط جنین بود از شرکت کنندگان در برنامه 
پرسش می شد بر ســر این دو راهی کدام را ترجیح می دهند: نداشتن فرزند یا داشتن فرزند معلول و پیروی از رویکرد 
انتخاب بین بد و بدتر. این مسئله بنده را بسیار متاثر کرد که باعث رنجاندن خانواده های دارای فرزند معلول هم می شد. 
حال از نظر قانونی که بگذریم این سوال مطرح است آقای جبلی با کدام مجوز، موضوعات خانوادگی و شخصی افراد را با 

حتی داشتن حکم قطعی دادگاه یا نداشتن حکم، مطرح می کنید. 
برای نمونه، خانمی گفت ۵ ســال قبل از همسرم جدا شدم و... مجری پرسید: چرا؟ گفت: به خاطر خیانت همسرم )!( آیا 

شما مجوزی دارید که به فرض صحت، آبروی یک فرد را در تلویزیون ببرید. 
 دیگری گفت به دلیل عدم اعتقاد به اسام و مسائل شرعی )نقل به مضمون( از همسرم جدا شدم... واقعا که)!( آقای جبلی 

تجدیدنظر کنید. 

آقای صدا و سیما با کدام مجوز؟  |
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نماینده مردم بابل در مجلس با انتقاد از گرانی ارزاق و محدودسازی 
سهمیه آرد نانوایان، گفت: هنوز مشکل برنج و مرکبات حل نشده 
است که مشکل افزایش قیمت کپسول های گاز نیز به آن اضافه شد 
بنابراین امیدوارم مجلس و دولت هرچه سریع تر به داد مردم برسند.

به گزارش ایلنا، مهدی س��عادتی بیش��ه سری با اشاره به مشکلات 
معیش��تی مردم، گفت: اگرچه هفته گذشته مشکل افزایش قیمت 
کپس��ول های گاز مطرح و در ادامه مقرر شد که قیمت ها به سابق 
برگردد، اما همین روز گذش��ته عزی��زی به ما مراجعه کرد و گفت 

کپس��ول گاز را از ۴۰، ۵۰ ه��زار تومان به مبلغ ۴۰۰ 
ه��زار تومان به آن فروخته اند این در حالی اس��ت که 
طبق مصوبه مجل��س نباید این محصول را به قیمت 
ف��وب خلیج فارس به م��ردم فروخت لذا مجلس باید 
جل��وی این بی قانونی را بگی��رد. وی ادامه داد: اگرچه 

ما طرح ها و لوایح بسیاری در حوزه اقتصادی در مجلس به تصویب 
رسانده ایم، اما آیا فشار گرانی ها را بر مردم احساس می کنید؟ گرانی 
ارزاق و صف های طولانی نان برای مردم مسئله ساز شده است.وی 

افزود: متاس��فانه آمار های غلطی نیز در راستای صرفه 
جویی نان داده می شود در حالی که سهمیه آرد نانوایان 
کمتر شده است و این صف های طولانی نان را به دنبال 
دارد که منجر به نارضایتی مردم می ش��ود. وی گفت: 
متاسفانه ش��رکت ملی نفت هرکاری دلش می خواهد 
انجام می دهد این در حالی است که مشکل برنج و مرکبات هنوز حل 
نشده است با این اوصاف امیدواریم مجلس و دولت هرچه سریع تر 

به داد مردم برسند.

 گرانی ارزاق و صف های طولانی نان برای مردم مشکل ساز شده است

 نگاه شهروندی 

 آموزش 

 حیات وحش 

 نکته 

 شورا 

شهرداری جبران خسارت کند
خیابان حادثه ساز

 روزهای گذشته یک دستگاه خودرو تاکسی در 
خیابان ثارالله)ع( مقابل کوچه شهید حضرتی، 
که تصویر آن را مش��اهده می کنید، توس��ط 
 راننده خودرو، برایم ارس��ال  و  اظهار داش��ت: 
"از ای��ن محل در ح��ال عبور ب��ودم، به علت 
ناهمواری خیابان، جدول بدون پوشش و نبود 
ایمنی لازم در محل، لاستیک خودرو ام که به 
تازگی سه میلیون و پانصد هزار تومان  خریدم، 
ترکید و برای رس��یدگی به موض��وع با مرکز 
فوریت های ۱۱۰ تماس گرفتم عوامل کلانتری 
و راه��ور منطق��ه به محل مراجع��ه و گزارش 
مربوط تنظیم و یک برگ آن  را برای دریافت 
خسارت در اختیارم گذاشتند." برای پیشگیری 
از هرگونه حوادث احتمالی، هر چه س��ریع تر 
عوامل شهرداری ناحیه یک، منطقه ۱۳ نسبت 
به ترمیم محل حادثه اقدام و این سهل انگاری 
که احتمالا از س��وی پیمانکار رخ داده توسط 
شهردار منطقه۱۳ پیگیری و نتیجه آن توسط 
روابط عمومی برای روزنامه ارسال شود و برای 
جبران خسارت به راننده هماهنگی های لازم 

انجام گیرد.

رئیس پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش:
به سمت 

حذف »کنکور« می رویم
رئیس پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش، 
با بیان اینکه طبق مواد س��ند تحول بنیادین 
و الگوی مدرس��ه در تراز سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش، گام به گام به سمت حذف 
کامل کنکور پیش خواهیم رفت، گفت: همین 
حالا اگر دانش آموزان رشته انسانی ما که معدل 
خوبی دارند را به برخی کش��ورهای اروپایی و 
چین بفرستیم، شک نکنید که این دانش آموزان 
را برای رش��ته پزش��کی جذب می کنند. علی 
محبی در گفت وگو با ایسنا درباره آماده شدن 
الگوی مدرس��ه در تراز س��ند تحول بنیادین 
توسط پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش، با 
بیان اینکه کنکور مخل تربیت است، اظهار کرد: 
کنکور تربیت را به اسارت گرفته است و سند 
تحول بنیادین و الگوی تدوین ش��ده مدرسه 
در تراز سند تحول بنیادین وارد قضیه کنکور 
نمی شود بلکه کسب شایس��تگی های پایه ای 
را م��د نظر دارد. وی با بیان اینکه طبق س��ند 
تحول بنیادین و الگوی تدوین ش��ده مدرسه 
در تراز این س��ند، گام به گام جلو می رویم تا 
در آینده بتوانیم کنکور را به طور کامل حذف 
کنیم، ادامه داد: همین حالا ۵۰ درصد کنکور 
حذف شده اس��ت و این رقم برای سال آینده 
به ۶۰ درصد می رسد. دنیا را بررسی کنید که 
چند کش��ور شبیه ما کنکور برگزار می کنند؟.

رئیس پژوهش��گاه مطالعات آموزش و پرورش 
ادامه داد: همین حالا اگر دانش آموزان رش��ته 
انس��انی ما که معدل خوبی دارند را به برخی 
کش��ورهای اروپایی و چین بفرس��تیم، شک 
نکنید این دانش آموزان را برای رشته پزشکی 
جذب می کنند. این به ما می گوید که ارتباط 
بی��ن دوره تعلی��م و تربیت عمومی و رش��ته 
تحصیلی کنکوری مردود اس��ت و این چیزی 
اس��ت که ما اینجا خودمان درس��ت کرده ایم. 
محبی با بیان اینکه در حال حاضر حتی حرف 
جدی بین آموزش و پرورش و آموزش عالی در 
خصوص بازطراحی رشته های تحصیلی مطرح 
اس��ت، خبر داد: امسال سه درصد از رتبه های 
برتر کنکور از یکی از شهرس��تان های جنوب 
خراسان رضوی بود که شهرستانی دور افتاده 
اس��ت. وی با تاکید بر اینکه در الگوی مدرسه 
تراز س��ند تحول بنیادین آموزش و پرورش به 
دو مقول��ه تربیت و آموزش با هم توجه ش��ده 
است خاطرنشان کرد: اگر مدرسه در تراز سند 
تحول را تعریف و بر روی آن برنامه ریزی کنیم 
طبیعتا بعد علمی و آموزشی مدارس ارتقاء پیدا 
می کند اما این به این معنا نیست که شما تمام 
بعد علمی و آموزش��ی را در کنکوری که همه 
می دانیم صرفا معط��وف به حافظه و تکنیک 
تست زدن است، خلاصه کنیم. در حال حاضر 
حافظه قوی، بیش��تر خواندن و تکنیک تست 
زدن، کنک��ور را رقم می زن��د. به گفته رئیس 
پژوهش��گاه مطالعات آموزش و پرورش، معیار 
و مبنای قضاوت در مدرس��ه تراز سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش و خود سند تحول، 
کنکور نیست بلکه ملاک آن شایستگی هایی 
اس��ت که دانش آموز باید برای زندگی فردی، 
خانوادگ��ی و اجتماع��ی کس��ب کند.محبی 
خاطرنشان کرد: تربیت شش ساحتی مد نظر 
الگوی مدرس��ه در تراز س��ند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش و خود س��ند تحول بنیادین 
اس��ت. یکی از ساحات تربیت، تربیت علمی و 
فناوری است که بخشی از آن کنکور را پوشش 
می دهد اما س��احت علمی و فناوری به کنکور 

خلاصه نمی شود.

آخرین وضعیت »مایسا« 
بچه فیل باغ وحش ارم

مدیر باغ وحش ارم با بیان این که وزن »مایسا« 
- بچه فی��ل باغ وح��ش ارم- به ح��دود ۶۵۰ 
کیلوگرم رسیده است، از ساخت جایگاه جدید 
برای ش��امپانزه ها خبر داد. قاسم محمدی در 
گفتگو با ایسنا درباره وضعیت »مایسا« - بچه 
فی��ل باغ وح��ش ارم - گف��ت: در حال حاضر 
»مایس��ا« حدود ۶۰۰ ت��ا ۶۵۰ کیلوگرم وزن 
و ۲.۵ س��ال س��ن دارد. تغذیه و وزن گیری آن 
کاملا طبیعی اس��ت. به پدر نیز معرفی ش��ده 
اس��ت و مش��کلی ندارد. وی درب��اره وضعیت 
»میهری« - مادر مایسا- با توجه به اینکه پیش 
از ای��ن برنامه ریزی هایی برای بارداری مجدد او 
انجام ش��ده بود، گفت: مادر »مایسا« تا زمانی 
که توله اش به ۳.۵ تا چهار س��ال برسد، نباید 
باردار ش��ود. در حال حاضر در بهترین شرایط 
خود است. مدیر باغ وحش ارم در بخش دیگری 
از صحبت ه��ای خود درب��اره آخرین وضعیت 
جایگاه شامپانزه های باغ وحش ارم اظهار کرد: 
در حال حاضر چهار شامپانزه نر و دو شامپانزه 
ماده در باغ وحش ارم زندگی می کنند. یکی از 
پروژه های این باغ وحش که در دست اجرا است 
ایجاد یک جایگاه جدید برای شامپانزه ها منطبق 
با استانداردهای روز دنیا است. این جایگاه شامل 
یک فضای آبی ش��بیه دریاچه با یک خشکی 
جزیره ای ش��کل در وسط آن می شود علاوه بر 
آن جایگاه داخلی برای زمستان گذرانی تعبیه 
خواهیم کرد. اقدامات اولیه مثل نقشه کشی و 
تعیین بودجه در حال انجام اس��ت و در آینده 
نزدیک پروژه احداث جایگاه آغاز می شود. وی 
اضاف��ه کرد: جایگاه فعلی ش��امپانزه ها طی دو 
س��ال اخیر دو بار بازس��ازی شده است، گفت: 
الان جایگاه داخلی بزرگ و مجهز به سیس��تم 
گرمایشی و سرمایشی شده است همچنین نور 
کافی دارد. این جایگاه به دوربین مدار بس��ته 
مجهز ش��ده است و سیستم پایش ۲۴ ساعته 
راه ان��دازی کرده ایم. مدیر ب��اغ وحش ارم ادامه 
داد: با توجه به مشاوره مربی )منتور( این جایگاه 
مجهز به سیس��تم های ویدیویی شده است تا 
زمانی که به علت وضعیت جوی امکان حضور 
شامپانزه ها در فضای باز مهیا نیست،  فیلم هایی 
مرتبط با زندگی اجتماعی شامپانزه ها برای آن ها 
پخش شود. محمدی در پایان درباره وضعیت 
کنونی جایگاه های گرگ ها و کفتارها گفت: در 
حال حاضر به غیر گ��رگ نر و ماده، چهارتوله 
گ��رگ و دو کفتار نر و م��اده در باغ وحش ارم 

زندگی می کنند. 

کلینیك  ویژه
من نمی دانم شما حداکثر چند بیمار می بینید.

اما من طاقت دیدن بیش از سی بیمار را ندارم. 
سی بیمار تخصصی گوش و حلق وبیني خیلی 
زیاد است. همه توش و توانت را می گیرد و تورا 
از کت و کول می اندازد! من پس از دیدن سی 
بیمار هنگ می کنم و دیگر مغزم نمی کشد. اگر 
بع��د از آن بیمار آمد او باید مرا ببیند نه من او 
را!! تازه باز میبینم آقای ش��یخان از یک طرف 
خانم گندم��ي از طرف دیگر در کلینیک ویژه 
پشت بلند گو جار می زنند: بیمار گوش و حلق 
وبیني. بیمار گوش و حلق وبیني! پیرمردی که 
آن ته س��الن نشس��ته از جایش بلند می شود 
می گوید:دی��دم از بس این منش��ی هایت جار 
می زنند گوش و حلق و بینی دلم سوخت! بیا 

گوش مرا ببین!!
دکترعبدالحمید حسین نیا

رئیس شورای اسلامی شهر تهران:
خودروسازان داخلی نتوانستند 
اتوبوس های مورد نیاز شهرداری 

را تامین کنند
چمران با اش��اره به کاهش تعداد اتوبوس های 
تولید داخل در قرارداد منعقد شده با مدیریت 
ش��هری از ۳ هزار به ۲ هزار و ۵۰۰ دس��تگاه، 
نتوانس��تند  گفت: متاس��فانه خودروس��ازان 
اتوبوس ه��ای م��ورد نیاز را تحوی��ل دهند. به 
گ��زارش میزان، مهدی چم��ران با بیان اینکه 
امروز گ��زارش عملکرد ۶ ماه��ه در خصوص 
تبصره های بودجه بررسی می شود، اظهار کرد: 
این گزارش یکی از اقدامات مثبتی اس��ت که 
در دوره ه��ای قبلی نیز ب��ه آن می پرداختیم 
و این رون��د همچنان ادام��ه دارد. وی با بیان 
اینکه معاینه فنی در کاه��ش آلودگی هوا اثر 
دارد، یادآور ش��د: عمر خودرو های ما گذشته 
و مرتبا باید معاینه فنی ش��وند؛ معاینه ای که 
باطل می شود به دلیل دودزا بودن است و باید 
اصلاحات صورت بگیرد. پلی��س این ابطال را 
انجام می دهد تا صاحبان خودرو هایی که حتی 
معاینه فنی دارند، نسبت به تعمیرات خودروی 
خود اقدام کنند.رئیس ش��ورای اسلامی شهر 
ته��ران با تاکید بر اینکه اساس��نامه س��ازمان 
شهرداری ها به مجلس ارائه شده است، گفت: 
این اساسنامه رای نیاورد و قرار شد اصلاح شود 
به دلیل آن که در اساسنامه نظارت و راهبری 
از شورا ها گرفته شده و به سازمان شهرداری ها 
سپرده شده بود. تنها ابزاری که در دست ماست 
نظارت است و آن اختیار را نیز قرار بود از شورا 

بگیرند.

9 اجتماعی

پرستاران تقریبا هر روز در معرضِ بازخواستِ بیماران و همراهانشان 
قرار می گیرند که البته این بازخواس��ت گاهی هم به ضرب و شتم 
پرستاران می انجامد!به گزارش ایلنا، چندی پیش دو پرستارِ بخشِ 
مراقبت های ویژه ی یکی از بیمارس��تان های بزرگ تهران به هیئت 
بازرس��ی دانش��گاه فراخوانده ش��دند تا در موردِ کم کاری ش��ان در 
رسیدگی به بیماران توضیحاتی ارائه دهند. ماجرا از این قرار بود که 
یکی از سه پرستارِ بخش مرخصی می گیرد و چون بخش مراقبتهای 
ویژه ی بیمارس��تان با کمبودِ پرس��تار مواجه بوده، دو پرستارِ دیگر 
نمی توانن��د به تمام بیماران آن طور که طبق وظایف  ش��ان اس��ت 
رس��یدگی کنند و فردایِ آن روز بابتِ این کم کاری در یک هیئت 
ده نفره ی بازرسی، بازخواست می شوند. بازخواستِ پرستاران البته 
فقط در این هیئتهای بازرسی اتفاق نمی افتد؛ آن ها دائم در معرضِ 
بازخواس��تِ بیماران و همراهانش��ان قرار می گیرند ک��ه البته این 
بازخواس��ت گاهی هم به ضرب و شتم پرستاران می انجامد! در این 
سال ها و البته روزهای اخیر؛ خبرهایی از ضرب و شتم پرستاران به 
گوش مان رسیده است. یک نمونه که اتفاقا سروصدای بسیاری به پا 
کرد، مربوط به پرستارِ یاسوجی بود که از سویِ همراهِ بیمار با چاقو 
زخمی ش��د و آن طور که در خبرها آمد پرستار تا دمِ مرگ رفت و 
خوشبختانه زنده برگشت. کمی بعد از آن اتفاق، تصاویری از کتکِ 
خوردنِ یکی از پرستاران اورژانس بعد از رسیدنِ به محلِ مأموریت 
منتشر شد که اخبارِ دقیقی از زمان و مکانِ آن نداریم؛ اما آنطور که 
پرستارانِ پیش بیمارس��تانی می گویند دلیلش احتمالا دیر رسیدنِ 
اورژانس به محل حادثه بوده اس��ت.  محمد ش��ریفی مقدم، رئیس 
خانه پرس��تار، در موردِ اخباری که طی روزهای گذشته از درگیریِ 
همراهانِ بیمار با پرس��تاران منتش��ر ش��ده می گوید: از بین کادر 
درمان، پرس��تاران بیش��ترین ارتباط را با بیماران و همراهانِ آن ها 
دارند و متأس��فانه همراهانِ بیماران تمام کمبودهای بیمارستان را 
به پایِ آن ها می نویسند! شریفی مقدم ادامه می دهد: این پرستاران 
هس��تند که باید ت��اوانِ ضعفهای مدیریتی در بیمارس��تان و حتی 
ضعفِ عملکردِ وزارت بهداش��ت را بدهند. بخشی از این ضعف ها به 
تجهیزاتِ بیمارس��تان و عملکردِ سایر قسمت ها برمی گردد، بخشی 
دیگر اما مربوط به کمبودِ نیروی پرس��تار است که خب این کمبود 
روی عملکردِ پرستاران تأثیر می گذارد. رئیس خانه پرستار می گوید: 
وقتی اورژانسِ یکی از بیمارس��تان های بزرگ به جای آنکه به یک 

پرستار ۴ بیمار بدهد، ۱۰ بیمار می دهد، آن پرستار حتی اگر تمام 
ت��وانِ خود را هم به کار گیرد، باز هم نمی تواند آنطور که باید تمام 
نیازهای یک بیمار را برآورده کند. شریفی مقدم می افزاید: ما بارها 
گفته ایم که علی رغم تلاش پرستاران در بیمارستان ها، وقتی کمبودِ 
پرس��تار در بیمارستانی وجود داشته باشد، بیماران آن طور که باید 
خدم��ات ایمن و مناس��ب دریافت نمی کنند. متأس��فانه در چنین 
ش��رایطی وزارت بهداش��ت و مجموعه ی دول��ت عزمی جدی برای 
جبرانِ کمبودِ پرستار در کش��ور ندارند و استخدام پرستاران – به 
نحوی که ما را به کفِ استانداردها برساند – جزو اولویتهای وزارت 
بهداشت نیست. رئیس خانه پرستار می گوید: همه جا نیروی انسانی 
اهمیتِ بس��یاری دارد و منابع در ابتدا باید در جهتِ تأمین نیروی 
انسانی کافی صرف شود، اما در اینجا ما بدونِ توجه به این مهم، به 
سمت ساختِ بیمارستان های بزرگ با تجهیزاتی بالا می رویم بدونِ 

آنکه به فکرِ تأمین کادر درمان به خصوص تأمین پرس��تار باش��یم؛ 
ش��اید چون سودِ بیشتری در این کار نهفته است. شریفی مقدم در 
موردِ کفِ اس��تانداردِ تعداد پرس��تاران می گوید: به ازای هر ۱۰۰۰ 
نفر جمعیت باید حداقل ۳ پرس��تار وجود داشته باشد که این کفِ 
اس��تانداردِ بین المللی اس��ت. این در حالی است که در کشور ما به 
ازای هر ۱۰۰۰ نفر ۱.۷ پرس��تار وج��ود دارد؛ یعنی ما حتی با این 
کف استاندارد هم فاصله داریم. این کمبود هم به پرستاران آسیب 
می زند و هم به بیماران، چراکه همانطور که گفتم خدماتی که باید 
به آن ها ارائه داده نمی ش��ود. رئیس خانه پرس��تار می افزاید: وزارت 
بهداشت امسال از استخدام ۱۰ تا ۱۲ هزار پرستار خبر داده که این 
تعداد فقط نیروی بیمارستان های بزرگِ تازه ساخت مثلِ المهدی، 
حکیم و… را جبران می کند و کمبودِ کلی نیروی پرستار را جبران 
نمی کند. ضمن اینکه هرس��اله تعداد زیادی پرستار، به دلیلِ ترکِ 
کار یا مهاجرت و یا تغییر ش��غل از بیمارستان ها خارج می شوند و 
جای آن ها را کس��ی پرُ نمی کند. شریفی مقدم می گوید: در چنین 
وضعیتی برای آنکه کمبودِ نیروی پرستار را جبران کنند، پرستاران 
را مجبور به انجامِ کاری اضافه با حقوق بسیار ناچیز می کنند. یعنی 
از یک طرف، کارِ پرس��تاران به دلیلِ کمبود نیرو زیاد می شود و از 
طرفی دیگر حقوقش��ان به قدری پایین است که کفافِ هزینه های 
زندگی را نمی دهد. پرستاران در این شرایط دائم در معرضِ خشونتِ 
فیزیکی و کلامی قرار می گیرند. رئیس خانه پرستار می  گوید: اگرچه 
همه ی موارد را نمی ش��ود ذیلِ این مس��ائل جا داد، اما واقعیت این 
اس��ت که بخشی از این خش��ونت های کلامی و فیزیکی به ناتوانی 
ب��رای ارائه ی خدمات بر می گردد چرا که پرس��تاری که مجبورِ به 
انجامِ کارِ اضافه با حقوق ناچیز اس��ت و بیش از ظرفیتش از او کار 
می کشند، حتی اگر هم بخواهد نمی تواند آنطور که باید نیازِ بیماران 
را برآورده کند. به گفته ی ش��ریفی مقدم، متأس��فانه مسئولان به 
جای حلِ ریش��ه ای مسائل، به سراغِ اقداماتِ سطحی می روند. مثلا 
بارها دیده ام در واکنش به اعتراض ها و تجمعات صنفیِ پرس��تاران، 
هیئت تخلفات دانشگاه ها، تجمع کنندگان را احضار می کنند که این 
اتفاق در دانش��گاه های علوم پزشکی تهران بیش از دیگر دانشگاه ها 
می افتد. و یا در موردِ کم کاریِ پرس��تاران آن ها را برای بازخواست 
احض��ار می کنند ب��دونِ آنکه به دنبال حل مس��ئله ی کمبودِ نیرو 

باشند.

 از احضارِ پرستاران تا ضرب و شتمِ آنها

 کمبود پرستار ادامه دارد

س��خنگوی صنعت آب ب��ا اعلام اینک��ه میزان 
بارش ها در پاییز امس��ال از می��زان نرمال کمتر 
بوده اس��ت، گفت: بر اساس پیش بینی های طی 
دو هفت��ه آینده نیز افق روش��نی از نظر افزایش 
بارندگی ه��ا در کش��ور نخواهیم داش��ت و پاییز 
امس��ال کم بارش خواهد بود.به گزارش تسنیم، 
فیروز قاس��م زاده اظهار داشت: طبق ارزیابی ها تا 
پایان پاییز بارش چندانی در کشور شاهد نخواهیم 
بود و پاییز امس��ال با ب��ارش کم و حتی کمتر از 
نرمال به پایان خواهد رسید، البته میزان بارش ها 
از ابتدای س��ال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( 
برای برخی مناط��ق خوب و برای برخی مناطق 
نامناسب بوده است.وی با اشاره به وضعیت کشت 
پاییزه محصولات کشاورزی در استان خوزستان، 
افزود: بارندگی های در استان خوزستان در پاییز 
خیلی کمک کرد تا رهاس��ازی آب از س��دها را 
کاهش دهی��م و اتفاق های خیلی خوبی رقم زد، 
البته بارش ها در بالادس��ت رخ نداده اس��ت؛ به 
همین دلیل در ورودی مخ��ازن تأثیر آن چنانی 
نداشته است.سخنگوی صنعت آب تصریح کرد: 
در مجموع ۲۰۰ میلیون مترمکعب ورودی آب به 
مخازن س��دهای حوضه آبریز کارون بزرگ، دز و 
کرخه با همین بارندگی اخیر داشتیم، ولی از آن 
جهت که در پایین دس��ت یک آب به هنگامی در 
اختیار کشاورزی قرار گرفت، میزان ذخایر مخازن 

در این بخش بهبود یافت.قاسم زاده ادامه داد: البته 
در سایر مناطق کشور میزان بارندگی ها مطلوب 
نبوده اس��ت، به خصوص در استان های تهران و 
البرز که چند س��الی با خشکسالی مواجه بودیم 
و اکنون با کاه��ش ۳۰ درصدی بارش ها در این 
۲ استان مواجه ایم.وی خاطرنشان کرد: چند سال 
متوال��ی کاهش ب��ارش در هیدرولوژی منطقه و 
آورد رودخانه ها اثر داشته است و بر همین اساس 
وضعیت س��دها در ش��رایط خوبی ق��رار ندارند.

مدی��رکل دفتر اطلاعات و داده های آبی کش��ور 
گفت: پیش بینی ها از بارش ها برای کوتاه مدت و ۲ 
هفته آینده افق روشنی را پیش رِو قرار نمی دهد 
و تا پایان پاییز بارش چندانی در کشور نخواهیم 
داش��ت. پاییز امس��ال کم بارش و کمتر از نرمال 
خواهد بود؛ مگر آنکه اتفاق خاصی در سامانه های 
بارشی رخ دهد.قاسم زاده ادامه داد: رصد سازمان 
هواشناس��ی و مؤسس��ه تحقیقات آب به صورت 
لحظه ای انجام می شود تا به محض اطلاع از وقوع 
بارش بلافاصله وضعیت منابع آبی متناسب برای 
آن تعریف و برای نحوه ذخیره س��ازی در مخازن 
تصمیم گیری شود.وی گفت: اگر وضعیت بارش 
به سمت مدل های وقایع حدی حرکت کند، ستاد 
فرماندهی س��یل در وزارت نیرو فعال می شود و 
بحث های مربوط به س��یل در نظر گرفته خواهد 

شد.

یک عضو هیئت رئیس��ه مجلس 
شورای اس��لامی با بیان اینکه از 
آذرماه حقوق سربازان افزایش پیدا 
می کند، گفت: طبق توافق صورت 
گرفته با ستاد کل نیروهای مسلح 
و سازمان برنامه و بودجه، از پایان 
آذرماه دریافتی س��ربازان نزدیک 
۲۰ درصد دیگر افزایش پیدا کند 

یعنی به صورت میانگین از ۳ میلیون و ۸۵۰ هزار 
تومان به ۴ میلیون و ۶۵۰ هزار تومان می رس��د.

به گزارش ایس��نا، محس��ن دهنوی گفت: طبق 
قانون بودجه ۱۴۰۲، حقوق پرداختی س��ربازان 
بین ۶۰ تا ۹۰ درصد پایور هم تراز باش��د و برای 
س��ربازان مجرد حداقل ۶۰ درصد و تا ۹۰ درصد 
برای سربازان متاهل اجرایی شود.وی با بیان اینکه 
ابتدای امس��ال حدود ۲۰ درصد حقوق سربازان 
افزایش پیدا کرد، افزود: دریافتی سربازان در سال 
گذش��ته به صورت میانگین ح��دود ۳ میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان بود که اکنون حقوق سربازان به 
صورت میانگین به ۳ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان 
شده و تقریبا افزایش ۲۰ درصدی رخ داده است. 
مابق��ی آن هم به دلیل نبود منابع کافی به حکم 
قانونی مجلس عمل نشد و سازمان برنامه و ستاد 
کل نیروهای مسلح نتوانسته بودند بر سر تامین 
منابع به تفاهم برس��ند.این عضو هیئت رئیس��ه 

مجلس اظهار کرد: در طول یک 
ماه گذشته جلسات متعددی در 
مجلس با حضور نمایندگان ستاد 
کل نیروهای مس��لح و سازمان 
برنامه و بودجه تش��کیل ش��د. 
احتیاج به ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
منابع داشتیم تا بتوان در ماه های 
پایانی سال قانون به درستی اجرا 
شود.وی با بیان اینکه منابع لازم برای اجرای قانون 
تامین شده است، گفت: توافق صورت گرفته که به 
موجب آن از آذر ماه یعنی پایان این ماه، دریافتی 
سربازان نزدیک ۲۰ درصد دیگر افزایش پیدا کند 
یعنی به صورت میانگین از ۳ میلیون و ۸۵۰ هزار 
تومان به ۴ میلیون و ۶۵۰ هزار تومان می رسد. بر 
این اساس میزان افزایش حقوق سربازان نسبت به 
سال گذشته میانگین ۴۵ درصد می شود بود لذا 
سربازان از این ماه شاهد افزایش حقوق خواهند 
بود.دهن��وی با این توضیح که این میزان افزایش 
به صورت میانگین است، گفت: افزایش ۸۰۰ هزار 
تومانی حقوق به صورت میانگین است و احتمالا 
برای مجردها کمتر و متاهل ها بیشتر است؛ طی 
یک ماه آینده ه خبرهای خوب دیگری نیز برای 
سربازان خواهیم داشت. هنوز شورای نگهبان درباره 
 لایحه برنامه هفتم و موضوع س��ربازی اعلام نظر 

کرده است.

حقوق سربازان مجددا افزایش پیدا می کند کاهش ۳۰ درصدی بارش  در تهران و البرز

ضعفهای  تاوانِ  باید  که  هستند  پرستاران 
مدیریتی در بیمارستان و حتی ضعفِ عملکردِ 
این  از  بخشی  بدهند.  را  بهداشت  وزارت 
عملکردِ  و  بیمارستان  تجهیزاتِ  به  ضعف ها 
دیگر  بخشی  برمی گردد،  قسمت ها  سایر 
اما مربوط به کمبودِ نیروی پرستار است که 
خب این کمبود روی عملکردِ پرستاران تأثیر 

می گذارد

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

تا قبل از امس��ال، ۱۵ س��ال بود که »امید«، تک درنای سیبری، 
برای زمس��تان گذرانی به ای��ران می آمد اما امس��ال از او خبری 
نیس��ت و نیامدنش به میزان نگرانی دوست داران محیط زیست و 
حیات وحش افزوده است. یکی از رفتارهای خارق العاده پرندگان 
انجام سفرهای منظم به نقاط مختلف است که امروزه آن را با نام 
کوچ می شناس��ند. کوچ را که هنوز به عنوان یکی از اسرار دنیای 
پرندگان شناخته می ش��ود، می توان، سفرهای منظمی که پرنده 
به وس��یله آن محیط زندگی خ��ود را تغییر می دهد، تعریف کرد. 
هر چند که تاکنون عامل اصلی مهاجرت ش��ناخته نش��ده است، 
ول��ی تغییراتی که در طول ش��ب و روز، درجه ح��رارت و مقدار 
م��واد غذایی ایجاد می ش��ود را می توان به عن��وان یکی از عوامل 
مهم تلقی کرد. در تعریفی دیگر آمده اس��ت: مهاجرت پرندگان یا 
کوچ پرندگان به س��فرهای منظم فصلی می گویند که بسیاری از 
گونه های پرندگان انجام می دهند. س��فر پرندگان ممکن است در 
پاسخ به تغییرات آب و هوا، دسترسی به مواد غذایی، یا زیستگاه 
باش��د.به گزارش مهر، امید یکی از پرندگان مهاجر است که تنها 
بازمانده از جمعیت غربی درنای س��یبری محس��وب می شود و از 

لح��اظ وفاداری و حفظ مس��یر مهاجرتش به ای��ران به قهرمانی 
تبدیل شده که به تنهایی کریدور غربی مهاجرت که به ایران ختم 
می ش��ود را حفظ کرده اس��ت. امید تک درنای سیبری طی ۱۵ 
سال قبل هرساله به ایران می آمد. البته اوایل با »آرزو« همسرش 
برای زمستان گذرانی به تالاب فریدون کنار در مازندران مهاجرت 
می کرد. پس از شکار یا تلف شدن پرنده ماده که هنوز دلیل اصلی 
از دس��ت رفتن او به صورت واضح مشخص نیست، امید هرساله به 
تنهایی مسیر چند ۱۰۰ کیلومتری را بال می زد و به شمال کشور 
می آمد. اما امسال از او خبری نیست و نیامدنش به میزان نگرانی 
دوست داران محیط زیست و حیات وحش افزوده است.همه ساله 
در زمس��تان حدود ۱۵۰ گونه پرنده زمس��تان گذران با جمعیتی 
بیش از ی��ک میلیون و ۵۰۰ هزار بال به ت��الاب و آب بندان های 
مازندران از جمله تالاب بین المللی میانکاله می آیند. »امید« تک 
درنای س��یبری هم از جمله این پرندگان اس��ت که ۱۲۰ روز به 
طور متوس��ط مهمان ایران است و تغذیه آن از بقایای کشاورزی 
و به عبارتی از باقی مانده ش��الی ها است.غلامرضا ابدالی مدیرکل 
دفت��ر حفاظت و مدیریت حیات وحش س��ازمان محیط زیس��ت 

درب��اره آخرین پیگیری ه��ا از وضعیت امید اظهارداش��ت: برخی 
گمانه زنی ها حاکی از این قضیه اس��ت که به دلیل س��رد نشدن 
هوا به اندازه کافی جهت حضور امید در ایران این گونه در منطقه 
جنوبی تر حضور دارد و منتظر بوده وضعیت هوا خنک و س��ردتر 
ش��ود. وی افزود: البته موردی هم داش��ته ایم که طی این سال ها 
یک بار امید اصلًا به ایران نیامد و ش��اید امس��ال هم مانند همان 
سال باشد.ابدالی در مورد اینکه برخی گمانه زنی ها نیز حکایت از 
تلف شدن این گونه دارد، گفت: با قطعیت نمی توان در این زمینه 
اظهارنظر داش��ت، این موضوع را نه تأیی��د و نه رد می کنیم باید 
منتظر بمانیم و زمان پاسخ این موضوع را خواهد داد ان شاءالله که 
به دلیل س��رد نشدن هوا به فریدونکنار نیامده باشد. پاییز ۱۴۰۰ 
چهاردهمین س��فر »امید« به مازندران آغاز ش��د و هفتم آبان در 
تالاب فریدون کنار فرود آمد. امید در سال ۱۳۹۹ هم در ۱۴ آبان 
به مازندران آمد اما در سال ۹۸ در ۲۹ مهرماه و زودتر از موعد به 
فریدون کنار آمد.اما امس��ال هنوز خبری از مهاجرت امید به ایران 
نیست و دوستداران حیات وحش و محیط زیست همچنان چشم 

به راه حضور این پرنده در کشور هستند.

رئیس انجمن دفاع از حقوق معلولان با بیان اینکه مستمری معلولان 
متناس��ب با تورم افزایش پیدا نکرده است گفت: مستمری این افراد 
بای��د در حال حاضر ۵ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان باش��د.علی همت 
محمودن��ژاد در گفت وگو با می��زان درباره وضعیت دهک بندی افراد 
دارای معلولیت گفت: افراد غیرمعلول می توانند با چند هزار تومان با 

مترو از یک سمت شهر به سمت دیگر بروند اما معلولانی که امکان 
استفاده از مترو را ندارند باید برای رفت وآمد در سطح شهر ۱۵ برابر 
بی��ش از این مبلغ هزینه کنند. هزینه هایی که افراد دارای معلولیت 
متناسب با شرایطشان پرداخت می کنند هزینه های پیرامون معلولیت 
است که کسی به آن توجه نمی کند.  محمود نژاد توضیح داد: گفته 

می شود مستمری معلولان از ۵۰ هزار تومان به  ۷۵۰ هزار تومان هزار 
تومان رس��یده و این در حالی است که در آن زمان یک کلیو گوشت 
۱۷ هزار تومان بود و با ۵۰ هزار تومان امکان خرید ۳ کیلو گوش��ت 
فراهم بود. مس��تمری معلولان باید در حال حاضر ۵ میلیون و ۳۰۰ 

هزار تومان باشد.

 احتمال مرگ »امید« در سالی که گذشت

مستمری معلولان باید هفت برابر رقم فعلی باشد
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رئیس سازمان برنامه و بودجه، سیاست گذاری دولت در زمینه اخذ 
مالیات در بودجه سال ۱۴۰۳ را تشریح کرد.

داود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به وضعیت 
درآمدهــای مالیاتــی در بودجه ســال ۱۴۰۳ و طــرح برخی از 
موضوعات در زمینه فشــار مضاعف مالیاتی به اقشار کم درآمد در 
ایــن لایحه، گفت: درآمدهای مالیاتی براســاس قوانین مربوط به 

مالیات وصول می شود.
»رئیس سازمان برنامه و بودجه« با بیان اینکه ما قوانینی همچون 
قانون مالیات های مســتقیم و مالیات بــر ارزش افزوده را پیش رو 
داریــم، تاکید کرد: ایــن قوانین دو جز اصلــی قوانین مالیاتی ما 
هســتند؛ لذا ما در این بخش قوانینــی را تغییر ندادیم به عبارت 
دیگر مالیات ستانی از فعالان اقتصادی، اشخاص حقوقی و مشاغل 
براســاس همان قوانین گذشته بوده و در قالب این قوانین مالیات 

اخذ می شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: اتفاقا ما معافیت هایی را 
در قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ پیش بینی کردیم که نسبت به سال 
جاری افزایش قابل توجه ای دارد، به عنوان مثال حقوق بگیران به 
صورت ماهانه تا سقف ۱۲ میلیون تومان، معاف از مالیات هستند 
این در حالی است که این معافیت مالیات در سال جاری ۱۰میلیون 

تومان بوده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به معافیت مالیاتی مشاغل در 

بودجه سال ۱۴۰۳ تصریح کرد: مشاغل تا سقف ۷۵ میلیون تومان 
در سال درآمد خالص، معاف از مالیات هستند این در حالی است 
این معافیت مالیاتی در ســال جاری ۴۷ میلیون تومان بوده است. 
همچنین ما نیز در زمینه معافیت مالیاتی اجاره و مســتغلات هم 

همین شرایط را داریم.
منظور با بیان اینکــه دولت معافیت های مالیاتی را برای اقشــار 
کم درآمد جامعه افزایش داده اســت، بیان کرد: از سویی دیگر ما 
پیش بینی می کنیم که ظرفیت های بزرگی در موضوع فرار مالیاتی 

و شناسایی مودیان جدید داریم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی 
در ســال جاری با وجود رشــد ۵۰ درصدی مالیــات در بودجه و 
پیش بینی برخی افراد مبنی بر اینکه این منابع تحقق پیدا نمی کند، 
گفــت: اتفاقا این درآمدهای محقق شــده و این درآمدها از جمله 

مطمئن ترین درآمدهای بودجه بوده است.
وی با بیان اینکه مالیات ها متناســب با میزان ظرفیت های کسب 
و کار و میزان توان پرداخت افراد اخذ می شــود، بیان کرد: بنابراین 
ما اگر بتوانیم فرارهای مالیاتی و مودیان جدید را شناســایی کنیم 
موفق خواهیم بود. همچنین تعداد مودیان در بخش مشــاغل در 
۲سال و نیم گذشته به ۵ و نیم میلیون رسیده است، لذا این ها همه 

درآمدهای مالیاتی را افزایش می دهد.
منظور با اشاره به مبحث مالیات بر ارزش افزوده تاکید کرد: مالیات 

بر ارزش افزوده متناسب با قیمت ها تغییر پیدا می کند و نرخ ثابت 
است، اما با همان نرخ ثابت، با توجه به اینکه قیمت کالاها بالا رفته، 

خود به خود آن ۹ درصد، به عدد بزرگتری تبدیل می شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه در موضوع مالیات 
بــر ارزش افزوده مــواردی در قالب فرارهای مالیاتی در گذشــته 
داشــته ایم، بیان کرد: این بدین معناســت که درآمدهایی به اسم 
مالیات بر ارزش افزوده بوده و، اما دولت آن ها را وصول نکرده است 
لذا ما اینطور برنامه ریزی کردیم که دولت در سال آینده این موارد 

را وصول کند.
منظور با اشــاره به موضوع لغو معافیت مالیاتی شــرکت های بزرگ 
معدنی در بودجه سال ۱۴۰۳ بیان کرد: این شرکت ها معافیت ۱۰ساله 
خود را براساس یک تفسیر قانونی ۲۰ساله کرده بودند و ما این تفسیر 
را در قانون برنامه هفتم توســعه اصلاح کردیم و این لغو معافیت به 
۱۰سال بازگشت. به واقع همین مورد به تنهایی ۴۰هزارمیلیارد تومان 

منابع جدید مالیاتی برای دولت ایجاد می کند.
به گزارش میزان؛ رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه قرار 
نیست در بودجه سال ۱۴۰۳ بار و فشار مالیاتی جدیدی بر دوش 
مردم گذاشته شود، تاکید کرد: به واقع مالیاتی که ما وصول خواهیم 
کرد براساس توان پرداخت، شناسایی مودیان جدید و عواملی است 
که به طور طبیعی باعث رشد مالیات می شوند نه فشار و ایجاد نرخ 
مالیاتی جدید، این ها هیچ کدام در سال آینده اتفاق نخواهد افتاد.

معاون نظارت سازمان برنامه و بودجه با تشریح مهم ترین ویژگی ها 
و رویکردهای لایحه بودجه ۱۴۰۳ از تداوم پرداخت یارانه نقدی و 
کالابرگ الکترونیک به گروه های مشمول، یارانه دارو، شیر خشک و 

یارانه نان و خرید تضمینی گندم در سال آینده خبر داد.
حمیــد امانی همدانی درباره مهم تریــن تفاوت های لایحه بودجه 
۱۴۰۳ نســبت به بودجه های قبل، اظهار کرد: لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ اولین لایحه دولت در اجرای اصلاحیه ماده )۱۸۲( آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی است. لوایح بودجه در سال های قبل، 
مشتمل بر مجموعه احکام و جداول و پیوست ها بود که به صورت 

یکجا در ۱۵ آذرماه هر سال توسط دولت تقدیم مجلس می شد.
وی افــزود: اما در اجرای اصلاحیه مــاده )۱۸۲( آیین نامه داخلی 
مجلس، امسال برای نخستین بار بودجه کل کشور در دو بخش با 

فاصله زمانی تقدیم مجلس شورای اسلامی می شود.
معاون سازمان برنامه و بودجه در تشریح بخش اول لایحه بودجه 
گفت: بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ مشتمل بر هفت فصل 
حاوی احکام، ســقف منابع، ســقف درآمد و تراز مالیاتی، سقف 
واگذاری دارایی های سرمایه ای، سقف واگذاری دارایی های مالی و 
منابع هدفمندسازی یارانه ها و مفروضات پیش بینی منابع و مصارف 
بودجه تقدیم مجلس شده تا طبق زمان بندی و ضوابط تعیین شده 
در اصلاحیه ماده )۱۸۲( آیین نامه داخلی مجلس، مورد رسیدگی 

قرار گیرد.

< لایحه بودجه ۱۴۰۳ و بازگشت به جایگاه واقعی ماده واحده و احکام بودجه
امانی بیــان کرد: مطابق اصلاحیه مــاده )۱۸۲( آیین نامه داخلی 
مجلــس، صرفا احکام و مواردی در این مرحله قابل طرح و ارائه به 
مجلس شــورای اسلامی است که اثر مستقیم بر منابع یا مصارف 
بودجه دارد، یا برای تأمین مالی بخشــی از وظایف قانونی در نظر 

گرفته شده باشد.
وی با بیان اینکه امسال دولت آن دسته از احکام پرتکرار ضروری 
را کــه قبلًا در قوانین بودجه ســالانه، درج و تداوم آن ها ضروری 
تشخیص داده می شــد، در قالب قانون الحاق )۳( تقدیم مجلس 
شــورای اسلامی کرد که در دست رسیدگی است، ادامه داد: یکی 
از ویژگی های مهم لایحه بودجه ســال جاری، بازگشت به جایگاه 
واقعی ماده واحده و احکام بودجه اســت که نباید به تغییر قوانین 

دائمی و یا احکام موقت غیر بودجه ای ورود کند.
معاون هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت ســازمان برنامه و بودجه 
با تشــریح بخش دوم لایحه بودجه، گفت: بخش دوم حداکثر ۱۰ 
روز پس از زمان ابلاغ بخش اول قانون بودجه، باید توسط دولت با 
رعایت احکام و سقف های مصوب در بخش اول، مشتمل بر جداول 

تفصیلی بودجه به مجلس ارسال شود.

< مبتنی بودن لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ بر احکام برنامه پنج ساله هفتم
امانی با بیان اینکه ویژگی دیگر لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، مبتنی 
بودن آن بر احکام برنامه پنج ســاله هفتم توسعه است، تاکید کرد: 
برای نخســتین بار، لایحه برنامه پنج ساله هفتم همزمان با فرآیند 
تدوین احکام بودجه در دولت، در مجلس شــورای اسلامی تحت 
بررســی بود و دولت با اهتمام ویژه تلاش کرد تا بودجه مبتنی بر 

احکام برنامه تهیه و ارائه شود.

< تنظیم مصارف بودجه در چارچوب منابع قابل حصول منابع
وی با اشــاره به برخی دیگر از مشــخصات لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۳، گفــت: در این لایحه، پیش بینی منابع و مصارف بر مبنای 
عملکرد واقعی و قابل تحقق سال ۱۴۰۲، انجام و تلاش شده است 
از بیش برآوردی یا کم برآوردی اعداد و ارقام پرهیز شــود. به بیان 

دیگر ابتدا منابع قابل حصول با واقع نگری، بررسی و سپس مصارف 
درچارچوب آن تنظیم شده است.

< کاهش ۳۲ درصدی کسری تراز عملیاتی بودجه
معاون ســازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: کاهش چشمگیر )۳۲ 
درصدی( کسری تراز عملیاتی از ۴۵۵ هزار میلیارد تومان در سال 
۱۴۰۲ به ۳۰۵ هزار میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۳ به میزان ۱۴۹ 
هزار میلیارد تومان؛ افزایش جزئی هشــت دهم واحد درصد سهم 
هزینه ای جاری در بودجه عمومی نسبت به رقم مصوب ۱۴۰۲ با 
وجود افزایش ۱۸ تا ۲۰ درصدی حقوق؛ افزایش ســهم مالیات در 
تأمین منابع عمومی از ۴۳ درصد به ۵۱ درصد؛ کاهش سهم نفت 
در تامین منابع عمومی از ۲۹ درصد به ۲۳.۷ درصد؛ ارتقای عدالت 
در پرداخت حقوق و مزایای شاغلان و بازنشستگان با بیشتر دیدن 
ضریب افزایش حقوق بازنشستگان به میزان ۲ واحد درصد بیشتر 
از شــاغلان؛ اعِمال سیاست های ضد تورمی بودجه با صرفه جویی 
در بخش سایر هزینه ها؛ هدایت منابع مولدسازی به سوی تکمیل 
طرح های نیمه تمام و تقویت رشد اقتصادی و اصلاح و شفاف سازی 
رابطه مالی دولت و نفت مطابق مفاد قانون برنامه هفتم توسعه، از 

دیگر ویژگی های لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ است.

< تسریع در تأمین اعتبار طرح های عمرانی به ویژه برای استان های سردسیر
امانی با اشــاره به نکات مثبت و امیدآفرین بودجه ۱۴۰۳، تاکید 
کرد: استمرار رشد ســال های ۱۴۰۱.۱۴۰۲ و ارتقا به رشد هفت 
درصدی در ســال اول اجرای برنامه هفتم توسعه؛ توجه به توسعه 
حمل ونقل عمومی و تأمین خدمت و سرویس دانش آموزان دارای 
معلولیت و دسترس پذیری ســامانه های حمل ونقل عمومی برای 
دسترسی منطبق با استانداردهای بین المللی افراد دارای معلولیت؛ 
پیش بینی ســازوکارهای لازم به منظور تســریع در تأمین اعتبار 
طرح های تملک دارایی سرمایه ای به ویژه برای استان های سردسیر 
از طریق اسناد اعتباری و اوراق مالی اسلامی دارای قابلیت تسویه 
مطالبات مالیاتی دولت از اشــخاص حقیقی و حقوقی؛ پیش بینی 
ظرفیت قانونی تسویه و تهاتر بدهی دولت ناشی از اجرای طرح های 
تملک دارایی های ســرمایه ای از طریق واگذاری اموال غیرمنقول؛ 
پیش بینی ســازوکار رفع مشــکلات ضمانت نامه صادرکنندگان 
خدمات مهندسی به جهت تسهیل در استفاده از منابع بین المللی 
و پیش بینی ســازوکارها و منابع مالی مورد نیاز لازم برای حمایت 
از اشتغال پایدار و حمایت از مشاغل خرد خانگی در راستای ماده 
۲ برنامه هفتم، از جمله نــکات مثبت و امیدآفرین لایحه بودجه 

۱۴۰۳ هستند.

< جنبه های مثبت فرهنگی لایحه بودجه ۱۴۰۳
وی همچنیــن برخــی جنبه های مثبت فرهنگــی لایحه بودجه 
۱۴۰۳ را یادآور شد و افزود: حمایت از محصولات سینمایی فاخر 
و برگــزاری رویدادهای فرهنگی و هنری با رویکرد ترویج فرهنگ 
ایرانی- اســلامی و اشاعه فرهنگ مقاومت و نیز ارتقای فعالیت ها 
و تولیــدات فرهنگی از قبیل موضوع های قرآنی، ازدواج و خانواده، 
جوانی جمعیت، اردوهای زیارتی و راهیان نور و پیشرفت، یادواره ها 
و گلزارهای شهدا، کمک به مساجد، نمایشی، مطبوعاتی، رسانه ای 
نوین، نشر و کتاب و تولید محتوای فرهنگی فاخر فارسی در فضای 

مجازی، در لایحه بودجه سال آینده مورد توجه قرار داشته است.

< حمایت از تولید و اشتغال پایدار و رشد تولید ملی
معاون ســازمان برنامه و بودجه کشــور تصریح کرد: سوق دادن 
تسهیلات تکلیفی قرض الحسنه برای اجرای موضوع های اجتماعی 

از جمله قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت، قانون جامع 
خدمات رسانی به ایثارگران، قانون حمایت از حقوق معلولان، قانون 
جهش تولید دانش بنیان، قانون ســاماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگــی )تبصره ۱( و تدوین منابع و ســازوکار اجرایی لازم برای 
حمایت از تولید و اشــتغال پایدار و رشــد تولید ملی، حمایت از 
مشاغل خرد، خانگی و کارگاه های خرد و کوچک با اولویت استقرار 
در مناطق محروم و روســتایی در تبصره ۲ و مطابق ماده ۶ قانون 

پنج ساله هفتم، از دیگر نکات مثبت در بودجه ۱۴۰۳ است.

< افزایش شفافیت بودجه از طریق ایجاد حساب واحد خزانه نزد بانک مرکزی
امانی افــزود: افزایش شــفافیت بودجه از طریق ایجاد حســاب 
واحد خزانه نزد بانک مرکزی برای دســتگاه های اجرایی و حذف 
حســاب های فرعی نــزد ســایر بانک ها )تبصــره ۳(؛ پیش بینی 
ســازوکارهای لازم برای افزایش پوشــش بیمه و جبران خسارت 
ناشــی از حوادث طبیعی به ســاختمان های مسکونی؛ توجه ویژه 
به بازســازی، نوســازی و تجهیز مدارس و دانشــگاه ها و توسعه 
زیرســاخت های حمل ونقــل و طرح های آب رســانی؛ پیش بینی 
احکام موردنیاز و ظرفیت های قانونی لازم برای تســهیل و تسریع 
رسیدگی ســازمان مالیاتی به پرونده های مالیاتی و وصول مالیات 
حقه دولــت و جلوگیــری از فرارهای مالیاتــی و وصول به موقع 
درآمدهای مالیاتی در کنار عدالت مالیاتی وعدم فشــار مالیاتی بر 
اقشار حقوق بگیر و مشاغل خرد و کسب وکارهای اشخاص حقیقی 
در ســکو )پلتفرم( های داخلی، نیز از نــکات امیدآفرین در لایحه 

بودجه ۱۴۰۳ است.

< کاهش نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
         واردات کالاهای اساسی و دارو به یک درصد

وی، از تداوم پرداخت یارانه نقدی، معیشتی و کالابرگ الکترونیک 
به گروه های مشــمول و مددجویان تحت پوشش کمیته امداد و 
سازمان بهزیستی؛ تداوم پرداخت یارانه دارو، شیر خشک و ملزومات 
مصرفی پزشکی و تداوم پرداخت یارانه نان و خرید تضمینی گندم 
در سال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: در لایحه بودجه ۱۴۰۳، پرداخت 
مســتقیم یارانه های نقدی و دارو به ذی نفعان نهایی )سرپرستان 
خانوار و داروخانه ها(؛ حمایت از تولید و اشــتغال با کاهش حقوق 
گمرکی ماشــین آلات و تجهیزات، قطعات، مواد اولیه و واسطه ای 
تولیــدی به دو درصد و کاهش نرخ مالیات بر ارزش افزوده واردات 
کالاهای اساســی، دارو و ملزومات مصرفی پزشکی و شیر خشک 
اطفال به یک درصد در جهت کنترل تورم به ویژه در اقلام موثر بر 

سفره مردم و سلامت، مورد توجه دولت قرار گرفته است.

< اعمال معافیت های مالیاتی برای حمایت از توسعه اقتصاد دیجیتال
بــه گزارش تســنیم؛ معاون ســازمان برنامه و بودجه کشــور از 
پیش بینی سازوکارهای لازم برای تسریع و تسهیل سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در توســعه شــبکه فیبر نوری کشــور و اعمال 
معافیت هــای مالیاتی برای حمایت از توســعه اقتصاد دیجیتال و 
تشویق کسب وکارهای اینترنتی با استفاده از سکوهای داخلی در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: در این لایحه، اولویت بخشی 
اعتبارات بخش فرهنگ به ســاخت، خرید و تکمیل خوابگاه های 
دانشــجویان متأهل؛ پیش بینی ســازوکارهای لازم برای اعطای 
کارت رفاه دانشــجویی به جهت تمرکز تقویت ارائه تســهیلات و 
کمک هزینه به دانشــجویان و معافیت واردات خودروی آمبولانس 
مورد نیاز نهادهــای ذیربط و خیران بیمارستان ســاز از پرداخت 
حقــوق ورودی و عوارض گمرکــی در صورت عدم امکان تأمین از 

محل تولید داخل نیز از سوی دولت دیده شده است.

10aftabeyazd.ir :نشانی سایت

صادرات

اصناف

اصناف

عضو هیئت مدیــره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی گفت: کل صادرات محصولات 
پتروشــیمی ایران که مربوط به صادرات اوره، 
متانول، پلیمرها و آروماتیک هاســت در ســال 
جاری بعید است به ۱۲ میلیارد دلار هم برسد و 
در مقایسه با سال گذشته، کاهشی قابل توجهی 

خواهد داشت.
سید حمید حسینی، عضو هیئت مدیره اتحادیه 
صادرکننــدگان فرآورده های نفتــی در جمع 
خبرنگاران اظهار داشــت: آمار صادرات ۷ ماهه 
نشــان می دهد که در ســال جاری در میزان 
صادرات فرآورده های روغنی با ۲ میلیون و ۱۵۵ 
هزار تن، یک میلیارد و ۸۹ میلیون دلار صادرات 
داشتیم که نسبت به صادرات ۳ میلیون و ۵۳۰ 
هزار تنی در ســال گذشــته که به میزان یک 
میلیارد و ۸۵۰ میلیون دلار ارزآوری داشــت، 

کاهشی ۳۹درصدی داشته است.
وی افــزود: همچنین در این مــدت، صادرات 
پارافیــن به میــزان ۱۶۰هزار تــن و به ارزش 
۱۲۲ میلیون دلار بوده که نســبت به صادرات 
۱۴۱هزار تنی بــه ارزش ۱۴۵ میلیون دلار در 
مدت مشابه سال قبل، ارز نظر تناژ افزایش اما از 
نظر ارزش صادراتی با کاهش مواجه بوده است.

حســینی میزان صادرات قیر در ۷ ماهه امسال 
را ۳ میلیــون و ۳۳۹ هزار تن بــه ارزش یک 
میلیارد و ۲۸۴ میلیون دلار اعلام کرد و گفت: 
میزان صــادرات قیر در ۷ماهه ابتدایی ســال 
قبل، ۲ میلیــون و ۵۵۲ هزار تن به ارزش یک 
میلیارد و ۱۴ میلیون دلار بوده که مقایسه این 
رقم با میزان صادرات ۷ماهه امســال، از رشــد 
۱۴درصــدی در ارزش صــادرات قیر، حکایت 
دارد؛ البتــه قیر صادراتی ایران بســیار ارزان تر 
از قیمت های جهانی به فروش می رســد که اگر 
ارزش واقعی خود را در بازارهای جهانی داشت، 

این ارزآوری بیش از این ارقام بود.
وی ادامــه داد: در تولید گاز مایع ظرفیتی ۱۲ 
میلیون تنی در ســال در کشور داریم، درحالی 
که با گازرســانی به ۹۷درصد جمعیت کشور، 
مصرف داخلی گاز مایع حدود ۲ میلیون تن در 
سال است و ظرفیت بسیار خوبی برای صادرات 

این فرآورده ارزشمند در کشور وجود دارد.
عضو هیئت مدیــره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی خاطرنشــان کرد: خیلی از 
خودروها به صورت غیرقانونی به سمت استفاده 

از گاز مایع به جای بنزین و CNG رفته اند که 
دولت به دنبال مدیریت فرآیند عرضه گاز مایع 

برآمده است.
وی افزود: در ۷ماهه نخست امسال، ۶ میلیون و 
۷۵۰ هــزار تن گاز مایه به ارزش یک میلیارد و 
۲۰۵ میلیون دلار صادر شده، درحالی که میزان 
صادرات گاز مایع کشــور در زمان مشابه سال 
قبــل، ۵ میلیون و ۱۷۰ هزار تن به ارزش ۹۶۴ 

میلیون دلار بوده است.
حســینی با ابراز نگرانی از آینده تولید متانول 
در کشــور گفت: ظرفیت فعلــی تولید متانول 
۱۴ میلیون تن در ســال است و این ظرفیت با 
بهره بــرداری از طرح های جدید به ۲۴ میلیون 
تن در سال می رسد؛ این درحالی است که کل 
بازار جهانی متانول، ۸۰ میلیون تن در ســال 
است و به شدت این وضعیت نگران کننده است.

وی ادامه داد: در ۷ماهه ابتدایی سال جاری یک 
میلیارد و ۵۳۶ میلیــون دلار صادرات متانول 
داشــتیم، در حالی که میزان صادرات متانول 
کشــور در ۷ماهه ابتدایی ســال گذشته یک 

میلیارد و ۲۴۸ میلیون دلار بود.
عضو هیئت مدیــره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده هــای نفتی در خصوص میزان صادرات 
پلیمرها گفت: از ابتدای ســال جاری تا پایان 
مهرماه، یک میلیارد و ۷۱۳ میلیون دلار پلیمر 
صادر شــده که این رقم در مدت مشــابه سال 
 قبل، بالــغ بر ۲ میلیــارد و ۶۷۴ میلیون دلار 

بوده است.
وی افزود: حذف معافیت هــای مالیاتی و اخذ 
عــوارض از صادرات، دلیل اصلی کاهش حدودا 

یک میلیارد دلاری صادرات پلیمر کشور است.
حســینی خاطرنشــان کــرد: کل صــادرات 
محصولات پتروشــیمی ایران کــه مربوط به 
صادرات اوره، متانول، پلیمرها و آروماتیک هاست 
در سال جاری بعید است به ۱۲ میلیارد دلار هم 
برسد و در مقایسه با سال گذشته، کاهشی قابل 

توجهی خواهد داشت.
بــه گزارش تســنیم؛ وی ادامــه داد: در مورد 
صادرات اوره، در ســال جــاری در آمار ۷ماهه، 
صادراتــی ۳ میلیون و ۱۱۱ هزار تنی به ارزش 
یک میلیارد و ۴۸ میلیون دلار داشته ایم که این 
رقم برای مدت مشــابه سال قبل، ۳ میلیون و 
۳۵۱ هزار تنی به ارزش یــک میلیارد و ۸۵۵ 

میلیون دلار بود.

رئیس اتاق اصناف ایــران از تمدید مهلت ارائه 
اظهارنامه مالیاتی تشکل های صنفی خبر داد

مجتبــی صفایی بیــان کرد: شــرطِ معافیت 
تشــکل های صنفی از پرداخــت مالیات، انجام 
تکالیف مالیاتی )ارســال اظهارنامه و ارائه اسناد 
و مدارک( اســت در غیر اینصــورت اتاق ها یا 
اتحادیه ها بابت وجــوه دریافتی )حتی وجوهی 
که بــه حکم و جواز قانــون دریافت می کنند( 
مشمول مالیات خواهند شد؛ حسب توضیحات 
فوق ممکن اســت برخی از اتاق ها و اتحادیه ها 
با تصور اینکه در هر صورت از معافیت مالیاتی 
برخوردار هستند، در سال های گذشته، اقدام به 
انجام تکالیف مالیاتی نکرده و در نتیجه، مکلف 

به پرداخت مالیات شده باشند.
وی افزود: قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ به منظور 
برخــورداری اتاق هــا و اتحادیه هایــی که به 
دلیل عدم آگاهی از قانون، بین سال های ۱۳۹۰ 
تا ۱۳۹۹ مشــمول مالیات شده و هنوز اقدام به 
پرداخت آن نکرده اند، با رعایت شــرایط ذیل، 
فرصــت دوباره جهت ارســال اظهارنامه و ارائه 

اسناد و مدارک فراهم کرده است:
صفایی بیان کرد: اولاً فرصت مذکور صرفاً برای 
ســال های عملکرد ۱۳۹۰ الــی ۱۳۹۹ فراهم 
شده اســت. ثانیاً در صورتی امکان برخورداری 
از معافیت برای سال های مذکور فراهم است که 
مالیات سالِ مربوطه پرداخت نشده باشد. ثالثاً با 
فرض وجود دو شــرط فوق، جهت برخورداری 
از معافیت، باید اظهارنامه سال عملکرد مربوطه 

تنظیم و اســناد و مدارک درآمدی و هزینه ایِ 
آن ســال به اداره مالیاتی ذی صلاح ارائه شود و 
رابعاً با توجه به سالانه بودنِ احکام مالیاتی قانون 
بودجه، فرصت مذکور صرفاً تا پایان سال ۱۴۰۲ 

فراهم شده است.
رئیس اتاق اصناف ایران تاکیدکرد: بنابراین در 
صورتی که هر یک از اتاق ها و اتحادیه های تابعه، 
به دلیل عدم انجــام تکالیف مربوط به عملکرد 
ســال های ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۹ از معافیت مالیاتی 
محروم شــده و هنوز مالیات آن سال پرداخت 
نشده باشد، مکلف اند با ارائه اظهارنامه و اسناد 
و مدارک آن ســال مطابق با شــرایط اعلامیِ 
ســازمان امور مالیاتی در بخشــنامه شــماره 
۱۶/۱۴۰۲/۲۰۰ مورخ ۱۴ آبان۱۴۰۲، از فرصت 

مذکور بهره برداری کنند.
به گفته رئیس اتاق اصناف ایران، بدیهی اســت 
در صورتــی که اتــاق یا اتحادیه ای از شــرایط 
فوق برخوردار بوده ولی تا پایان ســال ۱۴۰۲، 
از فرصت فوق الذکر اســتفاده نکنند، مسئولیت 
امر متوجه رئیس یا روسای مسئول خواهد بود.

به گزارش ایلنا؛ بخشنامه شماره ۱۶/۱۴۰۲/۲۰۰ 
مورخ ۱۴ آبان۱۴۰۲، ســازمان امور مالیاتی که 
در راســتای تبیین نحوه اجــرای جزء )۲( بند 
)ب( تبصره )۶( قانون بودجه ۱۴۰۲ کل کشور 
صادر شده است، به پیوست جهت بهره برداری 
بارگذاری شــده اســت و معاونت حقوقی اتاق 
اصناف ایران پاسخگوی سوالات اتاق های اصناف 

سراسر کشور خواهد بود.

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با تاکید براینکه 
خودروسازان به جای خودروی برقی چینی باید 
خودرو برقی ایرانی تولیــد کنند گفت: ما باید 
متناسب با اقلیم کشور خودمان خودروی برقی 

تولید کنیم.
عباس علی آبادی با حضور در مراســم رونمایی 
از نخستین خودروی تمام برقی تولید داخل با 
اشاره به اینکه خوشبختانه با انعقاد تفاهم نامه ای 
میان شهرداری تهران، ســازمان تاکسیرانی و 
وزارت صنعت و مدیران خودرو اولین خودروهای 
برقی به ناوگان تاکسیرانی کشور ملحق خواهند 
شد، گفت: البته باید آموزشهای لازم در خصوص 
رانندگی با این خودروها به مصرف کنندگان ارائه 
شود که به همین منظور وزارت صنعت پیوست 
فرهنگی را تهیه و بــرای آگاهی عمومی مردم 

منتشر خواهد کرد.
وی با اعلام اینکه با بکارگیری خودروهای برقی 
تنوع سوخت در کشــور فراهم می شود، گفت: 
البته باید این نکته را مدنظر قرار دهیم که این 
خودروها فعلا آزمایشــی هستند و باید بررسی 
کنیــم کدام خودروی برقی بــرای کدام یک از 
اقلیم کشــور باید تولید شود به همین منظور 
خودروســازان باید متناســب با اقلیم خودمان 
محصول برقی تولید کننــد نه اینکه خودروی 

برقی چینی را در کشور تولید نمایند.
وزیر صنعت تصریح کــرد: از هفته آینده روند 

برقی شدن تاکسیرانی کشور آغاز خواهد شد.
منوچهر منطقی معاونــت صنایع حمل و نقل 
وزارت صمت هم در خصــوص خودروی برقی 
تولید داخل که ۸۸ دستگاه به تاکسیرانی تهران 
تحویل داده شد، گفت: این خودرو با مشارکت 
چینی ها تولید شده و در گام نخست ۲۱ درصد 
داخلی سازی شده است. البته قرار است به مرور 
روند داخلی ســازی این خودروها افزایش پیدا 

کند.
به گزارش تســنیم؛ وی افــزود: به صورت کلی 
تولیدات مقدماتی داخلی سازی خودروها  برای 
از ۱۴ تا ۲۱ درصد آغاز و به مرور داخلی سازی 

آن ها افزایش خواهد یافت.

مدیرعامل برق حرارتی با اشاره به برنامه ۱۱۰ هزار مگاواتی تعمیرات 
نیروگاه های حرارتی به منظور افزایش آمادگی این واحدها برای تولید 
برق پایدار در تابستان ســال آینده، گفت: تاکنون افزون بر ۵۰ هزار 

مگاوات از فعالیت های تعمیراتی یاد شده آغاز شده است.
»عبدالرسول پیشاهنگ« در جریان بازدید سرزده از شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران و بررسی آخرین وضعیت آماده سازی واحدهای تولید 
برق حرارتی برای پیک تابستان سال آینده، افزود: همه ساله پس از عبور 
از فصل گرم سال و شروع مهر ماه، فصل تعمیراتی نیروگاه های حرارتی 

آغاز شده است و باید تا پایان اردیبهشت سال بعد به پایان برسد.
وی ادامه داد: از خرداد با افزایش مصرف برق کشور باید نیروگاه ها آمادگی 

کاملی برای پاسخگویی به بار مصرف این بازه زمانی داشته باشند.
مدیرعامل بــرق حرارتی با بیان اینکه برای فصل تعمیرات امســال 
نیروگاه های حرارتــی ۱۱۰ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی پیش بینی 
شــده اســت، گفت: این اقدام ها برای ۳۲۱ واحد نیروگاهی کشــور 

برنامه ریزی شده است.
پیشاهنگ خاطرنشان کرد: تاکنون سه هزار و ۱۳۷ مگاوات از تعمیرات 
اساسی نیروگاه های بخاری، سه هزار و ۱۵۸ مگاوات تعمیرات اساسی 

واحدهای گازی، ۱۵ هزار و ۷۵۰ مگاوات تعمیرات دوره ای واحدهای 
بخاری، ۲۴ هزار مگاوات بازدید اتاق احتراق و بیش از یک هزار و ۷۰۰ 

مگاوات بازدید مسیر داغ این نیروگاه ها آغاز شده است.
وی با بیان اینکه انجام برنامه تعمیرات نیروگاه ها موجب آماده سازی 
واحدهای موجــود برای تولید انــرژی حداکثــری در دوره اوج بار 

می شــود، اضافه کرد: با توجه به ضرورت آمادگی کامل نیروگاه های 
حرارتی جهت پایداری شبکه سراسری در روزهای زمستان و برنامه 
گذر از پیک مصرف برق سال آینده، لازم است کاهش زمان فعالیت ها، 
استفاده از مواد اولیه ایرانی در ساخت تجهیزات نیروگاهی، تمرکز بر 
فعالیت شبانه روزی و جدیت در کیفیت ارتقای آمادگی مولدهای برق 

کشور در دستور کار قرار بگیرد.
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی با اشــاره به اهمیــت تامین برق و 
پایداری شبکه سراسری در همه نقاط کشور، اولویت بخشی و تسریع 
در آماده ســازی نیروگاه های حساس را بسیار حائز اهمیت دانست و 
در جهت تسریع در آماده سازی همه واحدهای تحت تعمیرات و رفع 

موانع عملیاتی آنان دستوراتی صادر کرد.
به گزارش ایرنا؛ »مســعود مــرادی« مدیرعامل شــرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران نیز در جریان این بازدید گفت: کارگروه های شرکت 
چه در محل نیروگاه های مبدا و چه در کارگاه های تخصصی مجموعه 
در بیش از ۲۵ جبهه به صورت شبانه روزی و در همه روزهای تعطیل 
در حــال تلاش اند تا تعمیرات واحدهای نیروگاهی در موعد مقرر به 

پایان برسد.

مدیرعامل برق حرارتی:

۵0 هزار مگاوات از برنامه تعمیرات نیروگاه های حرارتی آغاز شد

منظور: فشار مالیاتی جدیدی بر دوش مردم نمی گذاریم
افزایش قابل توجه معافیت های مالیاتی در بودجه سال ۱۴۰۳

صادرات پتروشیمی امسال به 12 میلیارد دلار هم نمی رسد
آینده متانول در ایران نگران کننده است

رئیس اتاق اصناف ایران خبر داد
تمدید مهلت ارائه اظهارنامه مالیاتی تشکل های صنفی

وزیر صنعت: 
باید متناسب با اقلیم کشور خودمان خودروی برقی تولید کنیم

تداوم پرداخت یارانه نقدی و دارو در سال آینده

کاهش ۳۲ درصدی کسری تراز عملیاتی بودجه
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اعتماد: ديوار كوتاه مهاجران
تقريب��ا محال اس��ت ك��ه صحبتي از 
مهاجران ايراني بشود و مسئولان محترم 
نيش و برچسبي بر اين جماعت دور از وطن نزنند. 
گاه��ي كه حتي دولت اراده اي مي كند كه مثلا يك 
س��اماني هم به امور ايرانيان خارج از كش��ور بدهد، 
همي��ن طرح و برنامه و اراده هم خالي از نيش زدن 
و گلايه كردن و درشت گفتن نيست. اساسا مديران 
نظام هرگز نتوانسته اند، جماعت ايراني مهاجرت كرده 
را شهروند عادي و داراي حق و حقوق معمول تلقي 
ك��رده و خود را موظ��ف و متعهد به خدمت به آنها 
بكنند. كمترينش اين بوده كه با نيش و كنايه آنها را 
عده اي راحت انديش، آماده خور و عافيت طلب حساب 
مي كنند كه هر جا خوراكي خوشمزه تر و مسكن و 
ماوايي راحت تر در اختيارشان بگذارند، متوطن همانجا 
مي شوند و ميهن را فراموش مي كنند و دست شان 
هم برسد خيانت و جاسوسي و مزدوري هم مي كنند! 
مهاج��ر ايراني كه به هزار دليل، رنج دوري از خان و 
مان را بر خود هموار كرده، داغ غريبگي و دورافتادگي 
به جان خريده، هميشه متهم و بلكه محكوم است. 
من در چندين سال دوري از وطن، با خيل ايرانيان 
مهاجر در اقصي نقاط دنيا، همنشين و دمخور بوده ام. 
جز يكي، دو تن، هرگز هرگز به ايراني اي برنخورده ام 
كه روز و شبش از فكر ميهن عزيز خالي بوده و كنج 
راحت و آسايش را غنيمت دانسته و دست از نگراني 
براي وطن عزيز يكسره شسته باشد. هر چه ديده ام، 
آدم هايي بوده اند وابسته به سرزمين شان كه در غربت 

هم به ايران فكر مي كنند.
آق��اي رييس جمهور در جمعي گلايه فرموده اند كه 
رس��م ميهن دوستي نيس��ت كه نخبگان به هواي 
دريافت پول و دس��تمزد بيش��تر وطن شان را ترك 
مي كنند و مي روند. البته كه به قاعده معمول ايشان 
از آن ه��زار علت مهاجرت و فش��ارهاي بي دليل و 
هزار مضيقه و تنگي و س��ختي كه به افراد تحميل 
مي شود، اش��اره اي نكرده اند. نگفته اند كه هزار هزار 
دفتر و دستك و سازمان و موسسات »آينده پژوهي« 
و »مطالعاتي« به بهانه كارهايي كه هيچ سودي براي 
م��ردم و ميهن ندارند، بودجه ه��اي هزار ميلياردي 
و ص��د ميلي��اردي دريافت مي كنن��د، اما كمترين 
سرمايه گذاري و تسهيلات براي ارتقاي سطح كيفي 
شغلي و برقراري يك زندگي معمولي و عادي براي 
به قول ايشان »نخبگان« فراهم نمي شود. از اين بدتر 
دايره تش��خيص نخبگي و اطلاق آن هم روز به روز 
تنگ تر مي شود. كار خالص س��ازي به اين عرصه ها 
هم كشيده ش��ده و با تصفيه ايدئولوژيك، استادان 
و مدرس��ان و محققان مجرب از مراكز تحقيقاتي و 
دانش��گاهي و صنعتي به بهانه ان��دك اختلاف نظر 
و س��بك زندگي ش��خصي از كار اخراج مي شوند و 
معيشت ش��ان به مخاطره مي افت��د. آن فرد به قول 
حضرت شان »نخبه« پيش از اين عنوان ها و صفات و 
تعارف ها، حوايجي طبيعي و انساني دارد. گرسنه اش 
مي شود، به مسكن و رفاه نسبي و حداقلي نياز دارد، از 
آن بيشتر به حكم انسان بودنش، خواستار شناسايي 
حقوق انس��اني و ش��هروندي اش اس��ت. مثل همه 
آدم هاي عادي ديگر انتظار دارد كه ش��أن و كرامت 
انساني اش حفظ شود. وقتي هيچ  كدام از اين انتظارها 
برآورده نمي شوند، امنيت شغلي و شخصي اش هم 
متزلزل است، طبيعي است كه مانند هر انسان عادي 
ديگري براي آينده خ��ود و فرزندش »كاري« كند. 
گلاي��ه و تعريض آقاي رييس جمهور مطلقا محلي 
ندارد، ايشان بايد از خود و مديران شان بپرسد كه چرا 
خواست مهاجرت در دوره ايشان به بالاترين ميزان 
خود در س��ال هاي اخير رسيده؟ به چه دليل دايره 
تحمل اندك منتقدان و دگرانديشاني كه در مراكز 
آكادميك و پژوهشي مشغول به كار بوده اند، چنين 
تنگ شده؟ چرا استادان سابقه دار و فارغ التحصيلان 
به قول ايشان »نخبه« و افراد ديگري كه هر كدام در 
نقش خود مي توانسته اند براي وطن عزيز مفيد باشند، 
رانده شدند. وقتي راهي براي امرار معاش و ادامه كار 
و تعقيب علايق تحصيلي و پژوهشي نباشد، چاره اي 
جز مهاجرت باقي مي ماند؟ سمت و سوي اين گلايه 
تند بايد تغيير كند، اين گله مردم از مديران است كه 
چرا در تمام سال هاي گذشته به جاي فراهم كردن 
شرايط مناسبي براي معاش عادي افراد، راه ديگري 
برگزيدند؟ اين چه رسمي است كه در شرايط مختلف 
در مواجهه با مضايق و س��ختي ها، از آلودگي هوا تا 
نابساماني هاي اقتصادي و معضلات زيست محيطي، 
مردم مقصر شمرده مي شوند؟ واقعا بين به اصطلاح 
شما »نخبه اي« كه مهاجرت را به ناچار انتخاب كرده 
و آن دستگاه ها و سازمان ها و سياست هايي كه اسباب 
فرار و نااميدي جوانان و مردم را فراهم مي كنند، كدام 

يك مقصر هستند و مستحق گلايه و تعريض؟

همشهری:وتوی آمريکا 
و ناكارآمدی نهادهای بین المللی

بين المللی  نهاده��ای  ناكارآمدی 
و به ويژه س��ازمان مل��ل، به عنوان 
بزرگ ترين نهاد بين المللی در قبال موضوع فلسطين 
و رژيم صهيونيس��تی ريش��ه ای تاريخی به قدمت 
تاس��يس رژيم اش��غالگر ق��دس دارد. در حقيقت 
سازمان های بين المللی قدرت خود را از اعضايشان 
می گيرن��د و زمانی كه كش��ورهای اروپايی و غربی 
به راحتی از رژيم اش��غالگر قدس حمايت می كنند، 
آمريكا نيز بدون هيچ ابايی به حمايت همه جانبه خود 
از رژيم صهيونيستی ادامه می دهد و اين موضوع در 
مرحله اول بی تفاوتی و در مرحله دوم حمايت آشكار و 
نهان آنان را از جنايات و نسل كشی رژيم صهيونيستی 
نشان می دهد. متأسفانه برخی سازمان های منطقه ای 
نيز ك��ه باهدف حمايت از كش��ورهای مس��لمان 
تشكيل شده است، به دلايل متعددی از انجام عمل 
متقابل دربرابر جنايات رژيم صهيونيستی و حمايت 
آمريكا، عاجز هس��تند. اما زمانی كه سخن حمايت 
از اوكراي��ن به ميان بيايد، ش��اهديم كه به س��رعت 
اقداماتی برای حمايت از اوكراين انجام و تحريم های 
ش��ديدی عليه روسيه اعمال می ش��ود، چراكه در 
جنگ روس��يه و اوكراين، كشورهای غربی، اهدافی 
ضدروس��ی را دنبال می كنن��د. بنابراي��ن اين نوع 

حمايت ها با جهت گيری های خاص و در راس��تای 
اهداف كشورهای غربی انجام می شود. ازسوی ديگر 
در تمامی س��ال های تش��كيل رژيم صهيونيستی و 
اشغالگری آنان، بارها پيش نويس قطعنامه هايی در 
ارتباط با مس��ائل فلسطين و رژيم صهيونيستی وتو 
شده است كه در اكثر اين موارد، آمريكا نقشی مهم 
و كليدی ايفا كرده است اما موضوع تنها به وتوكردن 
پيش نويس ها ختم نمی شود، بلكه در موارد بسياری 
قطعنامه ميان فلسطين و رژيم اشغالگر تصويب شد 
اما در مرحله اجرا، صهيونيست ها از آن تمكين نكردند 
و در ادامه كشورهای موافق و رای دهنده به قطعنامه 
نيز هيچ تلاشی برای واداركردن رژيم صهيونيستی به 

اجرای قطعنامه انجام ندادند.
درحال حاضر نيز رژيم صهيونيستی درحال رقم زدن 
فجيع تري��ن جنايات ط��ول تاريخ در غ��زه بوده و 
درح��ال تبديل اين س��رزمين به زمينی س��وخته 
و قتل ع��ام جمعيت 2.5ميليون نفری آن اس��ت. 
دراين مدت ايالات متحده 3بار پيش نويس قطعنامه 
ميان فلسطين و رژيم صهيونيستی را وتو كرده است. 
البته اين اقدام های آمريكا قابل پيش بينی بود. يعنی 
زمانی كه دبيركل س��ازمان ملل ب��ه ابزارهای كمتر 
استفاده ش��ده در منشور اين س��ازمان، يعنی بند 
99 ورشو متوسل شد و اين موضوع را مستقيما به 
شورای امنيت ارجاع داد، اين پيش بينی وجود داشت 
كه آمريكا اين م��ورد را نيز وتو كند و چهره واقعی 
و ضد حقوق بشری خود را نشان دهد. ادعا و توجيه 
آمريكايی ها نيز برای وتو كردن های پشت س��ر هم، 
اين است كه درحال حاضر شرايط برای آتش بس در 
غزه فراهم نيست. ضمن اينكه آمريكا واژه آتش بس 
را ب��ه كار نمی برد و معتقد اس��ت هرگونه آتش بس 
ب��ه منزله شكس��ت رژيم صهيونيس��تی و پيروزی 
فلسطينيان است و آتش بس زمانی اجرايی می شود 

كه صهيونيست ها به اهداف خود در غزه برسند.
»نابودی حماس« و »آزادی گروگان ها« نيز مهم ترين 
اهداف رژيم صهيونيس��تی دراين  جنگ است. البته 
هم اكنون برسر »چگونگی نابودی حماس« درميان 
س��ران رژيم صهيونيس��تی و آمريكا اختلاف وجود 
دارد اما درهرصورت ايالات متحده يك س��پر دفاعی 
گس��ترده سياس��ی، اقتصادی و نظام��ی درمقابل 
رژيم صهيونيس��تی قرار داده تا فش��ارها براين رژيم 
را كاه��ش دهد. رژيم صهيونيس��تی ني��ز به راحتی 
زيرسايه حمايت های آمريكا به نسل كشی و اقدامات 

جنايت كارانه خود ادامه می دهد.

شرق: چرا دانشگاه ديگر دانش گاه نیست؟
بزرگداش��ت  ۱۶ آذر، روز دانش��جو و 
مقام و منزلت دانشجويی است. يكی از 
پديده های جالب و عجيب كه قطعا خاص فرهنگ 
سياسی ايران است و در هيچ جای دنيا مشابه آن پيدا 
نمی شود، مسئله دانشجو سالاری آن هم صرفا در حوزه 
سياسی است، يعنی عامدانه اين باور را رواج داديم كه 
دانشگاه بايد محل تعاملات و تراكنش های سياسی 
از جريان ها و طيف های مختلف و مأمن »دانشجوی 
سياسی« باشد. پر بيراه نيس��ت اگر اين گونه فرض 
ش��ود كه تصميم گيران از طريق اجرای اين سناريو 
خواسته اند تا با اين فضاسازی، جای خالی »احزاب« 
و »ميل به تحزب« در س��پهر سياس��ی كشور  را به 
طريقی پر كنند و خواس��ت وجود احزاب در فضای 
اجرايی و رسمی را به اين طريق رفع و رجوع كنند، 
چراكه دانش��گاه جايی است كه نقد قدرت از سوی 
كسانی صورت می گيرد كه فقدان »صدا« دارند و از 
بسياری از »آگاهی ها« و »دسترسی ها« به اطلاعات، 
نيت ها و پشت پرده ها محروم هستند؛  ازاين رو خطر 
بالفعلی برای كسی ندارند و صدارسی نيز جز رسانه 
و ساير دانشجويان ندارند. واقعيت بدون روتوشی كه 
دانشگاهيان اعم از دانشجو و استادان و كادر آموزشی 
به خوبی آن را لمس می كنند. اين اس��ت كه تقريبا 
سال به سال دانشگاه از نقش و مأموريتی كه برای آن 
مانند ساير كشورهای ديگر دنيا تعريف شده، در حال 
دور شدن است و ديگر نمی توان با شعار »دانشگاه مبدأ 
تحولات است«، دانشگاه را يك »دانش گاه« به معنای 
واقعی و كلاسيك آن به عنوان موتور توليد انديشه و 
پشتيبان عرصه اجرا دانست. طرفه آنكه دانشگاه در 
دو دهه اخير تبديل به جايی ش��ده كه حتی ديگر 
»كارخانه انسان س��ازی« در معنا و مفهوم موردنظر 
سيستم هم نيس��ت و اساسا مرجعيت »يادگيری« 
هم از »خانواده«، هم »مدرس��ه«، هم »دانشگاه« و 
هم حتی »رس��انه های س��نتی« عبور كرده و امروز 
بيش از هر جايی در تيول ش��بكه های اجتماعی و 
فضای مجازی قرار دارد.اين قطع ارتباط ميان ساحت 
نظری و س��اخت عملی بی شك يكی از اصلی ترين 
علل به بيراهه رفتن نهاد عل��م در ايران و تفوق علم 
عافيت جو و ش��عارپرداز به جای علم مسئله گش��ا و 
حلال مش��كلات اس��ت  . رابطه مخدوش دانشگاه- 
دانشجو كه سيستم ناكارآمد و غلط ارتقای استادان 
سبب شده دانشجويان به ويژه در مقاطع تحصيلات 
تكميلی تبديل به ابزارهايی برای جمع آوری امتياز 
بيشتر و تكميل پرونده درخواست دانشياری و استاد 
تمامی استادان شوند، از جمله عللی است كه دانشگاه 
را دچار يك انحراف بزرگ كرده تا دانشگاه نه تنها يك 
»دانش گاه« پرنشاط، مأموريت گرا و مسئله محور و در 
خدمت نيازهای حكمرانی و اجرا نباشد، بلكه كانونی 
برای »بهره كشی علمی مدرن« برای دريافت حقوق  و 
دستمزد بالاتر با ترفيع رتبه دانشگاهی باشد. واقعيتی 
كه نمی توان انكار كرد اين است كه با توجه به اينكه 
اساس تنظيم يا حتی تغيير در ساختارها و فرايندهای 
آموزش عال��ی در اختيار خود دانش��گاهيان بوده و 
بسياری از آنها نيز خود يا در سنوات و ادوار مختلف 
بر مسند اجرا و صندلی های قدرت تكيه زده اند يا بعد 
از ترك صندلی قدرت راهی كلاس درس دانش��گاه 
ش��ده اند، به نظر می رسد عزمی واقعی و جدی برای 
تحول در دانش��گاه از سوی تصميم گيران مشاهده 
نمی شود؛ چراكه تعادل خسارت بار موجود ميان نظام 
حكمرانی- بودجه  عمومی- دانشگاه- عرصه اجرا در 
حفظ وضع موجود، ذی نفعانی دارد كه دوست دارند 

»دانشگاه« در ايران همچنان »دانشگاه« بماند!

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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مسعود روشن پژوه از مجريان قديمی صداوسيما با يادی از مسابقه 
»محله« كه سال ها پيش مخاطبان زيادی را با خود همراه می كرد، 
بيان می كند: طبيعتاً محله ها، معيارها و نوع زندگی مردم آن زمان 
كه مسابقه »محله« را داشتيم، با الان خيلی متفاوت بود و بی تعارف 
بگوييم ما الان ديگر نمی توانيم مثل آن زمان تصويربرداری راحتی 
داش��ته باش��يم و با توجه به رويكرد برخی محله ها اساساً شرايط 
تغيير كرده و نمی ش��ود كار كرد. او در پاس��خ به اين پرس��ش كه 
چرا در تلويزيون حضور ندارد؟ می گويد: تلويزيون كه روزها برنامه 
آنچنانی ندارد؛ ضمن اينكه واقعا نمی دانم جايگاه مجريان قديمی 
كجاس��ت؟! من اي��ن روزها خيل��ی از تلويزيون خب��ر ندارم فقط 
چندين ماه گذش��ته يك برنامه گفتگومحور با عنوان »مداربسته« 
به من پيشنهاد شد و بنا بود آن را به شكل تيمی به شكل تاك شو 
كار كني��م كه با توجه به برنامه ه��ای اين چنينی كه اين روزها از 
پلتفرم های مختلف پخش می شود، عملًا ما راه به جايی نمی بريم. 
حال اينكه ما بخواهيم مهمانی را به برنامه دعوت كنيم و به عنوان 
مثال اگر همان مهمان قبل از حضور در برنامه ما، در يك پلتفرم 
حضور داش��ته باشد قطعاً ديالوگ ها، نوع كار و پوشش ها متفاوت 
است و همه می گويند چرا انقدر فرق دارد؟! پس منِ مجری خيلی 
بايد مراعات كنم و ش��خصاً اين ش��يوه را نمی پسندم چون عملًا 
فكر می كنم آب در هاون كوبيدن اس��ت. روشن پژوه همچنين در 
پاس��خ به اينكه آيا خودتان دلتنگ حضور در تلويزيون نيس��تيد؟ 
خاطرنشان می كند: من كارم را كرده ام؛ از بچه های هفت � هشت 
ساله تا افراد مسن ۷۰، ۸۰ ساله همه با من خاطره دارند و همين 
برايم كافی اس��ت اما به هر حال هميشه گفته ام مثل خلبان هايی 
كه دائم در پرواز هس��تند و وقتی بازنشس��ته می شوند، زمين گير 
می شوند و در زمين می مانند، برای ما هنرمندان هم شايد همين 
اتفاق بيفتد. من هم قطعا دلم تنگ می شود و دوست دارم حضور 
داش��ته باش��م اما به ش��رط برنامه خوب. برنامه ای كه كم نياورد. 
مردم ما باهوش هس��تند و برنامه خ��وب می خواهند. اين مجری 
قديمی سپس در توضيح بيشتر اينكه چرا »مدار بسته« تلويزيون 

را قب��ول نكرد؟ می گوي��د: برنامه »مداربس��ته« در حال حاضر با 
اجرای آقای حس��ين رفيعی در حال پخش اس��ت و قرار بود ابتدا 
م��ا دوربين مخفی كار كني��م و مهمان دعوت كنيم كه من گفتم 
اگر قرار اس��ت مهمان برنامه وارد ش��ود بايد يك فضای جديد با 
ديالوگ های جديد همراه باش��د تا مخاطب حس نو بودن داش��ته 
باش��د اما اگر صرفا اجرا باشد فكر می كنم با اهداف خودم منافات 
داشته باشد. وی ادامه می دهد: من هميشه اكتيو بوده ام و دوست 
داشتم مسابقه اجرا كنم. در اين سال ها هزاران مسابقه تلويزيونی 
س��اخته ام و بالاتر از من هيچكس مسابقه تلويزيونی در طيف های 
مختلف در ايران كار نكرده اس��ت ام��ا الان ديگر تلويزيون خيلی 
دنبال كار ما نيست و گويا اهدافش تغيير كرده و فعلًا كسی از ما 
دعوتی نكرده اس��ت. روشن پژوه خاطرنشان می كند: »مداربسته« 
ي��ك برنامه گفتگو محور بود و من احس��اس ك��ردم اگر گفتگوها 
ب��ه دل مخاطب ننش��يند و اتفاق جدي��دی رخ ندهد، دو صندلی 
گذاش��تن و حرف زدن كه كاری ندارد و چيزی از آن در نمی آيد. 
من در سال ۶9 برنامه ای با عنوان »نوروز ۷۰« داشتم كه مهمانان 
ما همه هنرمندان حوزه سينما، تئاتر و تلويزيون بودند و به عنوان 

مثال وقتی از آنها می پرس��يديم چند فرزن��د داريد، بيننده راهی 
نداش��ت جز اينكه از برنامه م��ن از خصوصيات اخلاقی هنرمندان 
مطلع ش��ود اما الان صفر تا صدش��ان در فضاهای مجازی موجود 
اس��ت و من ديدم اين فضا فضايی نيست كه من بتوانم آنچه دلم 
می خواه��د را اجرا كنم و فقط بايد پول��ی از تلويزيون می گرفتم، 
پ��س با خودم فكر كردم چرا بايد اين كار را بكنم بگذاريد پول در 
تلويزيون باشد شايد بهتر باشد. وی همچنين تصريح می كند: آن 
زمانی كه در تلويزيون مش��غول به كار بودم هزاران دختر و پس��ر 
و كودك و نوجوان و بزرگس��ال می ايس��تادند به عشق اينكه يك 
فضای متفاوتی را ببينند اما سال هاس��ت اين فضاها تعطيل شده 
است. »مسابقه محله« جزو مسابقه های تلويزيونی بود كه نه زمان 
داش��ت و نه جغرافيا؛ يعنی بچه ها هميش��ه در محله های مختلف 
بودند و هس��تند و ما هم هميش��ه در بينش��ان بوديم و دوس��ت 
داش��تيم ك��ه برنامه اجرا كني��م. او در واكنش ب��ه جمله مديران 
صداوس��يما كه می گويند درهای سازمان به روی همه هنرمندان 
مردمی باز اس��ت، می گويد: در كه باز اس��ت ام��ا ما بايد مخاطب 
ج��ذب كنيم؛ چرا برنامه هايی كه مخاطب های ميليونی داش��تند 
ديگر نيستند؟ اين بزرگترين سوال است. ان شاءالله كه درِ سازمان 
صداوسيما هميشه به روی هنرمندان باز باشد. آقای جبلی هم به 
هن��ر و هنرمندان محبت دارند اما من فكر می كنم در حال حاضر 
خيلی ها بتوانند كارهای جديدی را انجام بدهند اما پاش��نه فضای 
توليد محتوا در اتفاقات ديگری پيچيده شده است و همين كار را 
س��خت كرده است. به گزارش ايسنا، روشن پژوه صحبت هايش را 
اينگونه به پايان می رس��اند: در هر صورت ما همچنان اميدواريم. 
آن زمان با »مس��ابقه محله« واقعا در كنار بچه ها صفا می كرديم و 
افتخارمان اين بود كه در ش��هر، روستاها و استان های مختلف به 
عنوان س��فير رسانه ملی حضور داريم. يادش بخير آن زمان وقتی 
بچه ها از مسابقه ما جايزه ای دريافت می كردند احساس می كردند 
ي��ك مدال گرفته اند و همين برای م��ن افتخار بود كه در خدمت 

مردم بودم.

 مسعود روشن پژوه: 

درِ صداوسیما که باز است اما ... 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »کوپر« و »بیل« در »بهترین دشمنان«

خواننده »چارتار« آلبوم مستقل منتشر می کند

»بردلی كوپر« و »كريس��تين بيل« دو بازيگر مطرح اين روزهای 
س��ينما، در »بهتري��ن دش��منان« دوب��اره با يكديگ��ر همبازی 
می ش��وند. اين اكش��ن پرتنش و دلهره آور داس��تانش را در يك 

دنيای جاسوسی تعريف می كند. 
»اريك وارن س��ينگر« برای نگارش فيلمنامه اقتباس��ی اين فيلم 
جنجالی انتخاب ش��ده و او همين روزها كار نوش��تن آن را آغاز 
می كند. او فيلمنامه اش را براس��اس داستان نول پرخواننده ای به 
همين نام نوش��ته »اريك دوزنهال« و »گاس روس��و« می نويسد. 
هنوز كس��ی ب��رای كارگردان��ی اين اكش��ن دله��ره آور انتخاب 

نش��ده اس��ت اما احتمال حضور »ديويد او راسل« پشت دوربين 
زياد اس��ت. راس��ل يك ده��ه قب��ل درام دهه هش��تاد ميلادی 
»كلاهبرداری آمريكاي��ی« را با بازی كوپر و بيل و تهيه كنندگی 
»چارلز راون« كارگردانی كرده بود. راون و ش��ركت فيلمس��ازی 
او اطل��س اينترتينمن��ت، تهيه كنن��ده »بهترين دش��منان« نيز 
هس��ت. اين تهيه كننده در حالی موف��ق به خريد امتياز برگردان 
س��ينمايی نول بهترين دش��منان ش��د كه چن��د كمپانی بزرگ 
فيلمس��ازی هم رقابت س��ختی برای كس��ب امتياز ساخت آن با 
يكديگر داش��تند. هنوز زمانی برای ش��روع كار فيلمبرداری فيلم 

تعيين نش��ده اس��ت. به احتمال فراوان كليد فيلمب��رداری بهار 
آينده ميلادی و بعد از پايان فصل جوايز س��ينمايی پيش رو زده 
خواهد ش��د. فيلمنامه »بهترين دش��منان« هم تا آن زمان آماده 
خواهد ش��د. داستان فيلم درباره دو مامور سازمان های جاسوسی 
آمريكا و روس��يه س��يا و كا گ ب اس��ت كه در دوران جنگ سرد 
و در جريان درگيری های سياس��ی، با يكديگر دوس��ت صميمی 
می ش��وند. هر يك از اين دو جاسوس تلاش دارد طرف مقابل را 
متقاعد كند كه به كش��ور خود پش��ت كرده و به آن خيانت كند. 
به گزارش صبا، فعلا اعلام نش��ده »بردلی كوپر« و »كريس��تين 
 بي��ل« در قال��ب كدام ي��ك از دو كاراكتر جاس��وس ماجرا بازی 

خواهند كرد.  

آرمان گرشاس��بی پس از انتشار چند تك قطعه مستقل، نخستين 
آلبوم رس��می خود را به ن��ام »از تو گفتم« منتش��ر خواهد كرد. 
در اين آلبوم »اش��كان آبرون« به عنوان تنظيم كننده آثار حضور 
دارد و به نوعی نخس��تين اثر رس��می آرمان گرشاسبی است كه 
جدا از فعاليت هايش در گروه »چارتار« منتش��ر خواهد شد. آرمان 
گرشاس��بی درباره نخستين آلبوم رس��می و مستقل خود معتقد 

اس��ت: »اي��ن آلبوم فعاليت و تجربه ش��خصی و ن��وع جديدی از 
فعاليت های من اس��ت كه در كنار چارتار خواهد بود. چون چارتار 
بخش��ی از وجود و حرفه  من است و اين فعاليت مستقل هرگز به 
معنی جداي��ی من از »چارتار« نخواهد ب��ود.« اين آلبوم در تمام 
پلتفرم های انتشار موس��يقی در ايران و جهان منتشر خواهد شد 
كه جزييات آن به زودی اطلاع رس��انی می شود. آرمان گرشاسبی 

ب��ه همراه گروه »چارتار« بيش از ۱۰ س��ال اس��ت ك��ه در حوزه 
موسيقی تلفيقی ايران فعاليت دارد و آثار زيادی را نيز با همكاری 
همكارانش در اين گروه روانه بازار موس��يقی كشور كرده است. به 
گزارش ايس��نا، اين آلبوم در ش��رايطی روانه بازار موسيقی كشور 
خواهد شد كه قرار اس��ت تور مستقل كنسرت های اين خواننده 

نيز برای اين آلبوم اواخر امسال برگزار شود.

 »سیمونز« در »هیات منصفه«ی »ایستوود«

»قاتلان ماه کامل« به نمایش خانگی آمد

بازگشت پیشکسوتان هنر به تئاترشهر با »اتللو«

»آناتومی یک سقوط« جوایز فیلم اروپا را درو کرد

 در حالی كه »نيكلاس 
هولت«، »تونی كولت« 
و »كيفر س��اترلند« در 
حال حاضر از بازيگران 
درام حقوق��ی »كلينت 
ايس��توود« هستند كه 
به تازگی توليدش را از 
س��ر گرفته، گفته شده 
كی.س��يمونز«  »جی.

بازيگر برنده اس��كار هم به آنها در فيلم »عضو 
شماره 2 هيات منصفه« ملحق شده است. اين 
فيلم مهيج حقوقی را »كلينت ايستوود« برای 
برادران وارنر كارگردانی می كند و فيلمبرداری 
آن اكن��ون در آتلانتا در حال انجام اس��ت. به 

گ��زارش مهر ب��ه نقل از 
هاليوود ريپورتر، بر اساس 
استوديو،  رسمی  توضيح 
برمبن��ای  فيل��م  اي��ن 
»جانات��ان  فيلمنام��ه 
آبرامز« س��اخته می شود 
ك��ه درب��اره ي��ك م��رد 
خانواده به نام »جاستين 
كم��پ« با بازی »هولت« 
است كه به عنوان يكی از اعضای هيات منصفه 
در ي��ك محاكمه قتل مهم خدمت می كند، اما 
با يك معضل اخلاقی جدی دست و پنجه نرم 
می كن��د و رای هيات منصفه ب��ر زندگی او اثر 

دارد.

پلتف��رم »تماش��اخونه« مجموع��ه ای از آثار 
سينمای ايران و جهان را به صورت رايگان در 
اختي��ار علاقمندان قرار داده و اين روزها فيلم 
س��ينمايی »قاتلان ماه كام��ل« يكی از آثاری 
اس��ت كه در اين مجموعه عرضه ش��ده است. 
در ده��ه ۱92۰ پس از كش��ف نفت در زمين 
های قبيله بومی اوس��يج  در آمريكا، س��اكنان 
سرخپوست منطقه به طور وحشتناكی به قتل 
می  رسند. پس از اين واقعه، ماموران اف بی آی 
تصمي��م می گيرند تحقيقاتی را ب��رای يافتن 
جنايتكاران آغاز كنند و ... »قاتلان ماه كامل« 
ي��ك درام تاريخی و جناي��ی محصول 2۰23 
آمري��كا ب��ه كارگردانی مارتين اسكورس��يزی 
اس��ت كه فيلم نام��ه آن را در كنار اريك راث 

بر اساس كتاب غيرداستانی ديويد گرن نوشته 
اس��ت. اين فيلم به تهيه كنندگی شركت های 
اپل اس��توديوز، ايمپرتيو انترتينمنت، سيكليا 
پروداكش��نز و اپي��ن وی پروداكش��نز ب��رای 
اولين ب��ار در م��ه 2۰23 در ك��ن ب��ه نمايش 
درآم��د و در 2۰ اكتبر در ايالات متحده اكران 
ش��د. به گزارش ايلنا، در اي��ن فيلم بازيگرانی 
چون »لئون��اردو دی كاپريو«، »رابرت دنيرو« 
و »ليل��ی گلادس��تون«، »جس��ی پلمونس«، 
»تانتو كاردينال«، »جان ليس��گو« و »برندن 
فري��زر« به ايف��ای نق��ش پرداخته ان��د. اين 
و  اسكورس��يزی  هم��كاری  دهمي��ن  فيل��م 
 دنيرو و شش��مين همكاری او ب��ا دی كاپريو

 محسوب می شود.

نمايش��نامه »اتللو« نوشته 
ب��ا  ويلي��ام  شكس��پير 
تنظي��م  و  كارگردان��ی 
اجراخوانی  ب��رای  مت��ن 
وحي��د  اخ��وان از 2۸ آذر 
س��الن  در   2۰ س��اعت 
 چهارس��و تئاتر شهر  روی 
وحيد  م��ی رود.  صحن��ه 

اخوان، سرپرس��ت گروه تئاتر كلاس��يك است 
كه تاكنون آثاری چون »عروس��ی«، »خرس«، 
»آواز قو« و »امش��ب فقط برای تو« را در قالب 
اج��رای صحنه ای و همچنين نمايش��نامه های 
»بلبل سرگش��ته«، »دختر روستايی«، »نوای 
اس��رارآميز« و... را در قالب نمايش��نامه خوانی 

روی صحنه برده اس��ت. 
خوان��ی  اج��را  اي��ن  در 
پيشكس��وتی  هنرمندان 
حي��دری،  داوود  مانن��د 
حس��ين  جعفری،  مجيد 
پرس��تار، ناص��ر ممدوح، 
وحي��د اخ��وان، منوچهر 
والی زاده، شراره حضرتی، 
 عارف��ه نظامی، ن��دا پويا، عليرض��ا درويش نژاد 

هستند.
 به گزارش ايرنا، در خلاصه داستان اين نمايش 
آمده است: »حكايت آن سياه مغربی است كه 
در جنگ ه��ای ميانه قرن ش��انزدهم در ارتش 

ونيز می جنگيد و ...«

درام فرانس��وی تحسين ش��ده »آناتوم��ی يك 
سقوط« ساخته ژوس��تين تريه برنده بهترين 
فيل��م در جواي��ز فيل��م اروپا 2۰23 ش��د. در 
مراس��م اهدای جوايز امسال كه شامگاه شنبه 
در برلين برگزار ش��د، »س��اندرا هولر« كه 2 
نامزدی در بخش بهترين بازيگر زن به دس��ت 
آورده بود ب��رای ايفای نقش در »آناتومی يك 
س��قوط« در نقش نويس��نده ای ك��ه احتمال 
می رود همس��رش را كشته باشد، برنده جايزه 
ش��د. »ژوس��تين تريه« كارگ��ردان فيلم هم 
جاي��زه بهترين كارگردان��ی را دريافت كرد و 
در عين ح��ال جايزه بهتري��ن فيلمنامه را به 
صورت مشترك با همس��رش »آرتور هراری« 
برای فيلمنامه مشترك همين فيلم كه درباره 

يك معمای قتل پرپيچ و خم است، از آن خود 
كرد. همه اين موفقيت ها در حالی كسب شده 
ك��ه »آناتومی يك س��قوط« نماينده رس��می 
فرانس��ه برای رقابت اس��كار 2۰2۴ نيست. با 
وج��ود اين، اي��ن فيلم كه برن��ده نخل طلای 
كن ش��ده در بخش های اصلی اس��كار هم از 
مدعيان جدی محس��وب می شود. به گزارش 
مهر، درام »منطقه مورد علاقه« جاناتان گليزر 
داستان عاش��قانه فنلاندی »برگ های افتاده« 
آك��ی كوريس��ماكی، »م��ن كاپيت��ان« ماتئو 
گارونه از ايتاليا و درام لهس��تانی »مرز سبز« 
اثر آگنيش��كا هالند ديگر رقبای »آناتومی يك 
 سقوط« برای دريافت جايزه بهترين فيلم سال

 اروپا بودند.

»فرانس��وا اولاند« رئيس جمهور س��ابق فرانسه جايگاه جديدی 
پيدا كرده اس��ت. رهبر حزب سوسياليست كه قبل از »امانوئل 
ماكرون«، رئيس جمهور كنونی فرانس��ه به عنوان رهبر فرانسه 
ش��ناخته می شد، به صداپيشگان »س��نگ چخماق و شهر« به 
كارگردان��ی »ژان پل گيگ« يك فيلم بلند داس��تانی از دنيای 
مجموعه انيميشنی محبوب به سبك سيمپسون ها پيوست. اين 
فيلم بلند كه اس��پين آفی از يك س��ريال انيميشن كوتاه موفق 
به همين نام اس��ت، درباره خانواده ای از عصر حجر اس��ت كه با 

مشكلات بسيار مدرن روبه رو هستند./مهر  

به مناس��بت ايام فاطميه )س( نمايش��ی با عنوان »وقتی همه 
رفتن��د« ب��ه كارگردانی عليرض��ا صادقی و محس��ن انصاری و 
تهيه كنندگ��ی س��عيد محمدی در فرهنگس��رای خ��اوران به 
صحنه می رود. در توضيح اين نمايش آمده اس��ت: »اين نمايش 
واگويه ای است عاشقانه از زندگی تنها زوج معصوم عالم، راويان 
قصه ما زنده ترين بی جان های تاريخ هستند، داستان خانواده ای 
عاش��ق كه دلباخته هم بودند در خانه ای حوالی س��تاره ها و اما 
خان��واده ...« نمايش »وقتی همه رفتند« از 23 آذر تا 3 دی در 

فرهنگسرای خاوران اجرا می شود./مهر 

نمايش »هفتادوسه« عنوان نمايشی به نويسندگی سيد مرتضی 
هاشمی و مس��عود اس��ماعيلی و كارگردانی مسعود اسماعيلی 
است كه توسط گروه فرهنگی هنری »مسلم« از 2۴ تا 2۸ آذر 
در س��الن همايش های برج مي��لاد روی صحنه می رود. نمايش 
تاريخی »هفتادوس��ه« حكايت جوان تازه مس��لمانی است كه 
برای رس��يدن ب��ه دختر مورد علاقه اش به ه��زار دينار نيازمند 
اس��ت، او به اميد دس��ت يافتن به اين مبلغ س��نگين به جرگه 
سربازان خليفه می پيوندد و درگير ماجراهايی می شود تا به مهر 

و مهريه اش برسد اما .../مهر 

»هفتادوسه« در برج میلاد »وقتی همه رفتند« در خاوران  »اولاند« دوبلور شد 



خبردوشنبه  20 آذر 1402    شماره  6742 12

رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و سوریه 
با اشاره به امضای یادداشت تفاهم نشست و ۶ سند همکاری بین 
دو کشــور در مذاکرات تهران، از صدور خدمات فنی و مهندسی 
و ایجاد پنج کمیته برای پیگیری اجرایی شــدن اسناد همکاری 

خبر داد.
»مهرداد بذرپاش« در نشســت با »حسین عرنوس« نخست وزیر 
ســوریه، با ابزار خرســندی از نتایج مذاکرات انجام شده بین دو 
طرف افزود: پانزدهمین نشست کمیته عالی مشترک همکاری های 
اقتصادی جمهوری اســامی ایران و جمهوری عربی ســوریه با 
حضور »محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهور و نخســت وزیر 

سوریه برگزار شد و در حاشــیه آن، یادداشت تفاهم نشست و ۶ 
سند همکاری به امضا مسئولان عالی رتبه دو کشور رسید.

رئیــس کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصــادی ایران و 
ســوریه تصریح کرد: در ایــن اجاس عاوه بر یادداشــت تفاهم 
پانزدهمین اجاس، اسناد دیگری در زمینه های »اصاح موافقت 
نامه تجــارت آزاد جمهوری اســامی ایــران و جمهوری عربی 
سوریه«، »همکاری های گردشــگری«، »آثار باستانی و موزه« و 

»همکاری های ورزشی« به امضا دو طرف رسید.
وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: در سفر رئیس جمهور به سوریه 
۱۶ سند همکاری میان دو کشور به امضا رسید که سعی می شود 

این اسناد همکاری و توافقات فعلی با جدیت عملیاتی شود.
برپایه این گــزارش، در کمیته عالی مشــترک همکاری های دو 
کشور مباحث و موضوعات متعددی در بخش های مختلف نفت، 
گاز، برق، صنعت، تجارت آزاد، گردشگری، آموزش، مبارزه با گرد 

و غبار مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
به گزارش ایرنا؛ همچنین در زمینه بازسازی کارخانه های آسیب 
دیده ســوریه توسط شــرکت های ایرانی و صدور خدمات فنی و 
مهندســی و همکاری های بخش کشاورزی میان دو کشور توافق 
نامه ای منعقــد و پنج کمیته نیز برای پیگیــری این موضوعات 

تعیین شد.

رئیــس مرکز امور بین الملل وزارت نیــرو درباره محورهای نهمین 
کمیســیون همکاری های مشــترک اقتصادی ایران و قطر، گفت: 
تســهیل ویزای بازرگانــان ایرانی و صادرات مواد غذایی، بررســی 
وضعیــت حمل و نقل دریایی و هوایی، انــرژی و اتصال الکتریکی 
و تشــکیل شــورای روابط تجاری ایران و قطر به منظور بهبود و 
تســهیل گری در حوزه اقتصاد، در دستور کار این اجاس سه روزه 

قرار دارد.
»مجتبــی اکبــری« در حاشــیه برگــزاری نهمین کمیســیون 
همکاری های مشــترک اقتصادی ایران و قطــر درباره محورهای 
مذاکرات این اجاس گفت: صادرات مواد غذایی، بررســی وضعیت 
حمل و نقل دریایی و هوایی، انرژی و اتصال الکتریکی و تشــکیل 
شــورای روابط تجاری ایران و قطر به منظور بهبود و تسهیل گری 
در حــوزه اقتصاد و همچنین تجار و بازرگانان در دســتور کار این 

اجاس قرار دارد.
وی بیان داشت: به همین منظور سندهای چند دوره گذشته پایش 
و برنامه ریزی مجدد و همچنین بررسی های لازم با طرف قطری در 
یک سال گذشته انجام شــده که بر این اساس، این اجاس مهم و 

قابل اتکا است.
رئیس مرکز امور بین الملل وزارت نیرو با اشاره به درخواست تجار و 
بازرگانان برای کاهش حداقل زمان صدور روادید، تاکید کرد: در این 
اجاس خواهان لغو روادید قطر برای تجار، بازرگانان و صنعتگران 
کشــورمان هستیم و برای تســهیل ویزای بازرگانان ایرانی رایزنی 

می شود.
اکبری با اشــاره به ســابقه روابط ایران و قطر، کمیسیون مشترک 

از ســال ۱۳۷۴و همچنین فراز و فرود سیاست دولت های گذشته 
در این موضوع، خاطرنشــان کرد: نهمین کمیسیون همکاری های 
مشــترک اقتصــادی ایران و قطر بــا توجه به اصــول راهبردی و 
سیاست گذاری و روابط بین الملل در دولت مردمی سیزدهم و تاکید 

به دیپلماسی همسایه محوری، متفاوت است.
وی به پایــش انجام شــده از برنامه های اجاس های گذشــته و 
توانمندی های جمهوری اسامی ایران در حوزه های مختلف اشاره 
کرد و گفت: این درحالی اســت که با اعام موضوعات همکاری به 
طرف قطری، نیازهایی در بخش دارو، صنایع فناوری های پیشرفته 
های تک، حمل ونقل دریایی و کشاورزی از طرف قطری اعام شده 
است که ضمن بررسی این نیازها و استفاده از ظرفیت دستگاه های 
اجرایی و بخش خصوصی امیدواریم دستاورد خوبی برای جمهوری 

اسامی در این اجاس داشته باشیم.
اکبری درباره امضای سند همکاری های مشترک دو کشور، یادآور 
شد: این سند فردا )دوشنبه، ۲۰ آذر( با حضور »علی اکبر محرابیان« 
وزیر نیرو و »شیخ محمد بن حمد بن قاسم العبدالله آل ثانی« وزیر 
صنعت و تجارت قطر به عنوان رئیس کمیسیون مشترک دو کشور 
امضاء خواهد شــد و با توجه به پایش های انجام شده می توانیم به 
عنوان یک سند پشتیبان و قابل اتکا و ثبات دار در برنامه های تجاری 

مورد توجه قرار دهیم.

< صادرات ۲۰۰ میلیون دلاری به قطر
رئیــس مرکز امور بین الملل وزارت نیــرو از صادرات ۲۰۰ میلیون 
دلاری به قطر در یک سال گذشــته خبر داد و افزود: از این میزان 

۶۰ درصد در حوزه مصالح ساختمانی و خدمات فنی و مهندسی و 
۴۰ درصد دیگر در حوزه کشاورزی بوده است که بر این اساس باید 
حوزه کشــاورزی، صنایع غذایی و کشت و صنعت را افزایش داده و 
در حوزه خدمات فنی و مهندسی هم رشد بیشتری را مورد توجه 

قرار دهیم.
وی بــه تمایل همــکاری قطری ها با شــرکت های دانش بنیان و 
دانشگاه های جمهوری اســامی ایران اشاره و تاکید کرد: با توجه 
بــه تحریم ها، قابلیت تولید قطعات و بومی ســازی آن ها توســط 
شــرکت های دانش بنیان ایرانی، قطری ها در این زمینه تمایل به 
همکاری با این شــرکت ها دارند و ما نیز آمادگی برای افزایش این 

همکاری ها را داریم.
برپایه این گزارش، قطر از مهمترین کشورهای استراتژیک و همسایه 
ایران محسوب می شود. بر این اساس نیز تاکنون هشت کمیسیون 
اقتصادی با دولت قطر برگزار شــده و نهمین اجاس از ۱۸ تا ۲۰ 
آذر ماه به میزبانی وزارت نیرو با حضور مقام های ارشد اقتصادی در 

بخش دولتی و خصوصی دو دولت در حال برگزاری است.
به گزارش ایرنا؛ نهمین کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایران و قطر در قالب چهار کمیته تخصصی شامل کمیته تجارت 
)بازرگانی، صنایع و اتاق هــای بازرگانی، بانکی، گمرکی و بیمه(، 
کمیته زیر ساخت )راه و شهرسازی، کشاورزی و فناوری اطاعات 
و ارتباطــات و کار(، کمیته اجتماعی و فرهنگی )گردشــگری و 
صنایع دســتی، بهداشــتی، علوم و پژوهش، قضائی و حقوق( و 
کمیته انرژی )آب و فاضاب، برق و نفت و گاز و محیط زیســت( 

برگزار شده است.

قائم مقام بیمه مرکزی گفت: با اجرای طرح کوکی آناین، کاغذ از 
این فرآیند حذف و ترســیم کروکی استاندارد می شود و می توان از 
هوش مصنوعی برای تخمین هزینه ها و خسارت وارده به خودروها 

و افت قیمت آن ها استفاده کرد.
مجید مشعلچی، درباره کروکی آناین توضیح داد: موضوع کروکی 
آناین پروژه ای بود بین بیمه مرکزی جمهوری اسامی ایران، فراجا 
و یک شــرکت پیمان کار. قرار بود کروکی های کاغذی که توســط 
پلیس راهور تنظیم می شــود را حذف کرده و آن را به کروکی های 
برخط تبدیل کنیم که با یک ســری نرم افزارهای خاصی توســط 
راهبران فراجا ترسیم شــود. وی ادامه داد: بیمه مرکزی وظایفش 
را کامل انجام داده، بودجه اش را آورده، دســتگاه های سخت افزاری 
را کــه عمدتا وارداتی بودند از گمــرک ترخیص کرده و در اختیار 
فراجا قرار داده است؛ آن ها هم تست های مربوط به ایمن سازی این 
دســتگاه ها را انجام دادند، آموزش های لازم هم در پلیس راهور به 
ماموران مربوط در بحث کروکی داده شده است؛ به صورت نمونه هم 

در قم یک تست هایی انجام شده است.
قائم مقــام بیمه مرکزی با اشــاره به تجمیع داده هــای مربوط به 
کروکی های برخط بین مرکز داده فراجا و بیمه مرکزی، بیان کرد: 
زمانی که این تبــادل داده ها اتفاق بیفتد، عما کروکی برخط آغاز 
می شود. این پروتکل ها در فاوای بیمه مرکزی و فراجا نوشته شده 
و اطاعات توسط مرکزی داده فراجا به بیمه مرکزی منتقل شده، 
اطاعات بیمه هم به فاوای فراجا منتقل شده است. قرار بود که در 
روز ملی بیمه این ســامانه افتتاح شود؛ اما مقداری به تعویق افتاد، 
البته کار نهایی شده است و به صورت رسمی با حضور مقامات این 

پروژه آغاز به کار می کند.

< تجمیع داده سوانح بین بانک مرکزی و فراجا
مشــعلچی درباره نحوه استفاده از ســامانه کروکی آناین توسط 

فراجا توضیح داد: در هنــگام حوادث راهنمایی و رانندگی، محور 
همه کارهایی که انجام می شود همه بر اساس کروکی پلیس است. 
پلیس راهور که کروکی را رســم می کند، مانند کدی است که به 
خودرو داده می شــود و در همه قســمت ها از آن استفاده خواهد 
شد. بنابراین اولین نقطه ای که فرآیند مربوط به رسیدگی بیمه ای 
در بیمه مرکزی شروع می شــود، موارد موضوع مربوط به پرونده 
قضائی و حکم قاضی برای دیه، بســتری شــدن فرد در اورژانس 
و بیمارســتان ها، موارد مربوط به فوتی و نقص عضو که پزشــکی 
قانونی باید بررســی کند، تعیین یک نقطــه به عنوان حادثه خیز 
توسط سازمان راهداری از طریق سیستم و کد فراجا به یک حادثه 

می دهند، انجام می شود.
وی بــا بیان اینکه ازی این پس دســتگاه هایی که با یک حادثه و 
تصادف فعال می شــوند، همه حول محور تولیدشده از سوی فراجا 
عمل می کنند، گفت: الان هرکس برای خودش یک سیستم دارد 
و به صورت جزیره ای عمل می شــود. عمدتا هــم به این خاطر که 
اطاعات بین دســتگاه ها تبادل نمی شود؛ زیرا ماده ۴۱ قانون بیمه 
شخص ثالث مصوب ۱۳۹۵ و قانون اباغ دولت به وزارت راه که باید 
همه اطاعات مربوط به ســوانح رانندگی در مرکز داده ای در وزارت 
راه تجمیع شود محقق نشده است و هرکدام از دستگاه ها جداگانه 
عمــل می کنند. در قانون جدید، فراجا را به عنوان محور ایجاد یک 
کد همتا برای هر حادثه قرار دادیم و دستگاه ها هم متناسب با آن 

ماموریت های خود را انجام می دهند.
قائم مقام بیمه مرکزی وی درباره علت تاخیر دوســاله در راه اندازی 
این طرح توضیح داد: این طرح در یک ســال و نیم گذشته مطرح 
شــده، بیمه مرکزی همان زمان مبلغی حدود ۳۰۰ میلیارد تومان 
هزینه کرد و این دستگاه ها را خریداری کرد، هرچند که در گمرک 
هم مقداری معطل شد اما در نهایت با حمایت وزیر اقتصاد ترخیص 
شد؛ بعد از آن فراجا باید تست های ایمنی رویش انجام می داد. این 

موارد مقداری زمان برد. تبــادل داده بین مرکز داده فراجا و بیمه 
مرکزی هم مقداری زمان گرفت و الان تقریبا آماده است که مورد 

استفاده قرار گیرد.

< از حذف کاغذ تا تخمین هزینه های خسارت با هوش مصنوعی
مشعلچی با اشاره به مزیت های این طرح گفت: اول اینکه با اجرای 
این طرح، کاغذ از این فرآیند حذف می شــود؛ دوم اینکه ترســیم 
کروکی استاندارد می شود؛ می توانیم از هوش مصنوعی برای تخمین 
هزینه ها و خســارت وارده اســتفاده کنیم؛ درخصوص افت قیمت 
خودرو هم این کروکی می تواند کمک کند؛ با توجه به انبار داده ای 
که از کروکی ها ایجاد می شود، اگر سیستم های گزارش گیری خوبی 
روی آن ها نصب شــود، می تواند در پیشــرفت حاکمیت داده در 

مجموعه بیمه مرکزی و فراجا کمک کند.
وی بــا بیان اینکه مردم بهره بردار اصلی این طرح هســتند، گفت: 
وقتی که کروکی به صورت برخط و استاندارد ترسیم شود و هوش 
مصنوعی ســوار باشــد، بحث کاربری بودن و هرگونه شک درباره 
کروکی از بین می رود و به صورت سیستماتیک همه چیز تخمین زده 
شده و محاسبه می شود. برخی از اطاعاتی هم که مورد نیاز مردم 
است برای معامات و خرید و فروش خودروها، درباره اصالت خودرو 
هنگام تصادف، از طریق اپلیکیشن هایی که در بازار خودرو هست، 

در اختیار مردم قرار داده می شود.
به گزارش ایســنا؛ قائم مقام بیمه مرکزی ادامه داد: ما اطاعات را 
در اختیار اپلیکیشن هایی که خرید و فروش خودرو انجام می دهند 
قــرار می دهیم و مردم می توانند از اصالت خودرو و امکان تصادفی 
بودن و آســیب به آن مطلع شــوند برای اینکه بتوانند با اطمینان 
بیشتری خرید کنند. مرکز داده و اطاعاتی که از کروکی های برخط 
 حاصل می شود و حذف کاغذ، به مردم برای دسترسی به داده کمک 

خواهد کرد.
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معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی گفت: عملیات اجرایی پایانه مرزی 
موقت آستارا و راه موقت دسترسی به آن، در محل منتهی الیه پل جدید 

آستاراچای رو به اتمام است و به زودی به بهره برداری خواهد رسید.
شهریار افندی زاده معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی پس از بازدید 
میدانی و پیمایش کارگاه عملیات اجرایی پروژه های پیشران توسعه 
حمل ونقل بین المللی و ترانزیت در شــهر مرزی آستارا در مجاورت 
جمهــوری آذربایجان اظهار کرد: عملیات اجرایی پایانه مرزی موقت 
آستارا و راه موقت دسترسی به آن، با کارکرد انتقال کامیون های خالی 
برگشــتی و رویه های مرزی مربوطه، در محل منتهی الیه پل جدید 
آستاراچای و جهت افزایش تردد روزانه این مرز تا حدود ۸۰۰ دستگاه 
کامیون، به صورت رفت و برگشت طبق توافق با جمهوری آذربایجان 

رو به اتمام است و به زودی به بهره برداری خواهد رسید.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: این پروژه، به عنوان 
یکی از پروژه های پیشران توسعه مبادلات مرزی اعم از صادرات، واردات 

و ترانزیت با کشور آذربایجان و کریدور حمل ونقل محسوب می شود.
افندی زاده افزود: با توجه به اهمیت پیشــبرد ایــن پروژه های حائز 
اهمیت که برنامه زمان بندی تکمیل و بهره برداری آن ها در چارچوب 
کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور، به ریاست وزیر راه و شهرسازی 
در طرف ایرانی، در چند فاز عملیاتی مورد توافق طرفین قرار گرفته 
است، شــاهد الگویی موفق و قابل تقدیر از حاکمیت نگاه فرابخشی، 
انســجام، همکاری و همراهی مؤثر همه بخش ها و دستگاه های ملّی 
و محلی در فرآیند فشرده و با پیچیدگی های خاص عملیات اجرایی 

این پروژه ها هستیم.
وی ادامه داد: بر این اساس، فاز اول این پروژه های پیشران، شامل پایانه 
مرزی موقت آستارا و راه موقت دسترسی به آن، پس از پاره ای اقدامات 

تکمیلی، به زودی، طی چند هفته آتی، بهره برداری خواهد شد.
دبیر شورای ساماندهی مبادی ورودی و خروجی مجاز زمینی کشور 

گفت: پایانه مرزی موقت آســتارا شامل یک سایت مجهز به فضای 
استقرار عوامل ارائه دهنده خدمات، تجهیزات و فرآیندهای تردد مرزی 
است که بافاصله پس از توافق رؤسای کمیسیون مشترک در نشست 
تیرماه امسال در شهر آستارا طراحی شد و به تصویب و اباغ شورای 
ســاماندهی مبادی ورودی و خروجی مجاز زمینی کشــور رسید و 

عملیات اجرایی آن بر این مبنا، با فوریت آغاز شد.
به گفته افنــدی زاده، با توجه به توافق با کشــور آذربایجان، تا زمان 
تکمیل عملیات اجرایی راه دسترســی ۱۱۰۰متری به پایانه جدید 
در فازهای بعدی پروژه های پیشــران مذکــور، کامیون های خالی از 
پل جدید و راه دسترســی موقت به این پایانه مرزی موقت به موازات 
راه دسترسی ۱۱۰۰متری، وارد کشور خواهند شد و کامیون های پر، 

کماکان از پل و پایانه قدیم استفاده خواهند کرد.
وی افــزود: بدین ترتیب ظرفیت تردد روزانــه در این مرز به حدود 
۸۰۰ دستگاه کامیون به صورت رفت و برگشت خواهد رسید و فصل 
جدیدی در فعالیت های این مرز، به عنوان قلب تپنده تجارت و ترانزیت 

دو کشور آغاز خواهد شد.
افنــدی زاده ادامــه داد: تکمیل عملیات اجرایــی فازهای بعدی این 
پروژه های پیشــران با سرعت در دســت انجام است و طی ماه های 
 آتی شاهد تکمیل مســیر ۱۴۰۰متری دسترسی به پایانه جدید نیز 

خواهیم بود.
معــاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی یادآور شــد: پل جاده ای 
)اتومبیل رو( جدید مشترک در مرز آستارای جمهوری اسامی ایران 
و جمهــوری آذربایجان با هدف اتصال به بزرگراه ترانزیت بین المللی 
دو کشور همســایه )اتوبان باکو به رشت و قزوین( به طول ۸۹ متر و 
عرض ۳۲ متر با همکاری وزارت راه و شهرســازی جمهوری اسامی 
ایران و وزارت حمل ونقل، ارتباطات و فناوری های پیشرفته جمهوری 
آذربایجان و همچنین آژانس ایالتی راه های اتومبیل روی این کشور 

به روی رودخانه مرزی آستاراچای ساخته شده است.
وی گفت: این پل مشترک مرزی در حدفاصل ۵۰متری ضلع شمالی 
پل ریلی آستارا به عنوان یک پل اتومبیل رو و ترانزیتی جدید در آینده 

نزدیک آماده افتتاح است.
افندی زاده در پایان تأکید کرد: عاوه بر این پروژه، مهم ترین طرح های 
پیشــران، تحولی، ظرفیت ساز و آینده نگر لجســتیکی، حمل ونقل 
بین المللی و ترانزیتی در مرزهای مشترک دو کشور، ساخت پل مرزی 
جــاده ای و راه آهن در منطقه کاله - آغبند بــه روی رودخانه ارس 
به عنوان قطعه تکمیل کننده کریدور ارس است که اتصال جمهوری 

آذربایجان به نخجوان را از خاک کشورمان فراهم می سازد.
به گزارش تسنیم؛ معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: 
همچنین، باراندازی ریلی آســتارا با سرمایه گذاری و مشارکت طرف 
آذری و نیز مرمت پل قدیم مرزی آستارا، با همکاری دو کشور و تحت 
راهبری وزیر راه و شهرســازی کشورمان به عنوان رئیس طرف ایرانی 

کمیسیون مشترک طرفین، با اولویت در دست پیگیری قرار دارند.

توسعه تجارت و ترانزیت بین ایران و آذربایجان

اتصالآذربایجانبهنخجوانازایرانفراهممیشود
دولت

آب

بنادر

مکث

رئیس جمهور گفت: برخی حوزه ها هستند که 
هنوز دستگاهی به آن نپرداخته و شورای عالی 
انقاب فرهنگی باید نیازها را بسنجد و متناسب 

با نیاز فرهنگی، تقسیم کار کند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در 
همایش »چیستی و چگونگی قرارگاهی شدن 
شورای عالی انقاب فرهنگی« طی سخنانی با 
تاکید بر اهمیت فرهنگ، اظهار داشت: فرهنگ 
جهت دهنده اقدامات و فعالیت های اساســی و 
زیربنایی در جامعه بشری است و این جهت دهی 
در تمامــی حوزه هــا نیز نقــش دارد. فرهنگ 
مهم ترین ابزار برای پیشــرفت و موفقیت یک 
جامعه است؛ با استفاده از ابزار فرهنگی، نیاز به 
ابزار الزام آور و تحمیل کار به کسی نیست اما اگر 
ساختار فرهنگی یک جامعه به سمت پیشرفت 
متحول شد، کار آسان می شود. وی با ذکر مثالی 
عنوان کــرد: در حوزه اقتصاد مقاومتی چندین 
قانون داشته ایم که الزاماتی برای دستگاه هاست 
که باید هم باشــد ولی هم زمان نیاز اســت در 

اقتصاد، فرهنگ سازی نیز صورت بگیرد.
رئیســی با تأکیــد بر اینکه امروزه در مســائل 
فرهنگی نیازمند یک نظــم و محتوای انقابی 
هستیم، اظهار داشت: یک قرارگاه می تواند این 
نقش را ایفا کند تا نظم بخشی و ایجاد محتوای 

متناسب با انقاب اسامی صورت بگیرد.
وی در تبیین راهکارهای مواجهه با تهاجم های 
فرهنگــی، بیان کرد: نمی تــوان ارتباطات را از 
جامعه حــذف کرد بلکه باید مصون ســازی با 
مبنای فرهنگی و باورهــای الهی انجام بگیرد. 
همه می دانیــم که یک شــبیخون بی رحمانه 
فرهنگی برای تهی کردن ملت ها از فرهنگ های 

خودشان در حال انجام است.
رئیس جمهور اضافه کــرد: فناوری های جدید 

تمامی شــئون زندگانی بشر را تحت تاثیر قرار 
داده اســت؛ باید در این عرصه مصون ســازی 

فرهنگی داشته باشیم.
رئیسی به سیاست گذاری، هدایت دستگاه های 
متکفــل علم و فرهنگ در جهت اهداف انقاب 
اســامی و همچنین نظارت به عنوان الزامات 
حرکــت در این مســیر اشــاره و تصریح کرد: 
همچنین باید با شناســایی نیازهای فرهنگی 
جامعه، برای رفع آن برنامه ریزی و دســتگاه ها 
در آن جهت هدایت شوند. این اقدامات نیز باید 
در حال حرکــت رو به جلو صورت بگیرد تا در 

موضوعات توقف نداشته باشیم.
وی با انتقاد از اقدامات موازی در عرصه فرهنگ، 
گفت: برخی حوزه ها هستند که هنوز دستگاهی 
به آن نپرداخته و شورای عالی انقاب فرهنگی 
باید نیازها را بسنجد و متناسب با نیاز فرهنگی، 
تقسیم کار کند. رئیس جمهور بیان کرد: اسناد 
خوبی در این حوزه ها نگاشــته شــده اما بعضاً 
در پیگیری ها مشــکل داریم؛ باید ببینیم این 
آیین نامه ها چقدر عملیاتی و اجرا شــده است. 
اقدامات فرهنگی نیاز به زمان دارد اما باید برای 
کارها زمان بندی مشخص کرد تا بتوان به خوبی 

پیگیری و نظارت داشت.
رئیسی با تاکید بر لزوم حمایت دولت از نهضت 
فرهنگی مردم پایه در کشور، بیان کرد: همچنین 
شورای عالی انقاب فرهنگی و بخش های علمی 
و فرهنگی باید به نوعی تاش کنند که سهم ما 

در خزانه علمی و فرهنگی جهان افزایش یابد.
به گزارش تســنیم؛ وی در پایان سخنان خود 
اظهار داشت: باید نسبت به آن چه تاکنون انجام 
گرفته و آن چه باید صــورت بگیرد یک بازنگاه 
داشته باشیم تا بتوانیم به سوی اهداف مد نظر 

حرکت کنیم.

ســخنگوی صنعت آب گفت: با هدف استفاده 
حداکثری از ســیاب های ناشــی از بارش در 
رودخانه هــای منتهــی به دریا، دســتورالعمل 
مهــار آب های ورودی به دریا تدوین می شــود. 
فیروز قاسم زاده ســخنگوی صنعت آب کشور 
گفت: وزارت نیرو با هدف اســتفاده حداکثری 
از ســیاب ها و طغیان های ناشــی از بارش در 
رودخانه ها و مسیل های منتهی به دریا در شمال 
و جنوب کشور، دستورالعمل مهار آب های ورودی 
بــه دریا را تدوین می کنــد. او افزود: با توجه به 
اینکه حجم قابل توجهی از روان آب های تولیدی 
در پهنه سرزمینی ایران به صورت سیاب وارد 
دریا می شود و این آب، نسبت به آب دریا کیفیت 
بسیار مناسبی دارد لذا مهار این آب ها و هدایت 

آن به محل مصرف می تواند گزینه بسیار مناسبی 
در مقایسه با آب شیرین کن های دریا محسوب 
شــده و به لحاظ اقتصادی دارای صرفه بســیار 
بالایی باشد. قاسم زاده خاطرنشان کرد: از همین 
منظر، وزارت نیرو در راســتای استفاده بهینه از 
این منابع آبی و درکنار شیرین ســازی و انتقال 
آب دریا، مطالعات فنــی در این خصوص انجام 
داده و طرح ها و روش های استحصال این آب ها را 
شناسایی کرده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان؛ سخنگوی صنعت آب کشور گفت: در حال 
حاضر تدوین دستورالعملی برای نحوه واگذاری 
مجوز اســتفاده از این آب ها به مصرف کنندگان 
به ویژه در قالب طرح های سرمایه گذاری در حال 

پیگیری است.

مسئول سالن عملیات برج کنترل دریایی بندر 
شــهید رجایی گفت: طبق برنامــه ریزی های 
صورت گرفته مدت زمان انتظار کشتی ها برای 

ورود به بنادر کشور کاهش یافته است.
امیر کریمی جشــنی، مســئول عملیات برج 
کنترل دریایی بندر شهید رجایی گفت: روزانه 
۳۰ تا ۳۵ عملیات ورود به محدوده بندر شهید 
رجایی وجود دارد که طبــق برنامه ریزی های 
صورت گرفته مدت زمان انتظار کشتی ها برای 
ورود به بندر در مقایســه با مدت زمان مشابه 

گذشته کاهش یافته است.
وی افزود: حجم بســیار وســیعی از کالاها از 
طریق دریا و کشــتی وارد بنادر کشور شده که 
کشتی های دارای حجم وسیع از لحاظ قیمت و 

هزینه بسیار مقرون به صرفه تر هستند.
کریمی افزود: کشتی کانتینری، کشتی کارگو و 
فله بر گندم کشتی تانکر برای صادرات نفتی و 
بنزین استفاده شده که در بخش عملیات دریایی 
ورود و خروج نیاز به مدیریت برنامه ریزی دارند.

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ مسئول 
عملیات برج کنتــرل دریایی اظهار کرد: زمانی 
که کشتی ها وارد بندر شده از لحاظ بین المللی 
به برج کنتــرل دریایی اعــام ورود می کنند 
وطبق برنامه ریزی های صورت گرفته مشخص 
می شــود که برای ورود چه زمانی یک کشتی 
وارد لنگرگاه و اسکله شود تا بتواند بارهای خود 
را تخلیه کند اما پیــش از آن باید در لنگرگاه 

اسکله منتظر بماند.

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس شورای اسامی به بیان توضیحاتی درباره 
اثرات اعطای مجوز ترک تشــریفات شرکت در 
مناقصه به شــرکت های دانش بنیان بر اساس 
قانــون تولید بار اول پرداخت. مجتبی رضا خواه 
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس شورای اسامی در پاسخ به این سوال که 
آیا سیاست تولید بار اول می تواند معضل وابستگی 
بــه واردات تجهیــزات گلوگاهــی و در نتیجه 
تحریم شــدن صنایع کشور در زمینه تجهیزات 
و فرآیندهــای اســتراتژیک را حل کند؟ گفت: 
شــرکت های دانش بنیان، به ویژه شرکت های 
دانش بنیان نوپا، اغلــب محصول یا محصولاتی 
دارند که تاکنون موفق به فروش آن نشده اند یا در 
بهترین حالت، فروش بسیار محدودی داشته اند. 
رضا خواه افزود: اگر این محصول از نوعی باشــد 
که مشتری نهایی آن صرفاً دستگاه های دولتی، 
خصولتی عمومی و شرکت ها و مؤسسات وابسته 
به آن ها باشد، این مسئله بسیار پیچیده تر خواهد 
بــود. زیرا برای فروش محصول شــرکت دانش 
بنیان باید وارد فرآیند مناقصه شــوند که برای 
آن نیز باید سابقه فروش قابل قبول داشته باشند 
که برای شرکت های دانش بنیان این امر میسر 
نیســت. وی در ادامه بیان کرد: از ســوی دیگر 
وقتی محصول شــرکت دانش بنیان برای اولین 
بار در کشور عرضه شــود و مشابه آن در کشور 
قباً تولید و تجاری نشــده باشــد. به این دلیل 
که متقاضی محصول، عــادت به خرید از خارج 
از کشــور داشته به همین دلیل خرید محصول 
آن ها ریســک زیادی دارد و مانعی بر سر خرید 
تولیدات بار اول شــرکت های دانش بنیان است. 
عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس افزود: 
در اینجاست که قانون تولید بار اول به عنوان یک 

قانون گره گشــا در مسیر توسعه و تجاری سازی 
محصولات دانش بنیان با فناوری بالا، زمینه لازم 
برای رشــد و توسعه شرکت های دانش بنیان را 
فراهم می کند. عضو کمیســیون برنامه بودجه 
و محاســبات مجلس در پاسخ به این سوال که 
آیا ارتباط سازنده بین شرکت های دانش بنیان و 
شرکت های صنعتی برای بومی سازی تجهیزات و 
فرآیندهای استراتژیک با قانون و سیاست تولید 
بار اول عملیاتی خواهد شــد؟ گفت: با پیگیری 
معاون علمی و فناوری رئیــس جمهوری و در 
قالب مــاده ۱۰ قانون جهش تولید دانش بنیان 
آئیــن نامه اجرایی برنامه تولید بار اول توســط 
دولت اباغ شــد و حالا دانــش بنیان ها با یک 
پشتوانه بسیار قوی قانونی می توانند محصولات 
بومی ســازی شــده خود را بــه وزارتخانه ها و 
ســازمان های دولتی عرضه کنند. این نماینده 
مجلــس یازدهم بیان کرد: ایــن کارگروه برای 
مدیران شــجاعی که به بومی ســازی عاقمند 
هستند، مجوز معافیت از تشریفات مناقصات را 
صادر می کند و وظیفه دیگر این کارگروه طراحی 
سناریو بومی سازی است به طوری که به مدیران 
کمک می کند جزئیات قرارداد بومی ســازی را 
تعیین کنند. به عنوان مثال اینکه بومی ســازی 
توسط چه شرکتی و قیمت قرارداد چقدر باشد و 
دیگر اینکه مراحل پرداخت چه باشد و اینکه چه 
تست هایی برای این بومی سازی باید انجام شود. 
به گزارش مهر؛ رضاخواه گفت: در نهایت مجوز 
معافیت از تشریفات قانون و مقررات مناقصات با 
امضای معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری 
صادر می شــود و به این ترتیب مشکل تولید بارِ 
اول محصولات فناورانه و استراتژیک به حداقل 
می رســد و می توانیم اثر تحریم ها در پیشرفت 

کشور را خنثی کنیم.

رئیس جمهور: 
باید نیازهای فرهنگی جامعه شناسایی شود

دستورالعمل مهار آب های ورودی به دریا تدوین می شود

کاهش مدت زمان انتظار کشتی ها برای ورود به بنادر

اعطای مجوز ترک تشریفات مناقصه به شرکت های دانش بنیان

در کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر؛

اتصال الکتریکی با قطر و تسهیل ویزای بازرگانان ایرانی بررسی می شود

کروکی آنلاین در تصادفات چطور عمل می کند؟

وزیر راه و شهرسازی خبر داد

توافق برای صدور خدمات فنی- مهندسی و ایجاد کمیته های پیگیری اجرای اسناد همکاری با سوریه


